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Politically Incorrect 
Η διαφήμιση των 3.000 ευρώ,    

η αποθέωση της τράπεζας
(και της εφημερίδας) και 

ο... αντί που θέλει να γίνει
βουλευτής - Ο... αγαπημένος

υφυπουργός των media
και οι προσλήψεις - 

Τα έργα και οι ημέρες 
της Τοκατλίδου 

του ΙΦΕΤ
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«Λευκός καπνός»
στο μπάσκετ

για τη συνέχιση
του πρωταθλήματος 
Τι διαβεβαιώσεις έδωσαν Γιαννακόπουλος

και Αγγελόπουλοι στον Βρούτση

Αρίστευσαν οι ψηφιακές 
υπηρεσίες του κράτους

ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ ΣΤΟ ΚΑΪΡΟ
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Όλο το παρασκήνιο
της επίσκεψης-

Τι εγγυήσεις πήρε
από τους Αιγυπτίους

Τι θα γίνει με την περιουσία 
της Μονής του Σινά

ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ ΑΠΟ ΓΑΛΛΙΑ
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«Συμμετοχή
της Ελλάδας με

25% στο πρόγραμμα
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Μήνυμα ισχύος κατά την καθέλκυση 
της φρεγάτας «Φορμίων»
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Γράφoυν

ΘΑΝΑΣΗΣ ΠΑΙΔΗΣ  
Η επόμενη μέρα για 
την ελληνική παραγωγή

ΧΡΙΣΤΟΣ Χ. ΛΙΑΠΗΣ 
Οι Πανελλήνιες Εξετάσεις 
και τα αρθριτικά 
της Dolly (Μέρος Ι)

ΜΑΡΙΝΑ-ΣΕΛΗΝΗ ΚΑΤΣΑΪΤΗ
Η ψυχική υγεία ιδωμένη
από έναν μη ειδικό
ΣΕΛ. 38-39
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Παγκόσμια Ημέρα 
Περιβάλλοντος

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Οι επιχειρήσεις, οι προκλήσεις 
και το μεγάλο στοίχημα 
της πράσινης ενέργειας

«Κουνάμε μαντίλι» στη Neuropublic,
τον εθνικό προμηθευτή του ΟΠΕΚΕΠΕ

Η «Political» αποκαλύπτει το πραγματικό νόημα 
της τελευταίας ανακοίνωσης της εταιρείας -

Ο ρόλος του κύριου «Φραπέ» και η κουμπαριά με τον υπουργό
ΣΕΛ. 12

ΟΙ ΠΟΛΙΤΕΣ 
ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΑΝ ΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ

Κάτω από τη βάση
οι δήμαρχοι ΣΕΛ.  15

ΒΑΡΥΣ Ο ΠΕΛΕΚΥΣ... ΜΙΚΡΕΣ ΟΙ ΠΟΙΝΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΑΤΙ

• Με νόμο του ΣΥΡΙΖΑ έπεσαν στα μαλακά οι 10 ένοχοι
• Τι λένε στην «Ρ» οι δικηγόροι Βασίλης και Βάσια Καπερνάρου

Πώς τα 2.500 χρόνια
φυλακής έγιναν... 5 
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Μ
ε την απόφαση του Τριμελούς Εφετείου Πλημμελη-
μάτων για την τραγωδία στο Μάτι κορυφώθηκε μια
δύσκολη και επώδυνη διαδικασία. Μια διαδικασία

κατά την οποία η ελληνική δικαιοσύνη λειτούργησε, ευτυχώς
και ως όφειλε, με όρους θεσμικής ανεξαρτησίας. Απέδωσε
ποινικές ευθύνες με βάση τα πραγματικά περιστατικά και
όσα ορίζει ο νόμος. Δεν επέδωσε ευθύνες κατά παραγγελία
προς ικανοποίηση του «περί δικαίου κοινού αισθήματος».

Έτσι γίνεται σε μια ευνομούμενη Πολιτεία. Οι ποινικές ευ-
θύνες κρίνονται στις αίθουσες των δικαστηρίων, εκεί όπου η
δικαιοσύνη έχει τον τελευταίο λόγο. Για αυτό και όλοι -πολί-
τες και πολιτικοί- οφείλουν να σέβονται τις αποφάσεις της. Η
δικαιοσύνη δεν υποκαθίσταται από πλατείες, τηλεπαράθυρα
και hashtags. Ούτε μπορεί να χρησιμοποιείται ως μέσο πο-
λιτικής αντεκδίκησης ή εργαλείο ψηφοθηρίας.

Η τραγωδία στο Μάτι ήταν μια εθνική καταστροφή, μια
πληγή που παραμένει ανοιχτή. Δεν αποτέλεσε όμως ποτέ
αντικείμενο ποινικής εκδίκησης για τα πολιτικά πρόσωπα
που «ενεπλάκησαν». Τότε η ΝΔ ως αξιωματική αντιπολίτευ-

ση δεν ενθάρρυνε την κοινωνική αγανάκτηση. Δεν υποκίνη-
σε συγκεντρώσεις «κρεμάλας». Δεν ζήτησε ποινικές διώ-
ξεις κατά υπουργών. Δεν εντόπισε σε αυτούς δόλο. Δεν μίλη-
σε για «δολοφόνους».

Κατήγγειλε -ναι- την υποκρισία, την καθυστέρηση, την
απόπειρα συγκάλυψης με το θλιβερό επικοινωνιακό σόου
των  υπουργών του Αλέξη Τσίπρα μπροστά στις κάμερες, την
ώρα που γνώριζε για νεκρούς, αλλά ουδέποτε πέρασε τη θε-
σμική γραμμή. Περιορίστηκε μόνο στην ηθική και πολιτική
διάσταση του ζητήματος.

Πρόκειται για θεμελιώδη διαφορά ύφους και ήθους.
Εκεί που στο Μάτι η κυβέρνηση Τσίπρα επιχειρούσε τον

αποπροσανατολισμό και καθυστερούσε παραιτήσεις και
ανάληψη πολιτικής ευθύνης, στα Τέμπη η κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη ανέλαβε άμεσα την πολιτική. Υπουργοί παραιτή-
θηκαν, δεν κρύφτηκαν. Υπάρχει στήριξη στο έργο της δι-

καιοσύνης και υπόσχεση ότι όλοι θα λογοδοτήσουν.
Από την άλλη, εκεί που στο Μάτι η ΝΔ ως αξιωματική αντι-

πολίτευση πολιτεύτηκε θεσμικά, για τα Τέμπη η σημερινή αν-
τιπολίτευση ζητά ποινικές διώξεις πολιτικών προσώπων όταν
βρίσκεται σε εξέλιξη η δικαστική διερεύνηση. Στήνει κατη-
γορητήρια με βάση κομματικά κριτήρια. Καλλιεργεί τοξικό
κλίμα διχασμού. Εργαλειοποιεί την τραγωδία. Αμφισβητεί τη
δικαιοσύνη κατά πώς βολεύει το πολιτικό της αφήγημα.

Προφανώς λόγος αμφισβήτησης της απόφασης για το Μά-
τι δεν υπάρχει. Εξού και η αντιπολίτευση σιωπά. Και τι να πει
όταν τα στελέχη της απαλλάχθηκαν διότι το δικαστήριο δεν
εντόπισε δόλο. Τον (ενδεχόμενο) δόλο που εντοπίζει η αντι-
πολίτευση τώρα για δύο πρώην υπουργούς (και στον πρωθυ-
πουργό…) για να τους παραπέμψουν για κακούργημα.

Προφανώς Μάτι και Τέμπη είναι δύο εθνικές τραγωδίες,
οι διαστάσεις των οποίων δεν αντέχουν σε πολιτικό συμψη-
φισμό. Είναι όμως αφορμές για κοινωνικό στοχασμό. Για μια
δικαιοσύνη χωρίς χειραγώγηση εκτός κομματικών αντιπα-
ραθέσεων.
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Η «Political» συμμετέχει σήμερα μαζί με τα υπόλοιπα ΜΜΕ στην 24ωρη απεργία της ΕΣΗΕΑ. Μαζί σας ξανά το Σάββατο με τα νέα του διημέρου.

Γράφει ο Πάνος Μαυρίδης 

Δικαιοσύνη 
χωρίς χειραγώγηση

Η τραγωδία στο Μάτι ήταν μια
εθνική καταστροφή, μια πληγή

που παραμένει ανοιχτή. 
Δεν αποτέλεσε όμως ποτέ

αντικείμενο ποινικής 
εκδίκησης για τα πολιτικά

πρόσωπα που «ενεπλάκησαν»
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

«O
σοι αρνούνται την αξιολόγηση, αρ-
νούνται να λογοδοτήσουν στους
πολίτες», ήταν το κεντρικό μήνυμα

που εξέπεμψε ο πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης κατά τη διάρκεια της παρουσία-
σης που έγινε από τον υπουργό Εσωτερικών
Θοδωρή Λιβάνιο, χθες στο Μέγαρο Μαξίμου,
των αποτελεσμάτων της πρώτης έρευνας
αξιολόγησης των υπηρεσιών της δημόσιας δι-

οίκησης στην οποία συμμετεί-
χαν εθελοντικά 65.000 πολί-
τες μέσω της πλατφόρμας
axiologisi.ypes.gov.gr. 

Τα αποτελέσματα έδειξαν
ότι οι πολίτες έδωσαν ψήφο
εμπιστοσύνης στις ψηφιακές
υπηρεσίες του Δημοσίου και
στις μεταρρυθμίσεις που έκα-

νε η κυβέρνηση και όπως είπε ο πρωθυπουρ-
γός, «το κράτος οφείλει να τίθεται στην υπη-
ρεσία του πολίτη και όχι του υπαλλήλου του.
Νομίζω ότι είναι πολύ ενδεικτικά τα στοιχεία
για την εξέλιξη της αξιολόγησης».

Οι βαθμολογίες 
Σύμφωνα με τον υπουργό Εσωτερικών Θε-

όδωρο Λιβάνιο, στη διαδικασία αξιολόγησης
που ολοκληρώθηκε στις 31 Μαΐου συμμετεί-
χαν 65.000 πολίτες. Από τους δήμους που
αξιολογήθηκαν, για 184 κρίθηκε το δείγμα
επαρκές με πρώτο τον δήμο της Αθήνας και
να ακολουθούν Θεσσαλονίκη και Ηράκλειο.

Τα βασικά συμπεράσματα από την επεξερ-
γασία των δεδομένων ήταν:

• Οι μεγάλοι οριζόντιοι φορείς του Δημοσί-
ου έχουν ομοιόμορφη αξιολόγηση.

• Η ικανοποίηση για τις αστικές συγκοινω-
νίες στην Αθήνα εξαρτάται από την εξυπηρέ-
τηση της περιοχής.

• Υψηλή αξιολόγηση των υπηρεσιών του
gov.gr.

• Το οδικό δίκτυο στη νησιωτική Ελλάδα εί-
ναι σοβαρό πρόβλημα.

•  Τα σημαντικότερα προβλήματα στους δή-
μους αφορούν οδικό δίκτυο, πεζοδρόμια, χώ-
ρους στάθμευσης.

• Χαμηλή βαθμολογία για τις υπηρεσίες δό-
μησης.

•  Λίγο καλύτερη η κατάσταση στην καθα-
ριότητα και τον ηλεκτροφωτισμό.

•  Διαπιστώνεται ανάγκη για έμφαση στις
βασικές υποδομές των δήμων.

Βάσει των επίσημων στοιχείων υψηλές
βαθμολογίες πήραν οι ψηφιακές υπηρεσίες.
Όπως ανέφερε ο κ. Λιβάνιος σχετικά με τις
βαθμολογίες, πήραν 7,5 ΑΑΔΕ, 6,1 το Εθνικό
Κτηματολόγιο, η ηλεκτρονική συνταγογράφη-
ση 8,5 και 7,6 το MyHealth. 

«Το ενδιαφέρον είναι ότι σχεδόν σε όλες τις
ηλικίες υπάρχει υψηλή βαθμολογία. Ειδικά
για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση στους
65+ συγκεντρώνει βαθμολογία 8,7», είπε
ακόμα ο υπουργός Εσωτερικών. 

Επιπρόσθετα, υψηλή ήταν η αξιολόγηση
του gov.gr με την υπεύθυνη δήλωση να αγγί-
ζει το 9, το αντίγραφο ποινικού μητρώου 8,8,
το Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς 7,7, τα
ραντεβού για έκδοση ταυτότητας 7,3 και μάλι-
στα η χαμηλότερη βαθμολογία σε αυτό είχε να
κάνει με την καθυστέρηση, με τη δυσκολία να
βρουν σύντομα ραντεβού.

Τοπική Αυτοδιοίκηση
Αρνητικές ήταν οι αξιολογήσεις των δήμων,

καθώς σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό:
«Δεν έχουν καλές αξιολογήσεις οι δήμοι μέσα
στα μεγάλα αστικά κέντρα που υπάρχει δυ-
σκολία στον χώρο στάθμευσης. Ο μέσος όρος
είναι 3. Χρειάζεται να δουλέψουμε πάνω στο
ζήτημα των χώρων στάθμευσης. Δημοτικά ια-
τρεία τα οποία μπορεί να είναι και Κέντρα
Υγείας 5,9, Τύρναβος 5,7 η Γλυφάδα 5,6».

Στις 23 αρμοδιότητες της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης κοντά ή κάτω από τη βάση βαθμολο-
γήθηκαν υπηρεσίες όπως η κατάσταση του
οδικού δικτύου, η καθαριότητα, το πρόβλημα
στάθμευσης, οι υπηρεσίες δόμησης.

Ειδικά για την κατάσταση του οδικού δι-
κτύου οι χαμηλότερες βαθμολογίες δόθηκαν
σε Κέρκυρα και Πρέβεζα. Σε επίπεδο δήμων
το «χρυσό» για τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες

πήρε η Γλυφάδα και στην καθαριότητα η Κα-
στοριά. Το Άργος Ορεστικό πήρε την πρώτη
θέση για τις υποδομές σε δημοτικά, γυμνάσια
και παιδικούς σταθμούς.

Όσον αφορά τους χώρους στάθμευσης, την
υψηλότερη βαθμολογία πήρε ο Τύρναβος,
στις υπηρεσίες δόμησης το Κιλελέρ και στη
δημοτική συγκοινωνία το Ελληνικό ενώ στη
δημοτική αστυνομία η Ιεράπετρα. 

Οι πολίτες ζήτησαν, επίσης, την ψηφιοποί-
ηση των υπηρεσιών κοινωνικής ασφάλειας,
της υγείας και της ασφάλισης, ενώ ζητούν κα-
λύτερους δρόμους, καλύτερα πεζοδρόμια,
περισσότερη ανακύκλωση.

«Εικονική αριστεία»
Στην εκδήλωση παρουσιάστηκαν και τα

αποτελέσματα της εσωτερικής αξιολόγησης
των υπαλλήλων του Δημοσίου για το 2024,
στην οποία συμμετείχαν 172.474 υπάλληλοι,
εκ των οποίων 22.725 προϊστάμενοι, που απο-
τελεί τον μεγαλύτερο αριθμό διαχρονικά. Η
αξιολόγηση έγινε στη βάση 186.836 τεθέντων
στόχων. Σε όσους υπαλλήλους πέτυχαν τους
στόχους τους διανεμήθηκαν συνολικά μπό-
νους 29,1 εκατομμυρίων ευρώ.

Η υφυπουργός Εσωτερικών Βιβή Χαρα-
λαμπογιάννη έκανε λόγο για «εικονική αρι-
στεία» μέχρι σήμερα σύμφωνα με την οποία
από τους 193.000 αρίστους το 2019, οι προ-
ϊστάμενοι τους όρισαν σε 54.000 το 2023 ενώ
μετά από επεξεργασία από ΑΙ πέσαμε στους
15.000.

Παρόμοια εικόνα και στους προϊσταμέ-
νους, καθώς το 2019 το 90% ήταν άριστοι και
πλέον αριθμούν περίπου 8.400.

Όπως είπε, επίσης, 19.517 υπάλληλοι το
2023 πήραν μπόνους παραγωγικότητας 29
εκατ. ευρώ.

Παράλληλα αυξάνεται ο αριθμός των υπαλ-
λήλων χαμηλής παραγωγικότητας που έχουν
εντοπιστεί. 

ΟΙ ΠΟΛΙΤΕΣ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΑΝ ΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ

Κάτω από τη βάση 
οι δήμαρχοι

Αρίστευσαν οι ψηφιακές 
υπηρεσίες του κράτους -
Έμειναν «μετεξεταστέες» 
οι υπηρεσίες των δήμων -
Στους 15.000 έπεσαν 
οι «άριστοι» υπάλληλοι

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Ο
πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης κατά τη διάρκεια της παρουσίασης
των αποτελεσμάτων από την αξιολό-

γηση του Δημοσίου από τους πολίτες τόνισε
πως «κάτι αλλάζει στο Δημόσιο, υπάρχουν εμ-
πόδια δεκαετιών που πρέπει να αντιμετωπι-
στούν». Στη συνέχεια προανήγγειλε παρεμβά-
σεις στις υπηρεσίες δόμησης, επανέλαβε την
πρότασή του για αναθεώρηση του άρθρου 103
του Συντάγματος για την άρση της μονιμότητας
των δημόσιων υπαλλήλων και κάλεσε τους δη-
μάρχους «να προβληματιστούν και να αναλά-
βουν δράση» με βάση τη διαδικασία αξιολόγη-
σης στην οποία συμμετείχαν 65.000 πολίτες.

«Είναι στο δικό μας χέρι τα αποτελέσματα
αυτής της μεγάλης έρευνας να μετουσιωθούν
ουσιαστικά σε δράσεις που θα αναβαθμίζουν
τις κρατικές υπηρεσίες, αλλά και υποχρέωση
των δημάρχων να λάβουν πολύ σοβαρά υπόψη
τους αυτά τα οποία μας είπαν οι πολίτες. Και
φυσικά με αυτό τον τρόπο να χτίσουμε πιο
ισχυρούς δεσμούς, σχέσεις εμπιστοσύνης με-
ταξύ της Πολιτείας σε όλα της τα επίπεδα και
των πολιτών. Όπως φάνηκε, νομίζω, από τα
στοιχεία τα οποία παρουσίασε ο υπουργός και
τα οποία επιφυλάσσομαι και εγώ με τη σειρά
μου να μελετήσω σε μεγαλύτερη λεπτομέρεια,
δεν έχουμε ιδιαίτερες γεωγραφικές διαφορές
στην αξιολόγηση, αντιμετωπίζονται βέβαια κά-
ποια ειδικά θέματα τα οποία απασχολούν συγ-
κεκριμένες περιοχές», επεσήμανε ο κ. Μητσο-
τάκης.

«Καθυστερήσεις
στην κτηματογράφηση»

Στη συνέχεια ο πρωθυπουργός τόνισε:
«Αναφέρθηκε ο υπουργός στην κατάσταση του
οδικού δικτύου στα νησιά μας, η οποία όντως
υπολείπεται σαφέστατα της αξιολόγησης του
οδικού δικτύου στην ηπειρωτική Ελλάδα. Πολύ
ενδιαφέρουσα η βαθμολόγηση της Λέσβου,
όπου φάνηκε ξεκάθαρα ότι ένας δρόμος, ένα
σημαντικό έργο μπορεί να αλλάξει τελείως την
εικόνα των πολιτών για την κατάσταση του οδι-
κού δικτύου. Και βέβαια νομίζω ότι οι πολίτες
μάς είπαν και πράγματα τα οποία ήδη σε έναν
βαθμό υποψιαζόμασταν».

Επίσης, ο πρωθυπουργός αναφέρθηκε στις
καθυστερήσεις στην κτηματογράφηση και,
όπως είπε, «αυτήν τη στιγμή παίρνουν χαμηλό-
τερο βαθμό, όμως αναμένουμε πολύ σύντομα,
με την ολοκλήρωση του Κτηματολογίου και την
ηλεκτρονικοποίηση όλων των υπηρεσιών, αυτό
να αλλάξει. Υπάρχει η γραφειοκρατία στις εκ-
δόσεις αδειών διαμονής εποχιακών εργατών.
Αυτό καταγγέλλεται προφανώς πιο έντονα στην
περιφέρεια, σε τόπους όπου κυριαρχεί ο πρω-
τογενής τομέας».

«Πρωταθλητές και ουραγοί»
Για τους δήμους ο Κυριάκος Μητσοτάκης

ανέφερε πως «ενδιαφέρον έχουν όσα λένε και
οι ίδιοι οι πολίτες ως προς τις δημοτικές υπη-
ρεσίες. Πρέπει να μας προβληματίσει και να
προβληματίσει τους δημάρχους, πράγματι, η
κακή κατάσταση τόσο των δρόμων όσο και των

πεζοδρομίων. Η μεγάλη προσπάθεια που γίνε-
ται στην προσβασιμότητα των συμπολιτών μας
με αναπηρία δεν έχει ακόμα αντανάκλαση αι-
σθητή στην καθημερινότητά τους. Οι ελλείψεις
θέσεων πάρκινγκ. Σχετικά καλύτερη βαθμολο-

γία στον ηλεκτροφωτισμό και στην καθαριότη-
τα. Και βέβαια μεγάλη διαβάθμιση μεταξύ των
δήμων».

Ο πρωθυπουργός σημείωσε ότι τα στοιχεία
αυτά θα δοθούν στη δημοσιότητα. «Είδαμε
πρωταθλητές, υπάρχουν και ουραγοί όμως, και
νομίζω ότι οι τοπικοί άρχοντες πρέπει να λά-
βουν πολύ σοβαρά υπόψη τους αυτή την αξιο-
λόγηση των πολιτών και εκεί που έχουν χαμη-
λή βαθμολογία να ανασκουμπωθούν και να
αναλογιστούν ότι προφανώς οι πολίτες, όταν θα
έρθει η ώρα του λογαριασμού, δεν θα μείνουν
αδιάφοροι, σε περιπτώσεις όπου βαθμολο-
γούνται δήμαρχοι με πολύ χαμηλές βαθμολο-
γίες σε μια σειρά από κομβικές υπηρεσίες. Να
κάνω μια ειδική αναφορά στις τοπικές υπηρε-
σίες δόμησης. Παίρνουν χαμηλό βαθμό. Αυτό
μας προβληματίζει ιδιαίτερα. Παίρνουν ακόμα
πιο χαμηλό βαθμό εκεί που υπάρχουν προφα-
νώς ενδείξεις και αποδείξεις πια παράνομων
αδειοδοτήσεων τοπικών κυκλωμάτων».

Με υψηλή απόδοση το 9%
των δημόσιων υπαλλήλων

Σύμφωνα με όσα ανέφερε ο πρωθυπουρ-
γός, οι υπάλληλοι υψηλής απόδοσης υποχώ-
ρησαν στους 15.000, δηλαδή στο 9% του συνό-
λου. «Αυτό μου φαίνεται ένα πιο λογικό ποσο-
στό ως προς τον προσδιορισμό των υπαλλή-
λων, οι οποίοι πραγματικά είναι άριστοι. Υπήρ-
χαν και υπάλληλοι που χαρακτηρίστηκαν χα-
μηλής απόδοσης, 1.390, ενώ έχουμε και απο-
λύσεις, ναι, αλλά απολύσεις υπαλλήλων που
απολύθηκαν για αποδεδειγμένη παράβαση
των καθηκόντων τους. Θέλω να το τονίσω αυ-
τό όχι επειδή συστηματικά και επίμονα και με
τρόπο, θα έλεγα, μόνιμο και ενίοτε προκλητι-
κό απέδιδαν πολύ κάτω του μέσου όρου», τό-
νισε χαρακτηριστικά.

Τέλος, ο κ. Μητσοτάκης έκανε ειδικά ανα-
φορά για την αναθεώρηση του άρθρου 103 του
Συντάγματος: «Και αυτός είναι και ο βασικός
σκοπός για τον οποίο η κυβέρνηση θέλει να
θέσει σε δημόσιο διάλογο την αναθεώρηση
του άρθρου 103, όχι με μια τιμωρητική διάθε-
ση, αλλά για να μπορέσουμε ακριβώς να συν-
δέσουμε την αξιολόγηση με τη στοχοθεσία,
την επιβράβευση και, ναι, στις ακραίες περι-
πτώσεις όπου κάποιος υπάλληλος συστηματι-
κά υπολείπεται των στόχων που έχουν τεθεί,
τη δυνατότητα του κράτους να μπορεί να τον
απομακρύνει ή να την απομακρύνει από το
Δημόσιο».

«Πρέπει να
αντιμετωπιστούν

τα εμπόδια δεκαετιών 
στο Δημόσιο»

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΓΙΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ

Ο πρωθυπουργός επανέλαβε 
την πρότασή του για αναθεώρηση
του άρθρου 103 του Συντάγματος
για την άρση της μονιμότητας 
των δημόσιων υπαλλήλων
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 
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political.karamanlis@

gmail.com

Τα έργα και οι ημέρες 
της Τοκατλίδου του ΙΦΕΤ

Τελικά η διευθύνουσα σύμβουλος του ΙΦΕΤ είναι πολύ απρόσεκτη
και φαίνεται να έχει ζηλέψει τα έργα του προκατόχου της που έφυγε

νύχτα. Αυτός βέβαια το είχε ρίξει στις εξαγωγές, οι οποίες δεν ήταν νόμι-
μες. Αυτή φαίνεται ότι προωθεί φιλικές προς αυτήν εταιρείες φαρμάκων, οι

οποίες είχαν ζοριστεί στο παρελθόν και ήθελαν πολύ να μπουν, καθώς ήταν, υποτίθε-
ται, ανταγωνιστικές. Όμως, τα πράγματα δεν είναι ακριβώς έτσι, καθώς ο ανταγωνι-
σμός είναι στη λογική να μπούμε μέσα και να φτιάξουμε τις τιμές να βγαίνει μεροκά-
ματο. Αυτά προς το παρόν και προσεχώς ακολουθούν ονόματα και διευθύνσεις για
ωραία φάρμακα που φέρνουν ωραία χρήματα στους φαρμακέμπορούς των σπάνιων
φαρμάκων. Πιστεύουμε ότι θα προλάβουμε, καθώς μαθαίνουμε ότι τα έργα και οι ημέ-
ρες της κυρίας Ελευθερίας Τοκατλίδου έχουν φτάσει σε υψηλά κυβερνητικά κλιμάκια.

Σε γραμμή ΕΕ η πρόταση Βορίδη 
για την μπούρκα

Ο Μάκης Βορίδης δεν χαϊδεύει αυτιά. Και ειδικά όταν πρόκειται
για ζητήματα θεσμών, πολιτισμικής συνοχής και ακαδημαϊκής
ελευθερίας, λέει τα πράγματα όπως είναι. Η χθεσινή του τοπο-
θέτηση περί πιθανής απαγόρευσης της μπούρκας στα πανε-
πιστήμια δεν ήταν προϊόν εντυπωσιασμού, αλλά έκφραση
βαθύτερης προβληματικής για το τι συμβολίζει ο δημόσιος
χώρος στην Ελλάδα του 2025. Όσοι σπεύδουν να μιλήσουν για
«ακραίες» θέσεις ξεχνούν ότι η μπούρκα δεν είναι απλώς ένδυ-
μα. Είναι σύμβολο ακύρωσης της ελευθερίας του ανθρώπου και μά-
λιστα μέσα σε χώρους μάθησης. Η συζήτηση που άνοιξε ο υπουργός Μετανάστευσης
και Ασύλου έχει καθαρή ευρωπαϊκή ρίζα και σαφή φιλελεύθερη τεκμηρίωση. Δεν εί-
ναι τυχαίο ότι παρόμοια μέτρα εφαρμόζονται σε κορυφαία κράτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η κυβέρνηση με τέτοιες παρεμβάσεις δείχνει ότι δεν φοβάται να υπερασπι-
στεί τις αξίες του Διαφωτισμού και της κοινωνικής συνοχής, χωρίς ενοχικά σύνδρομα.
Και ο Βορίδης για άλλη μία φορά σηκώνει το θεσμικό βάρος που άλλοι αποφεύγουν.

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ
Η διαφήμιση των 3.000 ευρώ, η αποθέωση της τράπεζας 
(και της εφημερίδας) και ο... αντί που θέλει να γίνει βουλευτής

Σας έγραψα και χθες ότι κάνω… βόλτες στη Διαύγεια και
απολαμβάνω όσα βρίσκω. Και όχι τίποτε άλλο, μεγαλώνει
το... αρχείο μου! Και επειδή έχω μια όρεξη να τα βγάλω όλα
σε... επεισόδια, θα το κάνω τμηματικά. Περιμένετε. Σκέ-
φτηκα και το όνομα της... σειράς που θα λανσάρω! Και περι-
μένω από το Netflix να ενδιαφερθεί! Λοιπόν, μου αρέσουν
δύο τίτλοι: «Πειραιάς Confidential» και «Η Σφραγίδα του
Ομίλου». Δεν έχω καταλήξει ακόμη… Τέλος πάντων. Θα το
βρω. Πάμε στη σημερινή μας αποκάλυψη, γιατί εκεί στην
Κρήτη είναι πολύ ανοιχτοχέρηδες. Και επειδή φροντίζουν
(και καλά κάνουν) για την προσέλκυση τουριστών, είπαν να
δώσουν μια ολοσέλιδη διαφήμιση σε ένα λιμανίσιο έντυπο,
αξίας 3.000 ευρώ, μήπως καταφέρουν και «ψηλώσουν».
Όχι αυτοί, άλλον εννοώ. Και εδώ υπάρχει και ένα παρασκή-

νιο, η... πλοκή της σειράς που σας έλεγα πιο πάνω. Καταρ-
χάς η πληρωμή έγινε από μια συγκεκριμένα τράπεζα, για
την οποία ο «όμιλος» (που πήρε τη διαφήμιση) απλώς γρά-
φει τα καλύτερα. Τυχαίο; Μπα, δεν νομίζω. Και υπάρχει και
το... θρίλερ. Είδα τον «τύπο», τον «αντί» που υπέγραψε την
απόφαση. Αυτόν που διαδίδει τώρα ότι δεν θέλει να γίνει
βουλευτής, αλλά εγώ τον πέτυχα σε φωτογραφίες με ειδι-
κά... στελέχη. Μάλιστα, μέχρι και προέδρους κομμάτων
έχει φίλους στα κοινωνικά του δίκτυα. Προχωράω για να
μην τρελαθώ τελείως. Ο συγκεκριμένος τύπος στην απόφα-
ση που υπέγραψε για το 3χίλιαρο μιλούσε με θριαμβευτικά
λόγια για το λιμανίσιο έντυπο, για να εξηγήσει γιατί πήρε την
απόφαση της… διαφήμισης! Μπρρρ. Πολλά σάλια, γλίστρη-
σα καθώς τα διάβαζα.. Προσέξτε ένα απόσπασμα: «Έφερε

την επανάσταση αναδεικνύον-
τας την ημέρα του Σαββάτου
ως αγορά για τις εβδομαδιαίες
εφημερίδες… Το αναγνωστικό
κοινό τους αφορά σε ηλικίες 35 -
54 (άνδρες 60% - γυναίκες 40%) ανώ-
τερης και ανώτατης κοινωνικής, μορ-
φωτικής και οικονομικής τάξης, κάτοι-
κοι κατά πλειοψηφία μεγάλων αστικών
κέντρων». Δεν περιγράφω άλλο! Α, το
τέλος αυτού του επεισοδίου δεν το ξέρε-
τε. Γιατί έχει και άλλη συνέχεια! Υπομονή
και αγωνία μέχρι το επόμενο, δεν θα σας
δώσω spoiler!

Ο... αγαπημένος υφυπουργός των media 
και οι προσλήψεις

Διακρίνω τώρα τελευταία μια μεγάλη «αγάπη» των media προς ένα συγκεκριμένο
πρόσωπο, υφυπουργό εννοώ, καθώς καθημερινά πρωταγωνιστεί στα «υψηλά πατώμα-
τα» των ειδήσεων και με τις φωτογραφίες να… εναλλάσσονται. Κατά την άποψή μου, κα-
λά κάνουν από τη μία, γιατί αποδεικνύεται ότι είναι «ανοιχτό λαρύγγι» που μιλάει για την
κυβέρνηση σε σχέση με άλλους κρυπτόμενους και από την άλλη τα χώνει στα... αριστερά,
βάζοντας όλους στο ίδιο καζάνι. Και επειδή έχει μαζευτεί πολλή δουλειά τελευταία, είδα
στη Διαύγεια ότι προχωράει σε προσλήψεις μετακλητών τοποθετώντας τους σε υψηλές
θέσεις του μισθολογικού κλιμακίου της ΔΕ κατηγορίας (ΦΕΚ 641 ΥΟΔΔ/03.06.2025)…

Στα χέρια της ΑΑΔΕ τα ονόματα με 
τις παράνομες ενοικιάσεις αυτοκινήτων

Το θέμα με τους ιδιώτες που ενοικιάζουν τα
αυτοκίνητά τους παρανόμως από πλατφόρμες
του Ίντερνετ σας το είχα αποκαλύψει πρώτος
από τη στήλη προ ημερών… Τώρα έχω φρέσκα
κουλούρια. Η Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων
Εσόδων έχει στα χέρια της τις λίστες με τα ονό-
ματα των ιδιωτών που έχουν στήσει τη συγκε-
κριμένη μπίζνα και αναμένονται αστρονομικές
καμπάνες για φοροδιαφυγή. Θα τους καλεί έναν έναν η ΑΑΔΕ και όσοι λειτουργούν πα-
ράνομα θα πάνε... ταμείο για τα πρόστιμα, συν το πεντοχίλιαρο που θα τους βάλει το
υπουργείο Τουρισμού ως πρόστιμο!

«Διαβασμένοι» οι μοναχοί του Σινά 
για τις «γαλάζιες» πρωτοβουλίες

Πολύ ενημερωμένοι εμφανίστηκαν οι μοναχοί
της Ιεράς Μονής της Αγίας Αικατερίνης στο Σινά κα-
τά την πρόσφατη επίσκεψη του Στέφανου Κασσελά-
κη στο μοναστήρι. Οι μοναχοί έχουν αντιληφθεί
πλήρως ότι χρειάζονται τη στήριξη όσο περισσότε-
ρων μπορούν στα όσα δύσκολα έχουν μπροστά τους
μετά την απόφαση του αιγυπτιακού δικαστηρίου.
Ακόμη και το γεγονός ότι ο πρόεδρος Στέφανος γυμνάζεται ανελλιπώς γνώριζαν! Όχι όμως
μόνο αυτό! Είναι ενημερωμένοι, με λεπτομέρειες μάλιστα, και για τις νομοθετικές πρωτο-
βουλίες της κυβέρνησης για τη διασφάλιση των συμφερόντων της μονής. Αυτή που φέρει
την υπογραφή των κ. Πιερρακάκη και Γεραπετρίτη για την απορρόφηση όλης της περιου-
σίας της μονής από ένα ελληνικό νομικό πρόσωπο και εκείνη του ΥΠΕΘΟ για την πρόσληψη
600 ιερέων εντός μιας πενταετίας για την ενίσχυση των Πατριαρχείων της Ανατολής.

Με «βούλα» Παπαθανάση η αναβάθμιση 
της Βόρειας Αττικής

Με την υπογραφή του υπουργού αναπληρωτή Οικονομίας Νίκου Παπα-
θανάση και χρηματοδότηση 39 εκατ. ευρώ από το ΕΣΠΑ ξεκινά επιτέ-

λους η κατασκευή αποχέτευσης σε περιοχές που για δεκαετίες έμε-
ναν στο περιθώριο. Από την Καλλιθέα Πεντέλης μέχρι τις Αφίδνες
και το Πολυδένδρι, η ΕΥΔΑΠ αναλαμβάνει έργο πνοής με αντλιο-
στάσια, αγωγούς και συνδέσεις που θα καταλήγουν σε Ψυττάλεια

και Ραφήνα. Η παρέμβαση αποκαθιστά μια ιστορική αδικία και απο-
δεικνύει στην πράξη πως το Ταμείο Συνοχής μπορεί να αλλάξει την κα-

θημερινότητα. Για τους κατοίκους της Βόρειας Αττικής η αποχέτευση δεν
είναι πια υπόσχεση - είναι εργοτάξιο.P
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Συριζογκρίνιες και στο βάθος νέα διάσπαση;

Σε επίπεδα άνευ προηγουμένου βρίσκονται οι γκρίνιες
στον ΣΥΡΙΖΑ. Εκτός από τη δημοσκοπική καθίζηση και το
κλειστό «γκέτο» του προέδρου Σωκράτη που σας έχουμε
γράψει επανειλημμένα, τώρα προστέθηκαν και οι γκρίνιες
για τη «ζητιανιά» των υπογραφών για την πρόταση Προανα-
κριτικής κατά Καραμανλή και Μητσοτάκη. Οι πηγές μου
από την Κουμουνδούρου λένε πως ενώ θα μπορούσε το
προεδρείο να έχει φτάσει σε συμφωνία με τη Νέα Αριστερά
όπως προβλεπόταν, να καταθέσουν την πρόταση από κοι-
νού και να ξεκινήσουν οι διαδικασίες του «γάμου», υποχώ-
ρησε στις πιέσεις Παππά - Πολάκη και υιοθέτησε το κατηγορητήριο για τον Μητσοτάκη,
με αποτέλεσμα το κόμμα να οδηγηθεί στην «επαιτεία» για 4 υπογραφές, ώστε να κατα-
θέσει την πρόταση. Πάντως τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ είναι στα κάγκελα με τη γενικότερη
στάση του κόμματος, κάτι που φάνηκε και σε πρόσφατη εκδήλωση του ΣΥΡΙΖΑ, όπου μέ-
λη ζήτησαν «να τους ακούσει η ηγεσία του κόμματος». Τελικά από τον «γάμο» με τη Νέα
Αριστερά οι σύντροφοι οδεύουν σε νέα διάσπαση όπως όλα δείχνουν… 

Ο Στέφανος «μπέρδεψε» 
τον Πάπα με τον Οικουμενικό Πατριάρχη

Δεν είναι κακό να πιστεύεις ότι ο προκαθήμενος
όλων είναι ο Πάπας. Είναι λογικό να το πιστεύεις άλ-
λωστε όταν έχεις ζήσει πολλά χρόνια στις ΗΠΑ. Πρέ-
πει όμως, σύντροφε, να αρχίζεις σιγά σιγά να ξεχωρί-
ζεις ποιος είναι ο ορθόδοξος ηγέτης, ποιος ο καθολι-
κός κοκ. Και το γράφω αυτό με αφορμή την επιστολή
του Στέφανου στον Πάπα Λέοντα με την οποία του θέ-
τει το θέμα της Μονής Σινά. Για να μη σχολιάσω ότι
ένας άνθρωπος που δεν έχει εκλεγεί καν στο Κοινοβούλιο στέλνει με ανύπαρκτη
ιδιότητα επιστολή στον Πάπα, μόνο και μόνο για να την ποστάρει στα social και να δη-
μιουργήσει εντυπώσεις. Στέφανε, εκτίθεσαι εσύ και εν αγνοία σου προσπαθείς να
εκθέσεις ολόκληρο τον ορθόδοξο κόσμο με αυτήν την κίνηση. Λες και δεν είναι ο Οι-
κουμενικός Πατριάρχης Βαρθολομαίος εκεί που πρέπει. «Η ημιμάθεια χειροτέρα
της αμαθείας», μου σχολίασε εκκλησιαστική πηγή. Συμφωνώ και επαυξάνω. 

Όλα αυτά τα χρόνια μάς έλεγαν πως τα με-
τρητά τελειώνουν. Ότι θα ζούμε μόνο με κάρ-
τες, chip, POS και app. Κι όμως, η μεγάλη έκ-
πληξη ήρθε από αλλού: δεν πεθαίνουν τα με-
τρητά, πεθαίνει η κάρτα! Στην Ουγγαρία -και
όχι μόνο- η φυσική κάρτα δίνει οριστικά τη
θέση της στο κινητό, ακόμη και για αναλήψεις.

Οι νέες γενιές ΑΤΜ διαβάζουν NFC και QR, οι
χρήστες πληρώνουν και σηκώνουν χρήματα
χωρίς να βγάζουν καν πορτοφόλι και το πλα-
στικό… πάει περίπατο. Κάτι που σε μικρότερο
μεν βαθμό αλλά αρκετά συχνά βλέπουμε να
συμβαίνει και στην Ελλάδα. Η κάρτα υπάρχει
μεν, αλλά πλέον ψηφιακά -σε ένα ψηφιακό

wallet, με ένα άγγιγμα στην οθόνη του smart-
phone ή στην οθόνη του smartwatch. Άσε που
δεν απομαγνητίζεται κιόλας. Όπως μου έλεγε
τραπεζικός με γνώσεις του χώρου, «αν η κάρ-
τα έφερε το τέλος του βιβλιαρίου, το κινητό
φέρνει το τέλος της κάρτας». Πάντως τα με-
τρητά δεν θα πεθάνουν ποτέ! 

Τελικά δεν… πέθαναν τα μετρητά, η κάρτα σβήνει

Ψήφος εμπιστοσύνης 
από την Κομισιόν 
με… αστερίσκους

Με θετικό τόνο υποδέχτηκε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή την πορεία της ελληνι-
κής οικονομίας, επιβεβαιώνοντας την
αναπτυξιακή της δυναμική, το πλεόνα-
σμα του 1,3% και τις κοινωνικές παροχές
της κυβέρνησης. Η Ελλάδα συγκαταλέ-
γεται μεταξύ των 12 χωρών που τηρούν
τους δημοσιονομικούς κανόνες της ΕΕ,
ενώ ο ρυθμός ανάπτυξης 2,3% φέτος και
2,2% το 2026 παραμένει υψηλότερος από
τον μέσο όρο της Ευρωζώνης. Ωστόσο, το
αφήγημα δεν είναι εξολοκλήρου ανέφε-
λο. Η Κομισιόν κρούει τον κώδωνα για
υψηλό δημόσιο χρέος, φτώχεια, προσιτή
στέγαση και αγορά εργασίας με διαρ-
θρωτικές ανισορροπίες. Παρά την πρό-
οδο, ζητά επιμονή στις μεταρρυθμίσεις,
ειδικά σε φορολογική συμμόρφωση, κι-
νητικότητα εργατικού δυναμικού και πα-
ραγωγικότητα. Το μήνυμα είναι σαφές:
ναι στις παροχές, αλλά όχι χωρίς διαρ-
θρωτικό αντίβαρο. 

Η «Οδύσσεια» 
της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς

Είναι η επένδυση
στο χρηματιστήριο ένα
ομηρικό ταξίδι; «Ναι»
είναι η απάντηση που
έδωσε ο αντιπρόεδρος της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς αντλώντας έμπνευση
από τους πρωταγωνιστές της Οδύσ-
σειας. «Η Ιθάκη μας -όπως είπε σε
ομιλία του ο Μιχάλης Φέκκας (φωτό)-
είναι η οικονομική μας ευημερία. Εί-
ναι η ασφάλεια που θέλουμε να νιώ-
σουμε όλοι με τις επενδύσεις και τα
χρήματά μας. Όμως εδώ έρχονται
πολλές Σειρήνες για να μας αποσπά-
σουν την προσοχή. Πρέπει να αντιστα-
θούμε στους πειρασμούς, στις φήμες,
στις προκλήσεις των αγορών, στη μό-
δα, στην εσωτερική πληροφόρηση, ή
στο επιθετικό μάρκετινγκ». Και στο
ομηρικό έπος ποιον ρόλο έχει η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς, θα ρωτήσετε
εύλογα. Για τον κ. Φέκκα, η Επιτροπή
είναι η θεά Αθηνά, που προστάτευσε
τον Οδυσσέα στα ταξίδια του και τελι-
κά τον έφερε στην Ιθάκη του σώο και
σοφό. Και κατέληξε ο κ. Φέκκας ότι «η
σύγχρονη Οδύσσεια απαιτεί καλή επο-
πτεία, ανεξαρτησία και πειθαρχία,
γνώση των κινδύνων και ικανότητα
μακροπρόθεσμου σχεδιασμού».

Χ ωρίς ενστάσεις και με σαφείς ενθαρ-
ρύνσεις από τη Standard & Poor’s
προχωρά το σχέδιο του Κυριάκου

Πιερρακάκη για την πρόωρη εξόφληση των
δανείων του πρώτου μνημονίου, δέκα χρόνια
πριν το προβλεπόμενο. Οι αναλυτές του οί-
κου διαβεβαίωσαν ότι η χρήση του «μαξιλα-
ριού» δεν θα επηρεάσει την αξιολόγηση της
χώρας, αναγνωρίζοντας ότι η Ελλάδα κινεί-
ται πλέον με αυτοπεποίθηση και σχέδιο στον δρόμο της μείωσης του χρέους. Αλλά και
στο μέτωπο των τραπεζών, η εικόνα βελτιώνεται διαρκώς, με τις επενδυτικές κινήσεις
Alpha και Eurobank να κερδίζουν επαίνους. Μικρό «αστερίσκο» οι αντοχές των νοικο-
κυριών και η επιτήρηση των servicers, ωστόσο το σήμα της S&P παραμένει θετικό: η Ελ-
λάδα μπορεί να πετύχει νέα αναβάθμιση, εφόσον επιμείνει στην εξισορρόπηση εξωτερι-
κών ανισορροπιών. Το Μαξίμου βλέπει την ευκαιρία και ετοιμάζει διεθνές αφήγημα ευ-
θύνης, ανασύνταξης και πρόωρης απεμπλοκής από τα βάρη του παρελθόντος.

«Πράσινο φως» από την S&P 
για «αντίο» στο πρώτο μνημόνιο
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«Πήγε για μαλλί»
η Ακρίτα και βγήκε…

ελαφρώς κουρεμένη
από τον Άδωνι

Η
βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ Έλενα
Ακρίτα με την ερώτηση που έκανε στον
Άδωνι Γεωργιάδη εκτέθηκε ανεπανόρθω-

τα, καθώς «πήγε για μαλλί» αλλά τελικά βγήκε…
ελαφρώς κουρεμένη. Κατ’ αρχάς να της αποδώ-
σουμε τα χίλια δίκια, καθώς το θέμα αφορούσε την
έλλειψη ψηφιακού μαστογράφου στο Νοσοκομείο

Νίκαιας για έξι ολόκληρα χρόνια! Έλα όμως που ο
Άδωνις, όπως έχει αποδείξει, έχει πλήρη εικόνα για
το τι συμβαίνει και πριν έρθει στη Βουλή να απαντή-
σει είχε ήδη δρομολογήσει τη λύση σε αυτό το τόσο
ευαίσθητο θέμα. Και εδώ ερχόμαστε στη στείρα και
άγονη αντιπαράθεση. Η κ. Ακρίτα αντί να αναγνωρί-
σει στον υπουργό ότι διευθέτησε το θέμα έστω και
με καθυστέρηση -δεν είπαμε να του πει μπράβο-
του επιτέθηκε για την ένταση της φωνής του, πε-
τώντας ουσιαστικά την μπάλα στην εξέδρα. «Η φω-
νή μου είναι δυνατή. Άμα δεν σας αρέσει, να μη μου
ξανακάνετε ερώτηση», της απάντησε με το γνωστό
βιτριολικό του χιούμορ ο υπουργός Υγείας!

Τι είπαν Πιερρακάκης - 
Μοσκοβισί σε πρωινό τετ α τετ
Ένα ενδιαφέρον «πρωινό» μοιράστηκε ο υπουρ-
γός Οικονομίας Κυριάκος Πιερρακάκης κατά την
πρόσφατη επίσκεψή του στο Παρίσι για τη διά-
σκεψη του ΟΟΣΑ και μάλιστα εκτός της επίσημης
ατζέντας. Προσκεκλημένος του κ. Πιερρακάκη
ήταν ο πρώην υπουργός Οικονομικών της Γαλ-
λίας Πιερ Μοσκοβισί, ο οποίος εδώ και μία πεν-
ταετία είναι πρόεδρος του γαλλικού Ελεγκτικού
Συνεδρίου. Οι δύο άνδρες είχαν την ευκαιρία να
ανταλλάξουν απόψεις τόσο για τις οικονομικές
όσο όμως και για τις πολιτικές εξελίξεις στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Και δεν είναι και λίγες…

Διευκρινίσεις Τσιάρα για
την ανάταξη του ΟΠΕΚΕΠΕ
Χαλαρή συζήτηση με δημοσιογράφους
είχε χθες στο υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης ο υπουργός Κώστας Τσιάρας. Δι-
ευκρίνισε πολλά ζητήματα που έχουν
ανακύψει με βάση τα όσα κατήγγειλε η
ευρωπαϊκή εισαγγελία για τον ΟΠΕΚΕΠΕ,
ενώ τονίστηκε η σημασία για το σύνολο
των αγροτών να μη διακοπεί ούτε μια
στιγμή η χρηματοδότηση από τα ευρωπαϊ-
κά κονδύλια. Εντός του Ιουλίου λοιπόν θα
έχουμε το νομοθετικό πλαίσιο για τη με-
τάβαση του οργανισμού στην ΑΑΔΕ. Ο βα-
σικός λόγος της συγκεκριμένης μετάβα-
σης είναι επί της ουσίας ότι θα μπορεί να
υπάρχει αυτόματος έλεγχος των δηλώσε-
ων των αγροτών και διασταύρωση των
στοιχείων. Τεκτονικές αλλαγές αν αναλο-
γιστεί κανείς ότι κάποτε ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν
είχε καν μηχανισμό ελέγχου ή πληροφο-
ριακό σύστημα… 

Χιουμοριστική αφίσα
έγινε το συζυγικό 
χαστούκι στον Μακρόν 
Ένα απρόσμενο στιγ-
μιότυπο κατά την
άφιξη του προεδρι-
κού ζεύγους της Γαλ-
λίας στο Βιετνάμ. Το
συμβάν με την Μπρι-
ζίτ Μακρόν να φαίνε-
ται πως χαστουκίζει
τον Εμανουέλ μάλλον
ενέπνευσε μια χιουμοριστική αφίσα γυ-
μναστηρίου. «Η γυναίκα σου σε δέρνει;
Γράψου σε μαθήματα αυτοάμυνας», γράφει
το διαφημιστικό, με φωτογραφία του Μα-
κρόν να κρατά το πρόσωπό του -μάλλον
άβολα. Αν και η σκηνή εξηγήθηκε ως
«στιγμή χαλάρωσης» από το Ελιζέ, το δια-
δίκτυο δεν χαρίζεται και η αφίσα κάνει τον
γύρο των social media. Άλλοι γελούν, άλλοι
μιλούν για «αντίστροφο σεξισμό». Να πού-
με πάντως ότι ο Εμανουέλ όχι μόνο στη Γαλ-
λία αλλά και ευρωπαϊκά πάει από το κακό
στο χειρότερο… 

«Προσωπική υπόθεση» για
τον Παπασταύρου ο Υμηττός
Δεν είναι συνηθισμένο να βλέπεις έναν υπουργό
να μιλάει με τόση συναισθηματική φόρτιση για
ένα βουνό. Και όμως, ο υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας Σταύρος Παπασταύρου κατάφερε
στο 4ο Forum του ΣΠΑΥ να κάνει τον Υμηττό «προ-
σωπική υπόθεση». «Είμαστε όλοι παιδιά του
Υμηττού», είπε χαρακτηριστικά, κάνοντας πολ-
λούς να κοιτάξουν γύρω τους για το πού βρίσκον-
ται. Ο υπουργός Περιβάλλοντος δεν πήγε όμως
για να χαϊδέψει αυτιά. Παρουσίασε έργο, μίλησε
για τις ευρωπαϊκές παρεμβάσεις πρόληψης, το
πρόγραμμα AntiNERO και τις επιδόσεις της χώ-
ρας στις ΑΠΕ. Όσοι γνωρίζουν, λένε πως ο Παπα-
σταύρου έχει πάρει πολύ ζεστά την υπόθεση
«κλιματική ανθεκτικότητα» και πως το Μαξίμου
βλέπει με καλό μάτι την περιβαλλοντική του στό-
χευση. Ειδικά τώρα που πλησιάζει η ΔΕΘ και οι
πράσινες πολιτικές θα έχουν πρωταγωνιστικό
ρόλο, κάποιοι ψιθυρίζουν ότι ο Υμηττός δεν είναι
μόνο βουνό. Είναι και πλατφόρμα.
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Στη δίκη για το Μάτι Κασσελάκης - Τζάκρη 
Στην αίθουσα του δικαστηρί-

ου για την απόφαση του Εφε-
τείου για το Μάτι βρέθηκαν τό-
σο ο Στέφανος Κασσελάκης
όσο και η Θεοδώρα Τζάκρη.
Μάλιστα η απόφαση του δικα-
στηρίου, αν και ήταν βαρύτερη
από την πρωτόδικη στέλνοντας τέσσερις από τους ενόχους στη
φυλακή, δεν «ακούμπησε» τα πολιτικά πρόσωπα. Άραγε η… ηγε-
σία του Κινήματος Δημοκρατίας θα είχε πράξει το ίδιο -θα ήταν
δηλαδή παρούσα στο δικαστήριο- αν βρισκόταν ακόμα στην Κου-
μουνδούρου και δεν είχε εξωθηθεί σε αποχώρηση; Γιατί όσο βρί-
σκονταν εκεί δεν είχαν βγάλει άχνα για το έγκλημα στο Μάτι. 
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Τροχοπέδη η γραφειοκρατία 
στις ευρωπαϊκές τράπεζες

Αν υπάρχει κάτι που δεν λείπει από την ευρωπαϊκή τραπεζική
αγορά, αυτό είναι οι… κανονισμοί. Σύμφωνα με την Τραπεζική
Ομοσπονδία, η ΕΕ έχει φτιάξει πάνω από 13.000 νέους κανονι-
σμούς από το 2019, ενώ το εγχειρίδιο του κλάδου φτάνει αισίως
τις 15.000 σελίδες. Και μετά απορούμε γιατί οι τράπεζες δεν
επενδύουν… Το λένε καθαρά οι Ευρωπαίοι τραπεζίτες: θέλουμε
λιγότερο χαρτί και περισσότερο χώρο κινήσεων, ειδικά τώρα που
η γηραιά ήπειρος χρειάζεται 800 δισ. ευρώ τον χρόνο μόνο για
επενδύσεις. Μάλιστα, όπως σχολίαζε γνωστός Έλληνας τραπε-
ζικός πίσω από κλειστές πόρτες, «η Ευρώπη γράφει περισσότε-
ρο κι από τον Δικαιόπολι». Αν δεν αλλάξει μυαλά η Κομισιόν, κιν-
δυνεύει να χάσει το στοίχημα του ανταγωνισμού… με τις ίδιες
της τις λέξεις.

Παρά το «φρένο» συνεχίζεται 
η άνοδος στις τιμές ακινήτων

Μπορεί οι ρυθ-
μοί αύξησης των
τιμών στα διαμε-
ρίσματα να έχουν
αρχίσει να «κό-
βουν ταχύτητα»,
αλλά η ακίνητη
περιουσία εξακο-
λουθεί να ανεβαί-
νει σταθερά. Σύμφωνα με τα φρέσκα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος, το α’ τρίμηνο του 2025 η αύξηση στις τιμές διαμορφώ-
θηκε στο 6,8%, με αιχμή του δόρατος -για άλλη μια φορά- τα νέα
διαμερίσματα, που τράβηξαν 8% ανοδική πορεία. Ιδιαίτερο εν-
διαφέρον έχει η Θεσσαλονίκη, που ξεπέρασε ακόμα και την
Αθήνα, φτάνοντας στο διψήφιο 10%! Φαίνεται πως το real estate
στον Βορρά πατά γκάζι, τη στιγμή που η πρωτεύουσα κινείται
πιο… συγκρατημένα στο 5,5%. Και τώρα; Όλοι περιμένουν το
νομοσχέδιο για την κοινωνική αντιπαροχή, με τους insiders να
λένε πως από εκεί θα κριθεί αν το 2025 θα είναι έτος «ανάσας»
για τους ενοικιαστές ή ακόμη ένα επεισόδιο στο σίριαλ της στε-
γαστικής ακρίβειας…

Μπορεί ο ΟΠΕΚ+ να συνεχίζει σταθερά την επαναφορά της παραγωγής
του, αλλά οι αναλυτές βλέπουν… άλλη ταινία. Η Morgan Stanley βλέ-
πει το «γυαλί» στο βαρέλι πετρελαίου να θολώνει στα 57,50 δολάρια
μέχρι τέλος του 2025, την ώρα που η Goldman Sachs προβλέπει μόνο
έναν γύρο ακόμη αυξήσεων στην παραγωγή. Για την Ελλάδα, που έχει
κάνει επενδυτική στροφή στις ΑΠΕ αλλά δεν έχει εγκαταλείψει τη
στρατηγική ενεργειακής ασφάλειας, τέτοιες εξελίξεις προσφέρουν
ανάσα στους εισαγωγείς και μια μικρή ειρωνεία στους «φίλους της
απραξίας» που εγκαλούσαν την κυβέρνηση γιατί δεν προχωρούσε τα-
χύτερα στις έρευνες υδρογονανθράκων. Τώρα που η παγκόσμια αγορά

γράφει πλεονάσματα, καλύτερα προετοιμασμένος παρά παγιδευμένος. Η ενεργειακή πολιτική, τελικά, δεν παίζεται μό-
νο με βαρέλια. Παίζεται με προβλεψιμότητα, γεωπολιτικό ένστικτο και ψυχραιμία.

Διορατική η ενεργειακή πολιτική της κυβέρνησης

Εύσημα σε Παπαθανάση για την «Αριάδνη» 
Αν κάτι δεν μπορεί να αμφισβητήσει κανείς στην

υπόθεση της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κρήτης-
Αττικής είναι η σοβαρότητα με την οποία χειρίστη-
κε το έργο η κυβέρνηση. Με την παρουσία τους
στην εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε χθες στο
Ηράκλειο με θέμα «Αριάδνη, η ενέργεια ταξιδεύει
στην Κρήτη» τόσο ο γενικός γραμματέας Ενέργει-
ας Αριστοτέλης Αϊβαλιώτης όσο και ο γενικός
γραμματέας ΕΣΠΑ Βασίλης Σιαδήμας επιβεβαί-
ωσαν ότι η κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν περιορίζε-
ται στα λόγια περί «πράσινης ανάπτυξης». Το έργο,

συνολικού ύψους 1,1 δισ. ευρώ, ενσωματώνει τε-
χνολογία αιχμής και φέρνει απτά οφέλη: από μεί-
ωση κόστους για τους πολίτες μέχρι αναβάθμιση
του νησιωτικού ενεργειακού χάρτη. Ο δε υπουρ-
γός αναπληρωτής Εθνικής Οικονομίας Νίκος Πα-
παθανάσης εισέπραξε θερμές ευχαριστίες από
τον περιφερειάρχη Σταύρο Αρναουτάκη για τη
διασφάλιση της χρηματοδότησης, με αποτέλεσμα
η «Αριάδνη» να μην είναι απλώς έργο-βιτρίνα, αλ-
λά υποδομή-πρότυπο ευρωπαϊκής στρατηγικής.
Στην πράξη, όχι στα χαρτιά.

Μ
έρα συγκίνη-
σης η χθεσινή
για το Ογκολο-

γικό Νοσοκομείο Παί-
δων «Μαριάννα Β. Βαρ-
δινογιάννη», καθώς έγι-
ναν τα αποκαλυπτήρια
του αγάλματος της Μα-
ριάννας Β. Βαρδινογιάν-
νη, ιδρύτριας του σωμα-
τείου «Ελπίδα - Σύλλο-
γος Φίλων Παιδιών με
Καρκίνο», στον προαύ-
λιο χώρο του νοσοκο-
μείου από τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας Κων-
σταντίνο Τασούλα. Η γυ-
ναίκα-σύμβουλο που
έδωσε ψυχή σε ένα όραμα χρόνων έφυγε από τη ζωή αλλά
άφησε μια τεράστια παρακαταθήκη. Ένα νοσοκομείο-κό-
σμημα που παρέχει ποιοτικές υπηρεσίες υγείας στους μι-
κρούς ογκολογικούς ασθενείς. Ο κ. Τασούλας ανέφερε με-
ταξύ άλλων πως «η Μαριάννα Βαρδινογιάννη εντάσσεται
στη χορεία των ευεργετών της πατρίδας μας. Η Πολιτεία τι-
μά τη μνήμη της και την προσφορά της με ευγνωμοσύνη και
σεβασμό». Το εμβληματικό άγαλμα φιλοτέχνησε ο κατα-
ξιωμένος γλύπτης Αναστάσιος Κρατίδης, ενώ το «παρών»

στην εκδήλωση έδωσαν μεταξύ άλλων ο υπουργός Υγείας
Άδωνις Γεωργιάδης, ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυμος, το διοι-
κητικό συμβούλιο του σωματείου «Ελπίδα», γιατροί και νο-
σηλευτές. Η πρόεδρος της «Ελπίδας» Χριστιάννα Β. Βαρδι-
νογιάννη, κόρη της αείμνηστης Μαριάννας, μίλησε συγκι-
νημένη για το όραμα και το έργο της μητέρας της, αναφέ-
ροντας πως κατάφερε το θαύμα που κανείς δεν περίμενε:
να σώζονται πλέον στη χώρα μας τρία στα τέσσερα παιδιά με
καρκίνο.

Συγκίνηση στα αποκαλυπτήρια του αγάλματος
της Μαριάννας Βαρδινογιάννη
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Να, αυτά δεν μπορώ…

Να έχουμε τέτοιο

διπλωματικό ογκόλιθο

διεθνούς εμβέλειας 

σαν τον Κασσελάκη 

και να μην 

τον χρησιμοποιούμε,

είναι κρίμα κι άδικο 

για τη χώρα μας. 

Διπλωματικός
ογκόλιθος 

ο Κασσελάκης
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«Π
ού είναι η Ελλάδα που χάσαμε;», αναρωτιόμαστε όλο και

πιο συχνά τα καλοκαίρια και θέλω να σας πω ότι η «Ελλάδα

που χάσαμε» υπάρχει ακόμη και είναι εξίσου όμορφη όσο

ήταν πάντα, απλώς την αναζητούμε όχι σε λάθος τόπο αλλά και σε λάθος

χρόνο.

Αρκεί να βρεθείς για λίγο σε κάποιο παραθαλάσσιο μέρος αυτή την επο-

χή και θα το καταλάβεις. Σχεδόν οπουδήποτε στη χώρα. Οι Κυκλάδες εξαι-

ρούνται μέχρι νεωτέρας διαταγής. Το επέλεξαν να εξαιρούνται, δεν φταίω

εγώ. Στην υπόλοιπη Ελλάδα

όμως, που έχει βάλει τα καλά της,

έχει ανοίξει τις πόρτες της και

περιμένει τους τουρίστες. Μπο-

ρείς αυτή την εποχή να απολαύ-

σεις πράγματα που μετά τον Ιού-

λιο κυριολεκτικά εξαφανίζονται.

Όλα όπως πρέπει
Την ηρεμία, για αρχή. Για αυτό

δεν πας διακοπές; Για να ξεφύ-

γεις; Και έχεις καταλήξει να

στριμώχνεσαι μαζί με τρία εκ-

στρατευτικά σώματα τουριστών

σε πέντε τετραγωνικά μέτρα πα-

ραλίας λες και πας για απόβαση

στη Νορμανδία. Μπορεί στις ελ-

ληνικές «εξοχές» τον Αύγουστο

να μη σε σφυροκοπά το Πυροβο-

λικό, δίνεις άλλες μάχες όμως.

Πού να κοιμηθείς, πού να φας,

πού να βάλεις την ομπρέλα σου

στη θάλασσα, πού να κάνεις οτι-

δήποτε.

Γιατί δεν πάμε διακοπές -ή

έστω μέρος των διακοπών μας- τον Ιούνιο; Χίλιες απαντήσεις μπο-

ρεί να ακούσω, στην πραγματικότητα όμως λίγες από αυτές έχουν

βάση. Ναι, το ακούω ότι εργάζεσαι σε επιχειρήσεις ή βιομηχανίες

που δεν μπορούν να σε «χάσουν» και φεύγεις αναγκαστικά όταν

κλείνουν. Δεν είναι όλοι έτσι όμως.

Οι περισσότεροι δεν είναι έτσι. Απλώς επιλέγουν να πάνε διακο-

πές όχι απλώς τον Αύγουστο αλλά την εβδομάδα του 15αύγουστου,

που εκτός από την Παναγία γιορτάζει και η Αγία Ταλαιπώρια, μεγάλη

η χάρη της. Φεύγεις από το σπίτι σου κουρασμένος και επιστρέφεις

ρετάλι. Έχεις κοιμηθεί χάλια, έχεις φάει ακόμη πιο χάλια και τα έχεις

πληρώσει όλα αυτά τα χάλια τρία φορτηγά λεφτά.

Δυσκολεύομαι να πιστέψω ότι υπάρχουν πολλές επιχειρήσεις που θα

ζητήσεις άδεια τον Ιούνιο και θα σου πουν «όχι». Ακριβώς το αντίθετο:

τους λύνεις τα χέρια, διότι τον Αύγουστο θέλουν όλοι.

Στο μεταξύ, το παραλιακό ταβερνάκι που κάποτε έβρισκες όλο τον χρόνο

είναι εκεί και σε περιμένει με πέντε ταψιά φρέσκα φαγητά, με το τραπέζι

μπροστά στο κύμα άδειο, με χαμογελαστό σέρβις, χωρίς αγριάδες στις τι-

μές, με λίγη ψιλοκουβεντούλα και ένα κέρασμα στο τέλος, διότι ακόμη

όλοι είναι ξεκούραστοι και βλέπουν τους ανθρώπους, όχι τα πορτοφόλια.

Οι παραλίες είναι πεντακάθαρες διότι δεν έχουν περάσει τα λεφούσια

των εκδρομέων, οι μέρες είναι οι πιο μεγάλες του χρόνου και οι νύχτες

λαμπερές και χωρίς δισεκατομμύρια ντεσιμπέλ να σου κάνουν το μυαλό

πουρέ. Οι θερμοκρασίες είναι υπέροχες -ούτε καίγεσαι ούτε κρυώνεις-,

η φύση ακόμη δεν έχει γίνει κρανίου τόπος από τον καυτό ήλιο, όλα είναι

όπως πρέπει.

Και αν είσαι και λίγο παραπάνω τυχερός, θα φας και φρέσκο ψάρι, διότι

έχει μπουνάτσες και τα ψαράδικα

βγαίνουν σχεδόν κάθε βράδυ.

«Διακοπές» στην 
αυγουστιάτικη Αθήνα

Τι άλλο θες; Αν είσαι 20 χρονών,

το καταλαβαίνω να θες αγριάδες.

Αν είσαι 50 όμως, δύσκολο να πε-

ριμένεις να αρχίσει το «πάρτι».

Ίσα ίσα, το «πάρτι» θα σε ενοχλεί

και θα γυρίσεις στο σπίτι σου μέσα

στην γκρίνια.

Ναι, είναι η κουλτούρα μας, συ-

νήθεια, όπως θέλετε πείτε το. Και

ναι στην Αθήνα και σε όλες τις με-

γάλες πόλεις κάνει πολλή ζέστη

τον Αύγουστο. Ζέστη κάνει και

τώρα όμως. Και τον Ιούλιο. Και τον

Σεπτέμβριο και όπως πάει το

πράγμα θα κάνει όλο τον χρόνο.

Όμως η Αθήνα είναι πιο ανθρώπι-

νη τον Αύγουστο από ποτέ. Να

παρκάρεις σαν άνθρωπος βρε

αδερφέ. Να πας από το Α στο Β σε

λογικό χρόνο. Να απολαύσεις ό,τι

έχει να σου δώσει και αυτή η πόλη -και έχει πολλά- χωρίς να σπρώ-

χνεσαι συνεχώς με κάποιους.

Καθένας έχει τους περιορισμούς του προφανώς. Υπάρχουν τα

σχολεία, οι εξετάσεις, οι υποχρεώσεις κ.λπ. Δεν έχουν όλοι παιδιά

βέβαια, και πάντως όχι παιδιά σχολικής ηλικίας. Επίσης, προσωπι-

κά δεν καταλαβαίνω αυτή την εμμονή του ελληνικού κράτους να πη-

γαίνουν τα παιδιά σχολείο μέχρι τα τέλη Ιουνίου όταν καίγεται ο τό-

πος και -από εμπειρία το λέω- δεν μαθαίνουν πλέον απολύτως τίπο-

τε. Και τι να το κάνω το παιδί, θα πείτε. Ξέρω γω; Τους υπόλοιπους

τρεις μήνες τι το κάνετε; Οι 15 επιπλέον μέρες είναι το πρόβλημα; Να

φτιάξει το κράτος κατασκηνώσεις και δωρεάν camps να πηγαίνουν τα

παιδάκια. Αλλά, τέλος πάντων, άλλο έλεγα.

Η πόλη, η Αθήνα κυρίως, αλλά πιστεύω όλες οι πόλεις, είναι υπέροχη

τον Αύγουστο. Τόσο υπέροχη που μπορείς ακόμη και να φανταστείς ότι

κάνεις «διακοπές» σε αυτήν. Πριν επιστρέψουν οι ορδές και την κάνουν

πάλι αβίωτη.

Γιατί να ακολουθούμε τις ορδές; Ιδιαίτερα αν δεν είμαστε αναγκασμένοι

να το κάνουμε; 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Γιατί δεν πάμε 
διακοπές τον Ιούνιο;
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του ειδικού συνεργάτη

T ον δρόμο εξόδου στην εταιρεία Neuropublic, τον επί

χρόνια εθνικό προμηθευτή του ΟΠΕΚΕΠΕ, έδειξε χθες

ο υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης Κώστας Τσιάρας

αναφερόμενος στην επόμενη ημέρα του ΟΠΕΚΕΠΕ, και όχι άδι-

κα, καθιστώντας κενή περιεχομένου την ανακοίνωση της εται-

ρείας που είχε προηγηθεί.

Μια ανακοίνωση για την οποία είναι απολύτως αναγκαίες οι

απαντήσεις και τα σχόλια από την «Political», η οποία μάλιστα

έχει γίνει και αποδέκτρια εξωδίκων το προηγούμενο διάστημα

από τη Neuropublic. Αναμένοντας και νέα εξώδικα, για να έχου-

με να ασχολούμαστε, σχολιάζουμε γραμμή γραμμή το πόνημα

της εταιρείας της οικογένειας Γαργαλάκου. 

Αναφέρει λοιπόν η Neuropublic: «Με αφορμή δημοσιεύματα,

τα οποία αναπαράγουν αβάσιμους, ψευδείς και ανυπόστατους

ισχυρισμούς σε βάρος της εταιρείας μας, για την υπόθεση του

ΟΠΕΚΕΠΕ, η NEUROPUBLIC ΑΕ γνωστοποιεί τα εξής: Τις τελευ-

ταίες ημέρες, η εταιρεία μας γίνεται στόχος, από συγκεκριμένη

μερίδα του Τύπου, συκοφαντικών δημοσιευμάτων τα οποία ου-

δεμία σχέση έχουν με την αλήθεια και την πραγματικότητα».

Σχόλιο «Ρ»: Εξακολουθούμε να είμαστε τίμιοι. Όπως κάθε

χρόνο πουλούσαμε και κώδικα και αποσφαλμάτωση στους πα-

ραγώγους. Τίμια δουλειά για την οποία πληρωνόμαστε για το

ίδιο πράγμα και από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και τα ΚΥΔ και τους αγρότες.

Άτιμη κοινωνία σε… αποσφαλμάτωσα και παραπονιέσαι. 

«Πρόκειται για μια ξεκάθαρη απόπειρα σπίλωσης της εικό-

νας, της φήμης και του πολυετούς έργου μας, χωρίς καμία απο-

λύτως τεκμηρίωση ή αναφορά σε πραγματικά γεγονότα».

Σχόλιο «Ρ»: Ο Τύπος έχει οργανώσει ημερίδα και αποκλειστι-

κά για εμάς και τα κατορθώματά μας και δεν βρήκε λέξη να πει

για τα σφάλματα που διορθώσαμε στις επιδοτήσεις και δώσαμε

και στα καημένα βοσκοτόπια χωρίς ζώα επιδότηση. Χρειάζον-

ταν τόσα δημοσιεύματα για να μάθει ο κόσμος τι κάναμε τόσο

χρόνια κρυφά -γιατί μας χάλασαν τη δουλειά-, αυτό δεν είναι

ατιμία για εμάς. 

«Ούτε ένα στοιχείο, ούτε ένα αποδεικτικό δεν έχει παρουσια-

στεί, γεγονός που αποδεικνύει τον αμιγώς συκοφαντικό και κα-

κόβουλο χαρακτήρα των ισχυρισμών αυτών προς εξυπηρέτηση

άδηλων στόχων».

Σχόλιο «Ρ»: Πώς είναι δυνατόν εκεί που οι υπάλληλοι του

ΟΠΕΚΕΠΕ μας είχαν εικόνα και μας προσκυνούσαν, τώρα να

μας βάζετε να πάρουμε την εικόνα μας από τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Ποι-

ον θα προσκυνά η πρόεδρος του Σωματείου; Τι άλλη απόδειξη

θέλετε από τα ΚΥΔ ότι είμαστε αγνοί; Δευτέρα - Τετάρτη - Παρα-

σκευή στα γραφεία μας ο «Φραπές». Τρίτη - Πέμπτη - Σάββατο ο

εργολάβος που δικάζεται με μάρτυρα τον Ντουγκούλη και Κυ-

ριακή η συνονόματη του εθνικού μας σεναριογράφου από το

Γαία. Είναι δυνατόν το λογισμικό που έβρισκε τα βοσκοτόπια και

τις ελιές να είναι κακόβουλο; Είναι δυνατόν το δικό μας λογισμι-

κό κακόβουλο; 

«Η NΕUROPUBLIC ΑΕ, ελληνική εταιρεία, η οποία απασχολεί

πλέον των 200 εξειδικευμένων επιστημόνων, λειτουργεί από την

πρώτη στιγμή της ίδρυσής της με γνώμονα τη νομιμότητα, τη

διαφάνεια και τις αξίες της ηθικής επιχειρηματικότητας. Τηρή-

σαμε και συνεχίζουμε να τηρούμε απολύτως τις συμβατικές μας

υποχρεώσεις, στηρίζοντας τον πρωτογενή τομέα της Ελλάδας

και τον Έλληνα παραγωγό. Όλες μας οι δραστηριότητες υπό-

κεινται σε συνεχείς ελέγχους και διαδικασίες που διασφαλίζουν

τη συμμόρφωση με την κείμενη νομοθεσία. Η διαδρομή μας μέ-

χρι σήμερα αποτελεί την πιο ισχυρή απάντηση σε κάθε προσπά-

θεια αμφισβήτησης».

Σχόλιο «Ρ»: Αφού εμείς ελεγχόμαστε, γιατί να ελέγχουν οι

υπάλληλοι του ΟΠΕΚΕΠΕ τα βοσκοτόπια; Ελεγκτές σαν τον

«Φραπέ» δύσκολα βρίσκεις. 

«Καταδικάζουμε απερίφραστα κάθε μορφή παραπληροφό-

ρησης, ειδικά όταν αυτή εξυπηρετεί σκοπιμότητες ή στοχεύει

στη δημιουργία ψευδών εντυπώσεων εις βάρος όσων έχουν

κερδίσει με κόπο την εμπιστοσύνη της κοινωνίας».

Σχόλιο «Ρ»: Η παραπληροφόρηση γύρω από τα αγροτικά είναι

μόνο δικό μας προνόμιο. 

«Η NEUROPUBLIC AE, με πολυετή εμπειρία και εξειδικευμέ-

νη τεχνογνωσία, έχει την τιμή να συνεργάζεται σταθερά με την

ελληνική Πολιτεία. Οι χιλιάδες ώρες επίπονης εργασίας των αν-

θρώπων μας δεν θα επιτρέψουμε να απαξιωθούν».

Σχόλιο «Ρ»: Ξέρεις τι είναι να ψάχνεις βοσκοτόπια χωρίς ζώα

για να βολέψεις όλους τους φίλους του «Φραπέ», κουμπάρου

του υπουργού; Το έχει αναλογιστεί κάποιος;

«Ούτε πρέπει να απαξιώνεται αβίαστα η ενσυνείδητη δου-
λειά της πλειοψηφίας των λειτουργών του ελληνικού Δημοσί-
ου. Έχουμε ήδη προσφύγει και θα συνεχίσουμε να προσφεύ-
γουμε σε κάθε νόμιμο μέσο για την προστασία της εταιρείας
μας, των στελεχών μας, των εργαζομένων μας και των συνερ-
γατών μας, οι οποίοι θίγονται άμεσα και άδικα από τέτοιου εί-
δους αναφορές».

Σχόλιο «Ρ»: Εξώδικα όπως βοσκοτόπια χωρίς ζώα. 

«Μέχρι σήμερα δεν έχουμε κληθεί ούτε ως μάρτυρες σε εν
εξελίξει δίκες. Δηλώνουμε απερίφραστα την εμπιστοσύνη μας
στην ελληνική και την ευρωπαϊκή δικαιοσύνη. Πιστοί στις αρχές
μας, δηλώνουμε με σαφήνεια πως είμαστε απολύτως πρόθυμοι
να συνδράμουμε το έργο των αρμόδιων αρχών και της Δικαιο-
σύνης».

Σχόλιο «Ρ»: Δεν χρειάζεται να σας καλέσουν. Χωριό που φαί-
νεται κολαούζο δεν θέλει. 

«Δεν έχουμε τίποτα να αποκρύψουμε και στηρίζουμε κάθε
ενέργεια που στοχεύει στην πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης
και την αποκατάσταση της αλήθειας».

Σχόλιο «Ρ»: Αποκατάσταση - αποσφαλμάτωση 7 ευρώ η αίτη-
ση ΟΣΔΕ. 

«Δηλώνουμε με απόλυτη σαφήνεια: η αλήθεια θα αποκαλυ-

φθεί και κάθε απόπειρα σπίλωσης θα καταπέσει υπό το βάρος

της πραγματικότητας. Δεν θα επιτρέψουμε σε κανέναν να πλή-

ξει ό,τι έχουμε χτίσει με διαφάνεια, ακεραιότητα και σκληρή

δουλειά».

Σχόλιο «Ρ»: Η αλήθεια είναι 7 χρόνια επί  7  ευρώ απο-

σφαλμάτωση επί 650.000 ευρώ, είναι πολλά τα λεφτά, κόρη μου

Γαία. 

ΘΕΜΑ

Η «Political» αποκαλύπτει το πραγματικό 
νόημα της τελευταίας ανακοίνωσης της εταιρείας,
εν αναμονή και νέων εξωδίκων για να μιλήσουμε

επί της ουσίας - Ο ρόλος του κύριου «Φραπέ» 
και η κουμπαριά με τον υπουργό

«Κουνάμε μαντίλι» στη Neuropublic,
τον εθνικό προμηθευτή του ΟΠΕΚΕΠΕ
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Σ
ε μια κομβική επίσκεψη υψηλού επιπέ-
δου, ο υπουργός Εξωτερικών Γιώργος
Γεραπετρίτης μετέβη την Τετάρτη στο

Κάιρο, με αποκλειστικό αντικείμενο την υπόθε-
ση της Ιεράς Μονής Αγίας Αικατερίνης του Σινά,
μετά τη δικαστική απόφαση αιγυπτιακού δικα-
στηρίου που περιορίζει τα ιδιοκτησιακά της δι-
καιώματα. Η ελληνική πλευρά επιδίωξε την πο-
λιτική αποκατάσταση της συμφωνίας του 2024,

ζητώντας σαφή δέσμευση της
Αιγύπτου για σεβασμό της
ιστορικής, θρησκευτικής και
πολιτιστικής παρουσίας της
Μονής.

Η συνάντηση του Έλληνα
υπουργού με τον νέο υπουργό
Εξωτερικών της Αιγύπτου

Μπαντρ Αμπντελάτι πραγματοποιήθηκε σε θετι-
κό κλίμα, με τις δύο πλευρές να συμφωνούν ότι
πρέπει να διατηρηθεί η διαχρονική ισορροπία
που διέπει τις σχέσεις Ελλάδας - Αιγύπτου. Ο κ.
Αμπντελάτι, σύμφωνα με διπλωματικές πηγές,
διαβεβαίωσε την ελληνική αποστολή ότι το Κάι-
ρο αναγνωρίζει την πνευματική και πολιτιστική
σημασία της Μονής και επιθυμεί την επίλυση
του ζητήματος στο κατάλληλο θεσμικό πλαίσιο.

Η αμφισβήτηση ιδιοκτησίας 
Υπενθυμίζεται ότι η πρόσφατη απόφαση αιγυ-

πτιακού δικαστηρίου αναγνωρίζει τη Μονή ως
φορέα θρησκευτικής λατρείας, αλλά αμφισβητεί
την κυριότητα των περιουσιακών της στοιχείων
που δεν σχετίζονται με λατρευτικές λειτουργίες.
Η εξέλιξη αυτή έρχεται σε αντίθεση με τη συμ-
φωνία που είχε επιτευχθεί το 2024, η οποία προ-
έβλεπε νομική αναγνώριση της Μονής ως πλή-
ρους κυρίου της περιουσίας της.

Αν και η συμφωνία εκείνη είχε εγκριθεί από
την ελληνική πλευρά, δεν υπογράφηκε ποτέ από
την αιγυπτιακή κυβέρνηση, με αποτέλεσμα να
επανέρχεται σήμερα στο τραπέζι ως σημείο
επαναδιαπραγμάτευσης.

Πολλαπλό διπλωματικό μήνυμα
Η παρουσία Γεραπετρίτη στο Κάιρο, συνο-

δευόμενου από στελέχη των υπουργείων Παι-
δείας, Πολιτισμού και Θρησκευμάτων, κατέδειξε
τη σοβαρότητα που αποδίδει η ελληνική κυβέρ-
νηση στην υπόθεση. Παράλληλα, έστειλε σαφές
μήνυμα ότι η Αθήνα επιδιώκει λύση χωρίς τε-
χνητές εντάσεις, αλλά με επιμονή και σαφήνεια
ως προς τις θέσεις της.

Η επίσημη γραμμή της ελληνικής διπλωμα-
τίας είναι η εξής: να διαφυλαχθεί ο ιστορικός,
ορθόδοξος και πολιτιστικός χαρακτήρας της
Μονής, να αποκατασταθεί η πλήρης ιδιοκτησία
της και να διατηρηθεί η ευαίσθητη θρησκευτική
ισορροπία στην περιοχή. Παράλληλα με τη δι-
πλωματική κινητικότητα της ελληνικής κυβέρ-
νησης, η Ιερά Μονή Αγίας Αικατερίνης του Σινά
αναπτύσσει τις δικές της πρωτοβουλίες, ζητών-
τας πλήρη επαναφορά της συμφωνίας του 2024
και αποκατάσταση του νομικού της status ως
ιστορικού και πνευματικού θεσμού με κυριότη-
τα επί των περιουσιακών της στοιχείων.

Στήριξη από Φανάρι και 
Εκκλησία της Ελλάδος

Καθοριστική θεωρείται η στήριξη του Οικου-
μενικού Πατριαρχείου, το οποίο αναγνωρίζει
τη Μονή Σινά ως σταυροπηγιακή και αυτοδιοί-
κητη, υπαγόμενη απευθείας στην πνευματική
εποπτεία του. Πηγές από το Φανάρι αναφέρουν
ότι ο Πατριάρχης Βαρθολομαίος παρακολου-
θεί στενά τις εξελίξεις, έτοιμος να παρέμβει
εάν χρειαστεί.

Παράλληλα, η Εκκλησία της Ελλάδος με δη-
μόσια τοποθέτηση του Αρχιεπισκόπου Ιερωνύ-
μου εξέφρασε την πλήρη της αντίθεση στη δι-
καστική απόφαση που περιορίζει τα δικαιώμα-
τα της Μονής, καλώντας την αιγυπτιακή κυβέρ-
νηση να σεβαστεί την ιστορική και πνευματική
της ταυτότητα.

Η Μονή Σινά δεν είναι απλώς ένα θρησκευτι-
κό ίδρυμα. Είναι το αρχαιότερο εν λειτουργία
χριστιανικό μοναστήρι παγκοσμίως, προστα-
τευόμενο από την UNESCO, με ανεκτίμητης
αξίας κειμήλια, χειρόγραφα και μνημειακή αρ-
χιτεκτονική.

Η διατήρηση της διοικητικής και περιουσια-
κής αυτονομίας της Μονής θεωρείται ζωτικής
σημασίας για την πολιτιστική κληρονομιά της
Ορθοδοξίας και την ευρύτερη σταθερότητα στις
ελληνοαιγυπτιακές σχέσεις.

Διεθνοποίηση και νομική αντεπίθεση
Η αδελφότητα έχει ήδη ξεκινήσει συντονισμό

με διεθνείς νομικούς συμβούλους, ενώ εξετάζει
την προσφυγή σε ανώτερο δικαστικό βαθμό εν-
τός της Αιγύπτου. Ταυτόχρονα, κινητοποιεί δί-
κτυα υποστήριξης σε ευρωπαϊκούς πολιτικούς
και εκκλησιαστικούς θεσμούς.

Σύμφωνα με πληροφορίες, έχει ήδη ζητηθεί
τεχνική υποστήριξη από ελληνικά υπουργεία,
ενώ εξετάζεται και η αποστολή ειδικής εκκλη-
σιαστικής αντιπροσωπείας στο Κάιρο.

Από την πλευρά της, η Μονή δεν επιθυμεί με-
τωπική σύγκρουση με το αιγυπτιακό κράτος. Αν-
τιθέτως, προτάσσει τη συνεργασία, τον διάλογο
και την ιστορική συνέχεια, με στόχο την ειρηνική
διευθέτηση. Όμως, όπως σημειώνουν άνθρωποι
της αδελφότητας: «Δεν μπορούμε να δεχθούμε

ότι μετά από 15 αιώνες παρουσίας η Ιστορία μας
θα σβηστεί με μια υπογραφή».

Πόσο επηρεάζονται
οι ελληνοαιγυπτιακές σχέσεις

Μπορεί να μοιάζει ως αμιγώς εκκλησιαστικό
ή ιδιοκτησιακό ζήτημα, όμως η υπόθεση του Σι-
νά έχει ήδη αρχίσει να αποτυπώνεται στα δι-
πλωματικά ραντάρ και να μετασχηματίζεται σε
κρίσιμο τεστ εμπιστοσύνης ανάμεσα σε Αθήνα
και Κάιρο.

Η Μονή δεν βρίσκεται σε οποιοδήποτε σημείο
του χάρτη, αλλά στην καρδιά του Σινά, δηλαδή σε
μια περιοχή στρατηγικής σημασίας τόσο για την
ασφάλεια της Αιγύπτου όσο και για την περιφε-
ρειακή σταθερότητα στην Ανατολική Μεσόγειο.

Για την Ελλάδα, το θέμα δεν είναι ούτε περι-
φερειακό ούτε αδιάφορο. Η Μονή του Σινά απο-
τελεί πνευματική συνέχεια του ελληνικού και
ορθόδοξου πολιτισμού, ενώ η προσβολή των δι-
καιωμάτων της εγείρει ζητήματα προστασίας
μνημείων παγκόσμιας κληρονομιάς και θρη-
σκευτικής ελευθερίας.

Την ίδια ώρα, κύκλοι στο ΥΠΕΞ εκτιμούν πως η
διαχείριση αυτής της υπόθεσης θα αποτελέσει
πρόκριμα για το πόσο ειλικρινής είναι η Αίγυ-
πτος στις συμμαχίες της με την Ελλάδα και την
Ευρώπη, σε μια περίοδο που κρίνονται ΑΟΖ,
αγωγοί και επενδύσεις σε ενεργειακά έργα.

Ήδη, ορθόδοξα Πατριαρχεία, νομικοί κύκλοι
και ΜΚΟ που ασχολούνται με την προστασία
θρησκευτικών μειονοτήτων παρακολουθούν
την υπόθεση, με την Αθήνα να εξετάζει τρόπους
διεθνοποίησης της κρίσης, αν δεν υπάρξει τελι-
κή αποκατάσταση μέσω διαλόγου.

Η ελληνική κυβέρνηση δεν επιθυμεί ρήξη με
την Αίγυπτο, αλλά καθιστά σαφές ότι το θέμα
«αγγίζει τα εθνικά και ηθικά αντανακλαστικά
του ελληνικού λαού», όπως ανέφερε κυβερνη-
τική πηγή.

Τι εγγυήσεις πήρε
από τους Αιγυπτίους

Δέσμευση του ΥΠΕΞ της Αιγύπτου για σεβασμό της ιστορικής 
ταυτότητας της Ιεράς Μονής Αγίας Αικατερίνης του Σινά 

- Τι θα γίνει με την περιουσία του μοναστηριού

ΟΛΟ ΤΟ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ ΤΗΣ ΕΠΙΣΚΕΨΗΣ 
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗ ΣΤΟ ΚΑΪΡΟ

του Χρήστου
Μυτιλινιού 
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Μεθοδεύσεις επί μεθοδεύσεων από την
κυβέρνηση του Ταγίπ Ερντογάν, αλλά τα
αποτελέσματα δεν είναι τα επιθυμητά

για τους ισλαμιστές της γείτονος, που δίνουν μά-
χη για να σωθούν. «Το τέλος του Ερντογάν - πώς ο
Τούρκος ηγέτης έχει σχεδιάσει τη δική του κατα-

στροφή» είναι ο τίτλος άρθρου
του Αμερικανού καθηγητή Χένρι
Μπάρκεϊ (Πανεπιστήμιο Λεχάι -
Πενσιλβάνια) στο «Foreign Af-
fairs», όπου τονίζεται ότι «ο λαϊ-
κιστής αυταρχικός ηγέτης της

Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
αγωνίζεται τώρα για την πολιτική

του επιβίωση». Κι όμως, ενώ στο εσωτερικό της
Τουρκίας η κοινωνική δυσαρέσκεια γιγαντώνε-
ται, η εξωτερική πολιτική του Ερντογάν εμμένει
σε αδιέξοδες επιλογές που ανοίγουν μέτωπα,
όπως το παράνομο τουρκολιβυκό μνημόνιο. 

«Αλλάζει η ισορροπία δυνάμεων» 
Η διαφαινόμενη αλλαγή στάσης του στρατηγού
Χαφτάρ ώθησε σε ανούσιες θριαμβολογίες τον
τουρκικό Τύπο που έγραψε για «εξέλιξη που θα
αλλάξει την ισορροπία στη Μεσόγειο: Ένα ακόμη
τουρκικό σοκ για την Ελλάδα», που «θα μπορού-
σε να διαταράξει την ισορροπία δυνάμεων στην
Ανατολική Μεσόγειο» («Yeni Safak») και άλλες
εφημερίδες να αναφέρουν ότι με την έγκριση της
συμφωνίας οι ελληνικές προσπάθειες ενεργει-
ακών ερευνών θα αντιμετωπίσουν προβλήματα
και ότι αυτό θα αλλάξει την ισορροπία στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Επίσης, οι Τούρκοι πανηγυρί-
ζουν α. για το ότι «η Τουρκία θα αναζητήσει πε-
τρέλαιο και φυσικό αέριο σε διάφορες περιοχές
του Πακιστάν», όπως χαρακτηριστικά ανέφερε ο
Ταγίπ Ερντογάν και β. για μια συμφωνία παραγω-
γής φυσικού αερίου (Production Sharing Agree-
ment - PSA) που θα υπογραφεί μεταξύ της τουρ-
κικής TPAO, της αζερικής SOCAR και της βρετα-
νικής BP για το υπεράκτιο οικόπεδο Shafag-Asi-
man στην Κασπία Θάλασσα. 

Δεν θόλωσαν τα νερά 
Όσο και να δελεάσουν τον Λίβυο πολέμαρχο
στρατηγό Χαλίφα Χαφτάρ για να αλλάξει τη στάση
του, σε όποια μεθόδευση και αν προχωρήσουν οι
γείτονές μας, δεν θα καταφέρουν να θολώσουν τα
νερά. «Το τουρκολιβυκό μνημόνιο είναι παράνο-
μο. Δεν αναγνωρίζεται από εμάς. Δεν αναγνωρί-

ζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν αναγνωρί-
ζεται από κανένα σοβαρό κράτος. Επομένως δεν
υφίσταται κάποιο θέμα, ούτως ή άλλως. Αλλά
ακόμα περισσότερο, πριν από δύο περίπου μή-
νες, μια από τις δύο πιο μεγάλες πετρελαϊκές
εταιρείες του κόσμου, η αμερικάνικη Chevron,
ήρθε μέσα στα όρια του περιβόητου αυτού παρά-
νομου τουρκολιβυκού μνημονίου. Και δέχτηκε,
με βάση πρωτοβουλία της Ελλάδας, να κάνει
έρευνες υδρογονανθράκων. Ακυρώνοντας στην
πράξη όλα αυτά περί δήθεν τουρκολιβυκού μνη-
μονίου. Νομίζω ότι αποδίδουμε στη συζήτηση
αυτή λίγο παραπάνω σημασία από ό,τι έχει. Διότι
έχουμε τη Chevron και έχουμε και το ότι δεν ανα-
γνωρίζεται από πουθενά αυτό το εξωφρενικό ού-
τως ή άλλως μνημόνιο», είπε ο αντιπρόεδρος της
κυβέρνησης Κωστής Χατζηδάκης σε συνέντευξή
του στο ραδιόφωνο του Real FΜ. Η στενή συνερ-
γασία της ελληνικής κυβέρνησης με τις αμερικα-
νικές ExxonMobil και Chevron, οι οποίες χαί-
ρουν της απόλυτης στήριξης του Λευκού Οίκου
στην προσπάθειά τους για επέκταση των δραστη-
ριοτήτων τους, εγγυάται την απρόσκοπτη ολο-
κλήρωση των ερευνών τους στα θαλάσσια οικό-
πεδα στα νότια της Κρήτης και αυξάνει το άγχος
της Άγκυρας, η οποία βλέπει τους άνομους σχε-
διασμούς της να πέφτουν στο κενό. Το ίδιο ισχύει
και με την ηλεκτρική διασύνδεση της Ελλάδας με
την Κύπρο και το Ισραήλ, έργο το οποίο η Τουρκία
προσπαθεί να εμποδίσει. 

Ψυχρολουσίες για τους Τούρκους 
Η Άγκυρα προσπαθεί να «ανοίξει» τις δουλειές
της και να επεκτείνει την επιρροή της, διαβρώ-
νοντας, χρηματίζοντας και εξαχρειώνοντας, βρί-
σκεται όμως συνεχώς αντιμέτωπη με πισωγυρί-
σματα. Η ρωσική Gazprom εγκαταλείπει την
Τουρκία, ακυρώνοντας τα σχέδιά της για την κα-
τασκευή εκεί κέντρου διανομής φυσικού αερί-
ου. Την ίδια ώρα, η ανησυχία της Άγκυρας για τη
σχέση της με τις Βρυξέλλες στο στρατιωτικό πε-
δίο, ειδικά μετά τις παρεμβάσεις της Αθήνας, εί-
ναι έκδηλη. Σύμφωνα με την αγγλόφωνη «Daily
Sabah», «οποιαδήποτε πιθανή συμφωνία ασφα-
λείας μεταξύ Τουρκίας και ΕΕ πρέπει να είναι δί-
καιη». Η Μόσχα επιφύλασσε όμως νωρίτερα και
άλλη μια δυσάρεστη έκπληξη στην Τουρκία,
αφήνοντάς την εκτός της διαχείρισης και διοίκη-
σης στον πυρηνικό σταθμό που κατασκεύασε η
ρωσική Rosatom στη Μερσίνα. 

Ξέβαψαν τα μυστικά
σχέδια του Ερντογάν 

Η διαφαινόμενη αλλαγή στάσης
του στρατηγού Χαφτάρ 

ώθησε σε ανούσιες θριαμβολογίες

ΤΟΥΡΚΟΛΙΒΥΚΟ ΜΝΗΜΟΝΙΟ 

του Νίκου 
Χιδίρογλου 
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ΒΑΡΥΣ Ο ΠΕΛΕΚΥΣ… ΜΙΚΡΕΣ ΟΙ ΠΟΙΝΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΑΤΙ

Πώς τα 2.500 χρόνια φυλακής έγιναν… 5 
Τ

ο δικαστήριο μπορεί να μοίρασε συ-
νολικά 2.553 χρόνια φυλακής στους
δέκα ενόχους για τη φονική πυρκα-

γιά στο Μάτι, αλλά κάποιοι είχαν φροντίσει,
ώστε η «οροφή» της εκτιόμενης ποινής για

αδικήματα πλημμεληματι-
κού χαρακτήρα να είναι
μόνο πέντε χρόνια. Το δι-
καστήριο εξάντλησε το νο-
μικό οπλοστάσιο, προκει-
μένου να στείλει τους τέσ-

σερις ενόχους με τις πιο
βαριές ποινές στη φυλακή,
εντοπίζοντας για πρώτη

φορά και πολιτικές ευθύνες, καθώς ένα
από τα πρόσωπα που έφυγαν με χειροπέ-
δες χθες από το Εφετείο ήταν και ο πρώην
γενικός γραμματέας Πολιτικής Προστα-
σίας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ Γιάννης Κα-
πάκης. 

Περίμεναν να δουν 
τις χειροπέδες στους 4

Γλυκόπικρη ήταν η γεύση που άφησε η
δικαστική απόφαση στους συγγενείς των
θυμάτων και τους εγκαυματίες που είχαν
κατακλύσει την αίθουσα τελετών του Εφε-
τείου της Αθήνας, προκειμένου να ακού-
σουν τις ποινές των δέκα ενόχων για την
πύρινη λαίλαπα που σημάδεψε τη ζωή
τους. Μόλις η πρόεδρος του δικαστηρίου
είπε «λύεται η συνεδρίαση», κανένας από
τους συγγενείς και τους εγκαυματίες δεν
κουνήθηκε από τη θέση του. Όλοι περίμε-
ναν να δουν τους αστυνομικούς να βάζουν
χειροπέδες στον Ιωάννη Καπάκη, στον Σω-
τήρη Τερζούδη, τότε αρχηγό της Πυροσβε-
στικής, στον Βασίλη Ματθαιόπουλο, τότε
υπαρχηγό, και στον Ιωάννη Φωστιέρη, επι-
κεφαλής του Ενιαίου Συντονιστικού Κέν-

τρου Επιχειρήσεων, προκειμένου να τους
οδηγήσουν στη φυλακή. Κάποια στιγμή οι
αστυνομικοί επιχείρησαν να εκκενώσουν
την αίθουσα, αλλά συγγενείς και εγκαυμα-
τίες ξεκαθάρισαν ότι δεν πάνε πουθενά αν
δεν δουν τους ενόχους με χειροπέδες.
Όταν τελικά οι αστυνομικοί πέρασαν τις
χειροπέδες στα χέρια των τεσσάρων ενό-
χων και άρχισαν να τους μεταφέρουν εκτός
δικαστηρίων, τότε, όσοι παρακολουθού-
σαν, άρχισαν να χειροκροτούν φωνάζοντάς
τους να ζητήσουν μια συγγνώμη. Όταν οι
κατάδικοι έφυγαν, τότε συγγενείς και εγ-
καυματίες ξέσπασαν σε κλάματα και άρχι-
σαν να αγκαλιάζουν ο ένας τον άλλο. 

Η ελπίδα που… κάηκε
Η ατμόσφαιρα ήταν φορτισμένη μετά την

απόφαση του δικαστηρίου με την οποία
«κάηκε» κάθε ελπίδα για τη μετατροπή της
κατηγορίας στο κακούργημα της έκθεσης
σε θανάσιμο κίνδυνο. Στη συνέχεια ακού-
στηκαν οι ποινές: Για τους Καπάκη, Τερ-
ζούδη, Ματθαιόπουλο και Φωστιέρη το δι-
καστήριο αποφάσισε πέντε χρόνια για κα-
θεμία από τις 102 ανθρωποκτονίες και δυο
χρόνια φυλάκιση για καθεμία από τις 32
σωματικές βλάβες. Συνολικά στον καθένα
επιβλήθηκε ποινή φυλάκισης 340 χρόνων.
Στους υπόλοιπους της Πυροσβεστικής Χ.
Γκολφίνο, Φ. Παντελεάκο, Δ. Παπαδόπου-
λο, Χ. Χιώνη και Ν. Παναγιωτόπουλο επι-
βλήθηκε ποινή φυλάκισης 4 ετών για κάθε
ανθρωποκτονία και δύο ετών για κάθε σω-
ματική βλάβη, δηλαδή συνολικά 238 χρό-
νια φυλάκισης. Και στις δύο περιπτώσεις η

μόνη ποινή που θα εκτιθεί για τις ανθρω-
ποκτονίες και τις σωματικές βλάβες από
αμέλεια, κατά συρροή είναι μόνο πέντε
χρόνια. Στον Κ. Αγγελόπουλο που καταδι-
κάστηκε για εμπρησμό επιβλήθηκε, όπως
πρωτόδικα, ποινή φυλάκισης 3 ετών. 

Το χειροκρότημα 
στην εισαγγελέα

Η πρώτη φορά που συγγενείς και εγκαυ-
ματίες χειροκρότησαν στη δικαστική αί-
θουσα ήταν όταν άκουσαν την εισαγγελέα
να προτείνει οι τέσσερις από τους ενόχους
να πάνε φυλακή: «Για να αποτραπούν από
την τέλεση άλλων επιπόλαιων πράξεων»
και κυρίως επειδή «μέχρι σήμερα ουδείς
εξ αυτών έχει αναγνωρίσει στο ελάχιστο
την ευθύνη αυτής της πράξης και το κόστος
των παραλείψεών τους για τους πολίτες
που είχαν καθήκον να προστατεύουν λόγω
των καθηκόντων τους». Το δικαστήριο υιο-
θέτησε πλήρως την εισαγγελική πρόταση,
προκαλώντας σοκ κυρίως στους κατηγο-
ρούμενους. Τη στιγμή που οι αστυνομικοί
είχαν αρχίσει να κυκλώνουν τα έδρανα των
καταδικασθέντων, η πρόεδρος είπε ότι οι
ποινές για τους τέσσερις ενόχους θα εκτι-
θούν χωρίς αναστολή και χωρίς μετατρο-
πή, στέλνοντάς τους κατευθείαν στη φυλα-
κή. Για τους υπόλοιπους οι ποινές είναι
εξαγοράσιμες προς 10 ευρώ την ημέρα.

Στην αυλαία της πολύκροτης δίκης, εγ-
καυματίες και συγγενείς των θυμάτων εί-
παν ότι ένιωσαν μια μικρή νίκη, μια ελάχι-
στη δικαίωση για όσους χάθηκαν, επιμέ-
νοντας όμως ότι οι ποινές είναι δυσανάλο-
γες με το μέγεθος της τραγωδίας και επι-
σημαίνοντας ότι πάντα στη δική τους συνεί-
δηση για εκείνη την αποφράδα ημέρα στο
Μάτι είναι κακούργημα.

Με νόμο του ΣΥΡΙΖΑ έπεσαν στα μαλακά οι 10 ένοχοι - Τι λένε
στην «Ρ» οι δικηγόροι Βασίλης και Βάσια Καπερνάρου

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ:
«Οι συγγενείς δεν θα δικαιωθούν ποτέ…»

Ο συνήγορος της Βαρβάρας Φύτρου, της τραγικής γυναίκας που έχασε στο Μάτι
τον σύζυγό της και τα δυο παιδιά της, Βασίλης Καπερνάρος μίλησε στην «Political»
για την απόφαση του Εφετείου: «Ήταν μια υπόθεση εξαρχής στιγματισμένη από παρεμ-
βάσεις. Η πρώτη παρέμβαση ήταν ότι έναν χρόνο μετά την εθνική τραγωδία στο Μάτι, η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ με πρωθυπουργό τον Τσίπρα ψήφισε ότι όταν με μια πράξη ή ένα σύνολο παραλείψεων υπάρ-
χουν πολλαπλοί νεκροί, η ποινή που εκτίεται, ενώ ήταν μέχρι 10 χρόνια, την έκαναν 5 για τους γνω-
στούς λόγους. Μετά τις εθνικές εκλογές, ο νομοθέτης ανέβασε τον χρόνο έκτισης στα 8 έτη αναγνωρί-
ζοντας στην ουσία ότι ο νόμος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αμνηστευτικός… Στη συνέχεια ήρθαν οι πολλαπλές
εξακολουθητικές αρνήσεις των εισαγγελέων στις προτάσεις του γενναίου ανακριτή για αναβάθμιση
σε κακούργημα από πλημμέλημα για κάποιους από τους κατηγορούμενους, με συνέπεια να φτάσου-
με σε μια απόφαση που μοίρασε χιλιάδες χρόνια φυλακή αλλά οι ένοχοι θα εκτίσουν μέχρι πέντε χρό-
νια. Και βέβαια τα θύματα και οι συγγενείς τους δεν δικαιώθηκαν και δεν θα δικαιωθούν ποτέ».

ΒΑΣΙΑ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΥ:
«Από το ολότελα, καλή κι η Παναγιώταινα»

Με συγκρατημένη ικανοποίηση υποδέχτηκαν οι συγγενείς των θυμά-
των του Ματιού την έκβαση της δίκης, σύμφωνα με όσα δήλωσε στην
«Political» η συνήγορος οικογενειών θυμάτων Βάσια Καπερνάρου.
Όπως επισημαίνει, το αίσθημα δικαίωσης παραμένει «εν μέρει», καθώς
προκάλεσε απορία η αθώωση του πρώην δημάρχου Ραφήνας-Πικερμίου
Ευάγγελου Μπουρνού, παρότι ο εισαγγελέας είχε ζητήσει την ενοχή του. Μάλι-
στα, αποκάλυψε περιστατικό εγκαυματία-θύματος που παρέμεινε στην περιοχή ύστερα από
παραινέσεις του ίδιου του δημάρχου. Στο επόμενο διάστημα θα κατατεθούν αιτήσεις αναίρε-
σης, καθώς ο κίνδυνος παραγραφής παραμένει υπαρκτός, εφόσον οι σχετικές ενέργειες δεν
κινηθούν άμεσα. Τον Σεπτέμβριο αναμένεται δεύτερη δίκη, αυτή τη φορά για τους πολυ-
τραυματίες. Όπως λέει η Καπερνάρου, «μπορεί να μην είναι απόλυτη δικαίωση, αλλά -για να
το πούμε λαϊκά- από το ολότελα, καλή κι η Παναγιώταινα».                                              Χρ. Μυτιλινιός

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα
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Σ
τροφή στη μάχη της καθημερινότη-
τας επιδιώκει το ΠΑΣΟΚ σε μια προ-
σπάθεια να ενισχύσει την επαφή του

με τους πολίτες και να δει ανάκαμψη στα
δημοσκοπικά ποσοστά του. Με δεδομένο
ότι οι πολίτες δεν φαίνεται να επιδοκιμά-
ζουν τη στείρα και άγονη αντιπολίτευση στη
Χαριλάου Τρικούπη ακολουθούν τις δοκι-
μασμένες συνταγές και αναδεικνύουν τα
μείζονα θέματα που αφορούν την ελληνική
κοινωνία και στα οποία η κυβέρνηση δεν
έχει καταφέρει να δώσει πειστικές απαντή-
σεις.

Στο πλαίσιο αυτό ο Νίκος Ανδρουλάκης,
με φόντο το αίτημα για την επαναφορά 13ου
και 14ου μισθού στο Δημόσιο, συναντήθηκε
χθες με την Εκτελεστική Επιτροπή της ΑΔΕ-
ΔΥ. «Το ΠΑΣΟΚ, εδώ και μήνες, έχει ανοίξει
τη συζήτηση για τις μεταρρυθμίσεις που
χρειάζεται η δημόσια διοίκηση. Το αμέσως
επόμενο διάστημα θα παρουσιάσω μια συ-
νολική πρόταση για το κράτος και το πώς αυ-
τό θα προσφέρει υπηρεσίες υψηλής ποιότη-
τας στον πολίτη και δεν θα καταλήγει να εί-
ναι κράτος-λάφυρο στα χέρια του εκάστοτε
κυβερνώντα, όπως συμβαίνει σήμερα», ση-
μείωσε αρχικά ο κ. Ανδρουλάκης. 

Μονιμότητα στο Δημόσιο
Εκ των πραγμάτων η συζήτηση πήγε και

στην προαναγγελία για αλλαγές στο καθε-
στώς της μονιμότητας στο Δημόσιο. Ο πρό-

εδρος του ΠΑΣΟΚ μίλησε για υπο-
κρισία από την πλευρά της κυβέρνη-
σης, διότι όπως είπε το Σύνταγμα
δεν βάζει εμπόδια. «Και τώρα που
μιλάμε υπάρχει η δυνατότητα να
απολυθεί ένας δημόσιος υπάλλη-
λος. Άλλωστε έχουν απολυθεί γύρω
στους 1.800, επειδή έχουν κριθεί
επίορκοι ή ακατάλληλοι, από το
2018», ανέφερε ο κ. Ανδρουλάκης και υπο-
γράμμισε την ανάγκη να υπάρχει σωστή
αξιολόγηση: «Θεωρούμε ότι η αξιολόγηση
πρέπει να είναι κίνητρο για τον δημόσιο
υπάλληλο. Πρέπει να υπάρχει αξιολόγηση
και να είναι κίνητρο για να γίνεται καλύτε-
ρος και να προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες
προς τον πολίτη. Θεωρούμε ότι πια έχουν
ωριμάσει τα πράγματα για τον 13ο και 14ο
μισθό, με αφετηρία τον 13ο. Επίσης, πρέπει
να τελειώσει η ιστορία με τους μετακλητούς
που γίνονται προϊστάμενοι, η οποία επί της
ουσίας δημιουργεί μια αναξιοκρατία στη
δημόσια διοίκηση. Να υπάρχουν αξιοκρατι-
κές προαγωγές με πλήρη αξιολόγηση. Βε-
βαίως, σημαντική είναι η αναβάθμιση του
ΑΣΕΠ». 

Ανεπαρκής
Σε πιο σκληρό ύφος ο εκπρόσωπος

Τύπου του ΠΑΣΟΚ Κώστας Τσουκα-
λάς, που ήρθε σε ευθεία σύγκρουση
με το κυβερνητικό αφήγημα ισχυριζό-
μενος ότι «η Νέα Δημοκρατία έχει χά-
σει τη μάχη της καθημερινότητας και
αυτό διότι δεν έχει κάνει τις απαραίτη-
τες μεταρρυθμίσεις για να στηρίξει την

παραγωγικότητα της οικονομίας. Με αποτέ-
λεσμα οι Έλληνες να δουλεύουν πολύ πε-
ρισσότερες ώρες αλλά η οικονομία μας ακό-
μα να μην είναι παραγωγική. Βλέπουμε μά-
λιστα μαζικούς πλειστηριασμούς, βλέπουμε
μέτρα της Νέας Δημοκρατίας όπως το “Εξοι-
κονομώ” που ακόμα παίρνει παρατάσεις αυ-
τό του 2021 και ακόμα δεν έχει πληρωθεί
εκείνο του 2023. Επομένως, η κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη έχει αποτύχει και είναι
διαχειριστικά ανεπαρκής και το βλέπουμε
σε κάθε σημείο της πολιτικής ατζέντας. Εί-
ναι εμφανές τόσο σε θέματα της καθημερι-
νότητας όσο και στα εθνικά μας ζητήματα».

Στο Κάιρο
Αύριο ο κ. Ανδρουλάκης θα βρίσκεται στο

Κάιρο, ένα ταξίδι προγραμματισμένο πριν
από έναν μήνα, που όμως συνέπεσε με τη
συγκυρία του διπλωματικού θρίλερ που
εξελίσσεται γύρω από το ιδιοκτησιακό κα-
θεστώς της ιστορικής Μονής της Αγίας Αι-
κατερίνης του Σινά. «Μετά από αυτές τις
εξελίξεις, θα συνομιλήσω αύριο βράδυ με
τον Αρχιεπίσκοπο Σινά και τους εκπροσώ-
πους της Μονής στο Κάιρο, για να με ενημε-
ρώσουν και με τον πιο επίσημο τρόπο -ήδη
έχουμε μιλήσει τηλεφωνικά- για το τι συμ-
βαίνει σε αυτό το κορυφαίο θέμα», είπε ο κ.
Ανδρουλάκης (Action24) και επισήμανε
αστοχίες της κυβέρνησης στον χειρισμό της
υπόθεσης: «Αν δεν υπήρχε πρόβλημα, κύ-
ριοι της Νέας Δημοκρατίας, δεν θα κατέβαι-
νε ολόκληρη αποστολή εκ μέρους της ελλη-
νικής κυβέρνησης για να πάει σε εκ νέου
διαπραγματεύσεις. Άρα υπάρχει πρόβλημα
και έπρεπε να το έχουν αντιμετωπίσει σε
πρότερο χρόνο». Σχολιάζοντας τις εξελίξεις
στο πρωτάθλημα μπάσκετ ανέφερε ότι πρέ-
πει να εφαρμοστεί ο νόμος και καταλόγισε
πολιτικές «ακροβασίες» στη διαχείριση της
υπόθεσης. «Δηλαδή, βγαίνει ο ίδιος ο
υπουργός και λέει “αν δεν έρθουν στο ίδιο
τραπέζι, σταματάει το πρωτάθλημα”. Σήμε-
ρα λέει άλλα, μεθαύριο θα λέει διαφορετι-
κά. Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγματα. Είμα-
στε μία χώρα όπου πρέπει να εφαρμόζονται
οι νόμοι. Ας εφαρμοστούν οι νόμοι», είπε
χαρακτηριστικά.

Στη Χαριλάου Τρικούπη ακολουθούν
τις δοκιμασμένες συνταγές και αναδεικνύουν 

τα μείζονα θέματα που αφορούν την ελληνική κοινωνία 

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

ΠΑΣΟΚ

Βέλη προς την κυβέρνηση για 
την καθημερινότητα των πολίτων 
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«Π
ραξικοπηματίες», «αντιδημο-
κρατικό κόμμα», «κονκλά-
βιο», «νομενκλατούρα» -

«απατεώνας με θολό πόθεν έσχες». Αυτές
ήταν μόνο λίγες από τις κατηγορίες που αν-
τάλλασσαν μεταξύ τους πριν από λίγους μή-
νες τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και ο Στέφανος
Κασσελάκης πριν αποφασίσουν να πάρουν
χωριστούς δρόμους έπειτα από το επεισο-

διακό συνέδριο του Νοεμ-
βρίου στο μπουζουξίδικο
στο Γκάζι.

Ο Στέφανος Κασσελάκης
βρίσκεται μάλιστα στα δικα-
στήρια με τον Παύλο Πολά-
κη, ενώ τη δικαστική οδό
έχει ακολουθήσει και η κόν-
τρα που είχε προκύψει με-

ταξύ της Θεοδώρας Τζάκρη και του Γιάννη
Ραγκούση. Την ίδια ώρα, η αποχώρηση των
βουλευτών που ακολούθησαν τον Στέφανο
Κασσελάκη (αν και κάποιοι τελικώς δεν εν-
τάχθηκαν στο κόμμα του) είχαν ως αποτέ-
λεσμα την κατάληψη της θέσης της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης από το ΠΑΣΟΚ.

Κι όμως, αυτά τα δύο κόμματα θα συνυ-
πογράψουν τελικώς την πρόταση του ΣΥΡΙ-
ΖΑ για την Προανακριτική που αφορά το δυ-
στύχημα των Τεμπών μόνο και μόνο επειδή
αυτή περιλαμβάνει τον πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. 

Το κατηγορητήριο
Ο ΣΥΡΙΖΑ μετρά ήδη 27 υπογραφές στην

πρότασή του, καθώς το κείμενο έχει υπο-
γράψει και η ανεξάρτητη βουλευτής Αρετή
Παπαϊωάννου, η οποία έχει αποχωρήσει
από την Πλεύση Ελευθερίας. Χρειάζεται
δηλαδή ακόμα 3 υπογραφές ώστε η πρό-
τασή του να εισαχθεί στη Βουλή προς συ-
ζήτηση.

Με το ΠΑΣΟΚ να έχει καταθέσει τη δική
του πρόταση, το ΚΚΕ να αρνείται -κατά την
πάγια τακτική του- και τη Νέα Αριστερά να
διαφωνεί με τη συμπερίληψη του Κυριάκου
Μητσοτάκη στο κατηγορητήριο, δεν έμεναν
πολλές επιλογές στην Κουμουνδούρου.
Από την άλλη, ο Στέφανος Κασσελάκης, ο
οποίος ξεκίνησε με μεγάλες φιλοδοξίες και
κατέληξε με πενιχρά δημοσκοπικά ποσο-

στά, λίγο μεγαλύτερα από αυτά της Νέας
Αριστεράς, προσπαθεί να κάνει και πάλι
«ντόρο».

Ο πρόεδρος του Κινήματος Δημοκρατίας
ανέφερε χθες πως «δεν πρόκειται να στα-
θούμε εμπόδιο σε οποιαδήποτε διαδικασία
που επιδιώκει τη λογοδοσία του Κυριάκου
Μητσοτάκη για τα Τέμπη», ενώ πρόσθεσε
πως «αναμένουμε και την πρόταση κατηγο-
ρητηρίου των συγγενών των θυμάτων, η
οποία -είμαι βέβαιος- θα είναι πολύ πληρέ-

στερη και πιο νομικά ορθή από εκείνη του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν νοείται να υπάρχει έγκλημα με
57 νεκρούς και να μην περιλαμβάνεται η λέ-
ξη “ανθρωποκτονία”».

Το «βέτο» Πολάκη
Το ακόμη πιο περίεργο στην... ανίερη

συμμαχία τού πρώην προέδρου Στέφανου
Κασσελάκη με το κόμμα που τον καθαίρεσε
και θέλησε ακόμα και να τον πάει στα δικα-
στήρια είναι το γεγονός πως καταλυτικό ρό-

λο στη συνυπογραφή της πρότασης έχει
παίξει ο Παύλος Πολάκης, ο άνθρωπος-
κλειδί της καθαίρεσης του Στέφανου Κασ-
σελάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εκείνος μαζί με τον Νίκο Παππά ήταν που
επέμειναν για τη συμπερίληψη του πρωθυ-
πουργού στο κατηγορητήριο του ΣΥΡΙΖΑ, με
τον βουλευτή Χανίων μάλιστα να φημολο-
γείται πως έχει θέσει βέτο για το ζήτημα,
πως αν δεν συμπεριληφθεί το όνομα του
Κυριάκου Μητσοτάκη, τότε δεν πρόκειται
να υπογράψει την πρόταση.

Από την άλλη πλευρά, η «φρουρά Τσί-
πρα» έχει δηλώσει τη διαφωνία της με την
πολιτική που ακολούθησε στο συγκεκριμέ-
νο θέμα ο Σωκράτης Φάμελλος, κάτι που
δηλώθηκε ανοιχτά τόσο στη συνεδρίαση
της Πολιτικής Γραμματείας όσο και σε εκεί-
νη της Κοινοβουλευτικής Ομάδας. Είναι
σαφές ότι ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ δεν θα
ήθελε να βάλει απέναντί του ενόψει συνε-
δρίου τη «φρουρά Τσίπρα», η οποία τον
βοήθησε να καταλάβει τη θέση που έχει
σήμερα. Όχι μόνο επειδή πρόκειται για μια
κρίσιμη ομάδα ελέγχου του μηχανισμού
του κόμματος, αλλά και γιατί στο επικείμε-
νο συνέδριο αναμένεται να έχει απέναντι -
και όχι δίπλα του- τους Παύλο Πολάκη και
Νίκο Παππά, οι οποίοι θα θελήσουν να κα-
ταγράψουν δυνάμεις. 

Ανίερη συμμαχία
ΣΥΡΙΖΑ - Κασσελάκη

για την Προανακριτική 

Αν και αλληλοβρίζονται, το Κίνημα Δημοκρατίας αποφάσισε 
να συνυπογράψει την πρόταση της Κουμουνδούρου 

που αφορά το δυστύχημα των Τεμπών 
- Γιατί υπάρχει εκνευρισμός στη «φρουρά Τσίπρα» 

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com



Μ
ήνυμα ισχύος και τεχνολογικής αυτοπε-
ποίθησης στέλνει επιτέλους το Πολεμικό
μας Ναυτικό, με την πολιτική και στρατιω-

τική ηγεσία να βλέπει τις τρεις ελληνικές φρεγάτες
Belh@rra να βρίσκονται πλέον στο νερό.

Σε μια τελετή υψηλού συμβολισμού η τρίτη φρε-
γάτα FDI HN «Φορμίων» καθελκύστηκε χθες στις
εγκαταστάσεις της Naval Group στη Λοριάν της Γαλ-
λίας. Παρουσία του υπουργού Εθνικής Άμυνας Νί-
κου Δένδια, του αρχηγού ΓΕΕΘΑ, στρατηγού Δημη-
τρίου Χούπη, και φυσικά του αρχηγού ΓΕΝ, αντι-
ναύαρχου Δημήτριου Ελευθέριου Κατάρα, το νέο
πλοίο του στόλου επιβεβαιώνει την προσήλωση της

Ελλάδας στην ενίσχυση της απο-
τρεπτικής της ισχύος αλλά και τη
στροφή της χώρας σε ένα νέο
μοντέλο παραγωγικής συμμετο-
χής στην ευρωπαϊκή αμυντική
βιομηχανία.

Η νέα γενιά του στόλου
Η φρεγάτα «Φορμίων», τρίτη

κατά σειρά του συγκεκριμένου
τύπου, αποτελεί μέλος της οικογένειας FDI (Frégate
de Défense et d’Intervention), ενός υπερσύγχρονου
πλοίου πολλαπλών ρόλων που σχεδιάστηκε για να
καλύψει τις ανάγκες σύγχρονου ναυτικού πολέμου.

Οπλισμένη με προηγμένα συστήματα ραντάρ,
κατευθυνόμενα βλήματα και ενισχυμένες δυνατό-
τητες ανθυποβρυχιακής και αντιαεροπορικής
άμυνας, η FDI «Φορμίων» ενισχύει αποφασιστικά
την επιχειρησιακή παρουσία της Ελλάδας στην
Ανατολική Μεσόγειο.

Όπως υπογράμμισε ο υπουργός Εθνικής Άμυ-
νας στην ομιλία του, «με την καθέλκυση και της τρί-
της FDI Belh@rra, επιβεβαιώνεται η δέσμευση της
χώρας μας στην αποτροπή κάθε αυθαιρεσίας και
την αποφασιστικότητα για διαφύλαξη της εθνικής
κυριαρχίας».

Θα πρέπει να επισημάνουμε πως αν και η φρεγά-
τα «Φορμίων» ναυπηγήθηκε στα ναυπηγεία της
Naval Group στη Λοριάν της Γαλλίας, σημαντικό μέ-
ρος της φέρει ελληνική υπογραφή. Πέντε βασικά
δομικά στοιχεία του πλοίου κατασκευάστηκαν στα
Ναυπηγεία Σαλαμίνας, μεταξύ αυτών ορισμένα από
τα πιο απαιτητικά τμήματα, όπως:

• Το δεύτερο τμήμα της πλώρης που φιλοξενεί τη
βάση του κύριου πυροβόλου και το bow thruster.

• Το hangar του ελικοπτέρου.
Η συγκεκριμένη συνεισφορά όχι μόνο αναδει-

κνύει τις δυνατότητες της ελληνικής ναυπηγικής
βιομηχανίας αλλά δημιουργεί ισχυρές βάσεις εξα-
γωγικής προοπτικής, καθώς τα ίδια ναυπηγεία
έχουν αναλάβει και την κατασκευή δομικών τμη-

μάτων για δύο φρεγάτες του Γαλλικού Πολεμικού
Ναυτικού.

Το νέο συμβόλαιο
Παράλληλα, ο υπουργός Άμυνας ανακοίνωσε την

πρόοδο των διαπραγματεύσεων για την απόκτηση
και τέταρτης φρεγάτας τύπου FDI, η οποία θα φέρει
το όνομα «Θεμιστοκλής», μία από τις πλέον εμβλη-
ματικές μορφές της αρχαίας ελληνικής στρατηγικής
σκέψης, ο οποίος ως ηγέτης του στόλου των Ελλή-

νων στη ναυμαχία της Σαλαμίνας το 480 πΧ, καθοδή-
γησε τη συντριπτική νίκη κατά των Περσών, θεμε-
λιώνοντας τη ναυτική υπεροχή της Αθήνας και την
επιβίωση του ελληνικού πολιτισμού.

Το πλέον καθοριστικό στοιχείο της επικείμενης
τέταρτης φρεγάτας είναι το ποσοστό ελληνικής βιο-
μηχανικής συμμετοχής, το οποίο -όπως γνωστοποί-
ησε ο κ. Δένδιας- θα ανέλθει στο 25%, καθιστώντας
την ελληνική αμυντική βιομηχανία συμπαραγωγό
και όχι απλώς αποδέκτη τεχνολογίας. «Περνάμε από

τη φάση του καταναλωτή στη φάση του συμπαραγω-
γού προηγμένης αμυντικής τεχνολογίας», δήλωσε
χαρακτηριστικά.

Οι λεπτομέρειες της συμφωνίας αναμένεται να
συζητηθούν σε κλειστή συνεδρίαση της Επιτροπής
Εξοπλισμών της Βουλής, με αντικείμενο τη δια-
μόρφωση του νέου συμβολαίου, το οποίο -σύμφω-
να με πηγές- προβλέπει και ευρύ φάσμα μεταφο-
ράς τεχνογνωσίας σε ελληνικά ναυπηγεία.

Με τον τρόπο αυτό η συμμετοχή της Ελλάδας
στην κατασκευή τμημάτων των FDI σηματοδοτεί
μια πρωτοφανή πρόοδο, μετά από χρόνια αδράνει-
ας στη ναυπηγική της βιομηχανία. Η χώρα μας κα-
θίσταται, για πρώτη φορά, εξαγωγέας πολεμικού
ναυπηγικού υλικού.

Όπως αποκάλυψε η γαλλική εβδομαδιαία εφη-
μερίδα «Le Canard Enchaîné», το νέο συμβόλαιο
θα περιλαμβάνει συναρμολόγηση, συγκόλληση και
τεχνική υποστήριξη των φρεγατών (ελληνικών,
γαλλικών, αλλά και χωρών που θα παραγγείλουν
στο μέλλον) σε ελληνικά ναυπηγεία, ενισχύοντας
την τοπική βιομηχανία και δημιουργώντας θέσεις
εργασίας υψηλής εξειδίκευσης.

Άλλωστε, κορυφαία προτεραιότητα της κυβέρ-
νησης είναι όχι μόνο η τεχνολογική ενίσχυση της
χώρας αλλά και η επιστροφή Ελλήνων επιστημό-
νων του εξωτερικού μέσω της δημιουργίας βιώσι-
μων επαγγελματικών προοπτικών.

Άλμα στο μέλλον
Η καθέλκυση της φρεγάτας FDI HN «Φορμίων»

δεν αποτελεί απλώς ένα ακόμη βήμα στην εξοπλι-
στική ενίσχυση του Πολεμικού Ναυτικού, αλλά ένα
σημείο καμπής που σηματοδοτεί τη μετάβαση σε
μια νέα εποχή τεχνολογικής αυτάρκειας και στρα-
τηγικής αυτοπεποίθησης. 

Με σύγχρονα πλοία προηγμένων δυνατοτήτων
και με ενεργή ελληνική συμμετοχή στην κατα-
σκευή, το Πολεμικό Ναυτικό ξεφεύγει από το μον-
τέλο της μονομερούς εισαγωγής και περνά σε μια
νέα φάση συμπαραγωγής, συνεργειών και εξαγω-
γικής δυναμικής.

Η Ελλάδα πλέον δεν είναι μόνο αποδέκτης τε-
χνολογίας αλλά και συνδιαμορφωτής της. Μέσα
από το πρόγραμμα των φρεγατών Belh@rra, η χώ-
ρα μας δεν αναβαθμίζει μόνο τις επιχειρησιακές
της δυνατότητες, αλλά θεμελιώνει τις βάσεις για
ένα βιώσιμο και ανταγωνιστικό εθνικό ναυπηγικό
και αμυντικό οικοσύστημα. Η νέα γενιά φρεγατών -
με την τέταρτη, τον «Θεμιστοκλή», να ενσωματώνει
ακόμα μεγαλύτερο ελληνικό αποτύπωμα- δεν είναι
απλώς πολεμικά πλοία... είναι φορείς εθνικής
στρατηγικής, τεχνολογικής προόδου και παραγω-
γικής αναγέννησης.
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Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

«Περνάμε από τη φάση του καταναλωτή στη φάση του συμπαραγωγού
προηγμένης αμυντικής τεχνολογίας», δήλωσε ο υπουργός Άμυνας 

κατά την καθέλκυση της φρεγάτας «Φορμίων» στη Λοριάν

«Συμμετοχή
της Ελλάδας με

25% στο πρόγραμμα
της 4ης Belh@rra»

ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ ΑΠΟ ΓΑΛΛΙΑ

Η φρεγάτα Βelh@rra «Φορμίων»
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Ο
ι Τούρκοι ψάχνουν τρόπους άρσης των κυ-
ρώσεων σε βάρος τους από τις ΗΠΑ για τα
F-35. Στο πλαίσιο αυτό χρησιμοποιούν και

τον διαμεσολαβητικό ρόλο που επιδιώκει ο Ταγίπ
Ερντογάν στο Ουκρανικό, ελπίζοντας πως αυτές οι
κινήσεις του Τούρκου προέδρου θα εκτιμηθούν
και θα έχουν θετικές επιπτώσεις στην υπόθεση
των F-35 που έχει μπλοκάρει από την Αμερική.

Ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών Χακάν Φιντάν
είπε αναφερόμενος στο θέμα: «Έχουμε συνεχή ερ-
γασία για τις κυρώσεις CAATSA. Εκεί αρχίζουν
πραγματικά να αναζητούν έναν τρόπο με καλή πί-
στη, επειδή το κείμενο του νόμου είχε προετοιμα-
στεί πολύ διαφορετικά όταν γράφτηκε,
υπάρχει μια αναζήτηση για το πώς μπορού-
με να βγούμε από εκεί. Αυτή είναι μια οδη-
γία που δόθηκε από τον κ. Τραμπ μετά τη
συνάντησή του με τον πρόεδρό μας. Οι νο-
μικοί τους την εξετάζουν και οι συνεργάτες
μας την εξετάζουν επίσης. Από την άλλη
πλευρά, τώρα λαμβάνουμε θετικά σημάδια
σε θέματα όπως η περαιτέρω προώθηση του
εμπορίου μεταξύ των δύο χωρών, επιτρέποντας την
εξαγωγή ορισμένων πυρομαχικών, ανταλλακτικών
όπλων και κύριων υλικών που δεν επιτρέπεται να
εξαχθούν. Παρατηρώ ότι βελτιώνεται γενικά, υπάρ-
χουν κοινοί μηχανισμοί προς αυτή την κατεύθυνση,
αυτοί οι μηχανισμοί λειτουργούν. Επισκεφθήκαμε
την Ουάσιγκτον, όπως γνωρίζετε, και οι προετοιμα-
σίες μας για την πιθανή επίσκεψη του προέδρου
μας συνεχίζονται με την αμερικανική πλευρά». 

Ο Τούρκος πρόεδρος μετά από συνεδρίαση του
υπουργικού συμβουλίου στην Άγκυρα και την ολο-
κλήρωση των ειρηνευτικών συνομιλιών στην Κων-
σταντινούπολη εξέφρασε την επιθυμία του να φέρει
τον Ρώσο πρόεδρο Βλαντίμιρ Πούτιν, τον Ουκρανό
πρόεδρο Βολοντίμιρ Ζελένσκι και τον Αμερικανό
πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ στην Τουρκία, με σκοπό
τις ειρηνευτικές συνομιλίες.

Στις αμερικανοτουρκικές σχέσεις αναφέρθηκε
διεξοδικά σε συνέντευξή του ο Αμερικανός πρέ-
σβης στην Άγκυρα Τομ Μπάρακ, ο οποίος, μεταξύ
άλλων, τόνισε τη στενή σχέση του προέδρου Τραμπ
με τον Τούρκο ομόλογό του.

Ειδικότερα, μιλώντας στο τουρκικό δίκτυο NTV,
στάθηκε στον «μοναδικό ρόλο» της Τουρκίας ως
διαμεσολαβήτριας ανάμεσα στη Ρωσία και την Ου-
κρανία και μάλιστα τόνισε ότι η χώρα αξιοποιεί την
παραδοσιακή της σχέση με τις δύο πλευρές για να
διατηρεί «σημαντικό διάλογο» εν μέσω της συνεχι-
ζόμενης σύρραξης.

Γέφυρες από τον Αμερικανό
πρέσβη στην Άγκυρα 

Σε ό,τι αφορά τις σχέσεις ανάμεσα σε Ερντογάν
και Τραμπ, αλλά και τη συνεργασία Τουρκίας και

ΗΠΑ, ο Αμερικανός πρέσβης στην Άγκυρα
Τομ Μπάρακ εξέφρασε την πρόθεσή του να
συμβάλει περαιτέρω στην ενίσχυση της συ-
νεργασίας.

«Τα τουρκικά Bayraktar TB2 είναι τα κα-
λύτερα drones στον κόσμο και παράγονται
εδώ», δήλωσε ο Αμερικανός πρέσβης, ο

οποίος επιχείρησε παράλληλα να δικαιολο-
γήσει την κίνηση της Τουρκίας να αποκτήσει

τους ρωσικούς S-400 επικαλούμενος τα «προβλή-
ματα» που είχε προκαλέσει το αμερικανικό Κογ-
κρέσο αναφορικά με το θέμα των Patriot στην Τουρ-
κία -και το ότι η τουρκική πλευρά «δεν χρησιμοποί-
ησε ποτέ τους S-400, ούτε καν τους έβγαλε από τη
συσκευασία τους».

«Η Τουρκία όμως τώρα λέει, εντάξει, θα έχω τη
δική μου βιομηχανία αεράμυνας. Τα drones TB2 εί-
ναι τα καλύτερα drones στον κόσμο και παράγονται
εδώ. Τα F-35 είναι 5ης γενιάς και η Τουρκία παρή-
γαγε μαχητικά Kaan, κοστίζουν 100 εκατομμύρια
δολάρια το καθένα. Τα F-35 κοστίζουν 85 εκατομ-
μύρια δολάρια το καθένα, αλλά πολύ σύντομα θα εί-
ναι εκτός της ατζέντας», ανέφερε ο κ. Μπάρακ.

«Η σχέση που θέλει να δημιουργήσει ο πρό-
εδρος Τραμπ με την Τουρκία, με τον πρόεδρό σας,
είναι μια διαφορετική σχέση, δεν είναι στρατηγική,
δεν είναι προσανατολισμένη σε γεγονότα, δεν είναι
συναλλακτική, την ανεβάζει σε διαφορετικό επί-
πεδο, όπου η Αμερική δεν δίνει εντολές στην Ευ-
ρώπη για αμυντικούς σκοπούς, ένα εντελώς δια-
φορετικό επίπεδο», σημείωσε ο κ. Μπάρακ. «Λέει

ότι έχετε μια θέση όπου μπορείτε να είστε ο πιο
αποτελεσματικός σε μια περιοχή που έχει γίνει η
πιο αποτελεσματική περιοχή στον κόσμο για την
Τουρκία. Έχετε ήπια ισχύ στον Κόλπο, έχετε σκλη-
ρή ισχύ εδώ, έχετε τους πιο εργατικούς ανθρώ-
πους. Έχετε έναν υποδειγματικό πληθυσμό ήπιου
Ισλάμ και κοσμικότητας. Δεν αναφέρομαι στην
εσωτερική πολιτική, δεν έχουμε καμία ανάμειξη
στην εσωτερική πολιτική!», συνέχισε.

«Είναι ένα υπέροχο ζήτημα. Έχουμε ήδη
τους δυο αυτούς ηγέτες που ήδη συνομίλησαν
τηλεφωνικά δυο φορές και λένε ας φέρουμε
τις σχέσεις σε ίσο επίπεδο. Και λέμε στον τουρ-
κικό λαό πέραν της οικονομίας, πέραν της
στρατηγικής σχέσης ως σύμμαχοι του ΝΑΤΟ,
να δούμε πώς μπορούμε να βοηθήσουμε να γί-
νουν ισότιμοι εταίροι», κατέληξε ο Αμερικανός
πρέσβης. 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Ο Ερντογάν θέλει
να άρει τις κυρώσεις 

για τα F-35 με… όχημα 
τον διαμεσολαβητικό 
ρόλο στο Ουκρανικό

Οι δηλώσεις… καλόπιασμα του Χακάν Φιντάν στον Ντόναλντ Τραμπ 
και η προσπάθεια του «σουλτάνου» να φέρει στο ίδιο τραπέζι 

με τον Αμερικανό πρόεδρο τους Πούτιν-Ζελένσκι
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Περιβάλλοντος

Οι επιχειρήσεις  οι προκλήσεις 
και το μεγάλο στοίχημα 
της πράσινης ενέργειας

Οι επιχειρήσεις, οι προκλήσεις 
και το μεγάλο στοίχημα 
της πράσινης ενέργειας
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Κώστας Τσιτούνας

Οι επιχειρήσεις και οι προκλήσεις 
Ω

ς μία από τις μεγαλύτερες προκλήσεις για τον κό-

σμο των επιχειρήσεων είναι η συμβολή στην προ-

στασία του περιβάλλοντος μέσα από τη βιώσιμη

ανάπτυξη. 

Η Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος θεωρείται η σημαν-

τικότερη διεθνής ημέρα και διοργανώνεται ετησίως από το

1973 με συντονιστή το Περιβαλλοντικό Πρόγραμμα των

Ηνωμένων Εθνών (UNEP). Αποτελεί δε μια μεγάλη ευκαι-

ρία για την ενημέρωση και την ευαισθητοποίηση της παγ-

κόσμιας κοινότητας, ιδίως αν λάβουμε υπ’ όψιν την απειλή

της κλιματικής αλλαγής. Στο πλαίσιο αυτό πραγματοποι-

ούνται ποικίλες εκδηλώσεις από εκατομμύρια ανθρώπους

σε ολόκληρο τον κόσμο. 

Κοινωνικό αγαθό
Σύμφωνα με το UNEP, η περιβαλλοντική προστασία απο-

τελεί κοινωνικό αγαθό, επηρεάζοντας καταλυτικά τις σύγ-

χρονες κοινωνίες και διαμορφώνοντας νέα δεδομένα για

τις επιχειρήσεις. Έτσι, προκειμένου να εξασφαλιστεί ο

στόχος για την αειφόρο και βιώσιμη ανάπτυξη, χρειάζεται

αλλαγή νοοτροπίας όλων των εκπροσώπων του κοινωνι-

κού οικοσυστήματος, δηλαδή των θεσμικών παραγόντων,

των επιχειρήσεων και των πολιτών. Η διαδικασία αυτή θε-

ωρείται καταλυτική, ώστε οι επόμενες γενιές να ζήσουν σε

ένα περιβάλλον, όπου θα συνυπάρχουν ο καθαρός αέρας,

το καθαρό νερό, τα υγιεινά τρόφιμα, η ψυχική και σωματι-

κή υγεία, περιορίζοντας στο ελάχιστο τις συνέπειες από τη

μόλυνση και τα απόβλητα. 

Τα τελευταία χρόνια, η κλιματική κρίση αποτελεί σχεδόν

καθημερινό μέρος του δημόσιου διαλόγου, καθώς είναι το

φαινόμενο που συνδέεται με τα ακραία καιρικά φαινόμενα

που επηρεάζουν, σε μεγάλο βαθμό, τις καθημερινές συν-

θήκες διαβίωσης των ανθρώπων. Η Παγκόσμια Ημέρα Πε-

ριβάλλοντος δίνει την ευκαιρία σε απλούς πολίτες και επι-

χειρήσεις να αναλογιστούν τη δική τους ευθύνη και, κυ-

ρίως, πώς μπορούν να μειώσουν το περιβαλλοντικό τους

αποτύπωμα συμβάλλοντας παράλληλα στην αντιμετώπιση

της κλιματικής κρίσης. Απώτερος στόχος είναι η βιωσιμό-

τητα του πλανήτη, ώστε να υπάρχει ένα καλύτερο μέλλον

για τις επόμενες γενιές.

Από το 2022, τα Ηνωμένα Έθνη έχουν ξεκινήσει μια

παγκόσμια εκστρατεία για τη διατήρηση των φυσικών οι-

κοσυστημάτων, ζητώντας τη συμβολή του παγκόσμιου επι-

χειρείν. Η Συμφωνία για το Κλίμα, παρά το χτύπημα που

δέχεται από την άρνηση των Ηνωμένων Πολιτειών, θεω-

ρείται ο ακρογωνιαίος λίθος για ένα πιο καθαρό περιβάλ-

λον, όπου οι επιχειρήσεις θα έχουν πρωταγωνιστικό ρόλο

δίνοντας το καλό παράδειγμα. Η προσπάθεια του ΟΗΕ στη-

ρίζεται κυρίως σε δράσεις πρόληψης, ανάσχεσης και ανα-

στροφής των επιπτώσεων.

Κομβικός ο ρόλος των εταιρειών
Φυσικά, ο ρόλος των επιχειρήσεων για να επιτευχθεί

αυτός ο στόχος είναι κομβικός, ενώ εδώ και χρόνια δίνεται

έμφαση στον κλάδο της εστίασης και του τουρισμού, κα-

θώς πρόκειται για τους κλάδους που παράγουν το ένα τρί-

το των συνολικών απορριμμάτων στη χώρα μας. Εκατοντά-

δες ή και χιλιάδες μεγάλες, μεσαίες και μικρές επιχειρή-

σεις έχουν πάρει το… μήνυμα για τη δική του συνεισφορά

μέσα σε ένα παγκόσμιο σύστημα, το οποίο αγωνίζεται για

να μειώσει τη θερμοκρασία του πλανήτη μόλις κατά 1,5

βαθμό Κελσίου μέσα στα επόμενα χρόνια. 

Οι επιχειρήσεις στην Ελλάδα επενδύουν πολύτιμο κε-

φάλαιο σε δράσεις περιβαλλοντικής υπευθυνότητας, εθε-

λοντικές πρωτοβουλίες για διαχείριση αποβλήτων, ανακύ-

κλωση και κυκλική οικονομία, σχέδια για βιώσιμες και

«έξυπνες» πόλεις όπως και «έξυπνα» προϊόντα. Επιπλέον,

προβάλλουν και αναδεικνύουν την αξία κάθε κίνησης που

κάνουν, καθώς έχει μετρήσιμο αποτέλεσμα για την προ-

στασία του περιβάλλοντος, απαιτώντας συνολική προσπά-

θεια και τη συνεργασία πολλών. Το μόνο σίγουρο είναι ότι

κάθε χρόνο η ανάγκη για την προστασία του περιβάλλον-

τος προσλαμβάνει ολοένα και μεγαλύτερες διαστάσεις, σε

έναν κόσμο ο οποίος είναι πολύπλοκος και με διαφορο-

ποιημένα συμφέροντα.
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Η
πράσινη ενέργεια αποτελεί την πλέον διαδεδο-

μένη έννοια στο παγκόσμιο οικονομικό σύστημα,

καθώς έχει αποδειχτεί περίτρανα ότι συμβάλλει

καθοριστικά στη βιώσιμη ανάπτυξη. 

Κρίσιμο εργαλείο για την προώθηση της πράσινης ανά-

πτυξης αποτελούν οι εξειδικευμένες τεχνολογίες, οι

οποίες περιλαμβάνουν ένα ευρύ φάσμα μεθόδων για την

παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, με κύριο στόχο τη μεί-

ωση της χρήσης ορυκτών καυσίμων. Οι Ανανεώσιμες Πη-

γές Ενέργειας, δηλαδή, ο ήλιος, ο άνεμος και το νερό,

έχουν βάλει τα θεμέλια για την ανάπτυξη καινοτόμων συ-

στημάτων, συμβάλλοντας στον διαρκή αγώνα για την αντι-

μετώπιση της κλιματικής αλλαγής. 

Η ηλιακή ενέργεια
Η ηλιακή ενέργεια αξιοποιεί την ηλιακή ακτινοβολία

μέσω φωτοβολταϊκών πλαισίων, ενώ οι ανεμογεννή-

τριες μετατρέπουν την κίνηση του ανέμου σε ηλεκτρι-

σμό και σε συνδυασμό με τη βιομάζα και τη γεωθερμική

ενέργεια, προσφέρουν εναλλακτικές δυνατότητες αξιο-

ποίησης ενέργειας από φυσικές πηγές. Η διάδοση αυ-

τών των τεχνολογιών έχει συμβάλει στη μείωση των εκ-

πομπών διοξειδίου του άνθρακα, προάγοντας τη βιωσι-

μότητα και προστατεύοντας τον πλανήτη από τη ραγδαία

κλιματική αλλαγή. 

Από την άλλη πλευρά, η εξέλιξη των αποθηκευτικών

συστημάτων ενέργειας, όπως οι μπαταρίες, επιτρέπει

την αποθήκευση ενέργειας όταν υπάρχει πλεόνασμα,

κάτι που ενισχύει τη σταθερότητα των δικτύων ηλεκτρο-

δότησης. Η υιοθέτηση αυτών των εργαλείων από επιχει-

ρήσεις αλλά και πολίτες δεν περιορίζεται μόνο στην

αναγκαία ενέργεια, αλλά προάγει και τη μείωση του κό-

στους. Σημαντική είναι η υποστήριξη που παρέχεται από

κυβερνητικούς φορείς, η οποία ενισχύει περαιτέρω την

ανάπτυξη καινοτόμων τεχνολογιών στο πεδίο της πράσι-

νης ενέργειας.

Οι πρόσφατες καινοτομίες στον τομέα της πράσινης

ενέργειας περιλαμβάνουν την ανάπτυξη προηγμένων

φωτοβολταϊκών συστημάτων και τη βελτιστοποίηση των

αιολικών τουρμπινών. Επίσης, οι νέες τεχνολογίες επι-

τρέπουν τη μεγαλύτερη αποδοτικότητα στην παραγωγή

ενέργειας, ενώ πολλαπλασιάζουν τις δυνατότητες αξιο-

ποίησης ανανεώσιμων πηγών σε ποικιλία γεωγραφικών

περιοχών. Ταυτόχρονα, η εφαρμογή τεχνολογιών αποθή-

κευσης ενέργειας μέσω μπαταριών ή υδρογόνου επιδιώ-

κει τη λύση του προβλήματος της συνεχούς διαθεσιμότη-

τας της ενέργειας, προσφέροντας παράλληλα μεγαλύτε-

ρη ευελιξία στο ενεργειακό δίκτυο.

Η συμβολή των τεχνολογιών
Η συμβολή των τεχνολογιών στην εξέλιξη των ανανεώ-

σιμων πηγών ενέργειας έχει συμβάλει, ώστε σε διάφο-

ρους τομείς της οικονομίας να λαμβάνουν χώρα κοσμο-

γονικές αλλαγές και γιγαντιαίες επενδύσεις. Οι επιχειρή-

σεις προσαρμόζουν τα μοντέλα τους για να ενσωματώ-

σουν λύσεις πράσινης ενέργειας, αναγνωρίζοντας ταυτό-

χρονα τα περιβαλλοντικά οφέλη και τις οικονομικές ευ-

καιρίες που προσφέρει η μετάβαση σε πιο βιώσιμες πρα-

κτικές. Οι εφαρμογές αυτές συνδυάζουν την τεχνολογία

και καινοτομία, προάγοντας τη βιώσιμη ανάπτυξη και

αναπτύσσοντας νέες αγορές στον τομέα της ενέργειας.

Από την άλλη πλευρά, η πολιτική και το ρυθμιστικό

πλαίσιο που σχετίζεται με την πράσινη ενέργεια είναι κρί-

σιμα στοιχεία για την προώθηση βιώσιμων πρακτικών και

τη μετάβαση σε ανανεώσιμες πηγές. Οι κυβερνητικές

στρατηγικές και οι πολιτικές ενίσχυσης των επενδύσεων

σε πράσινες τεχνολογίες δημιουργούν ένα ευνοϊκό περι-

βάλλον για την ανάπτυξη καινοτόμων λύσεων. Η εφαρμο-

γή κινήτρων, όπως φοροελαφρύνσεις και επιδοτήσεις,

έχει αποδειχτεί αποτελεσματική στην προσέλκυση ιδιω-

τικών επενδύσεων στον τομέα της πράσινης ενέργειας. 

Εξάλλου, η νομοθεσία που διέπει τη χρήση Ανανεώσι-

μων Πηγών Ενέργειας απαιτεί τη συνεργασία διαφόρων

φορέων, συμπεριλαμβανομένων των κυβερνητικών υπη-

ρεσιών και των ιδιωτικών επιχειρήσεων. Σε κάθε περί-

πτωση, η νομοθεσία πρέπει να στοχεύει στη ρύθμιση των

διαδικασιών αδειοδότησης και στην εξασφάλιση της

ασφάλειας και συμμόρφωσης των έργων μέσα σε λογι-

κούς χρόνους. Οι κανονισμοί αυτοί βοηθούν στην επίτευ-

ξη των εθνικών στόχων για τη μείωση των εκπομπών διο-

ξειδίου του άνθρακα και τη βελτίωση της ενεργειακής

αποδοτικότητας.

Το μεγάλο στοίχημα 
της πράσινης ενέργειας
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Σ
ε μια εποχή όπου η ευθύνη απέναντι στο περιβάλλον
δεν αποτελεί πλέον επιλογή αλλά ύψιστη υποχρέωση,
αποκτούν ιδιαίτερη σημασία πρωτοβουλίες που μετα-

τρέπουν τη θεωρία σε πράξη. Μέσα από στοχευμένες επενδύ-
σεις, εφαρμογή καινοτόμων τεχνολογιών και διαρκή παρακο-
λούθηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεών, η Ελληνικός Χρυ-
σός διαμορφώνει ένα μοντέλο παραγωγής που συνδυάζει την
πρόοδο με το μετριασμό του περιβαλλοντικού αποτυπώματος,
σεβόμενη τη φύση που φιλοξενεί τη δραστηριότητά της.

Η περιβαλλοντική διαχείριση αποτελεί έναν από τους βα-
σικούς πυλώνες της στρατηγικής της εταιρείας, η οποία σύμ-
φωνα με πρόσφατη μελέτη που δημοσιεύτηκε από το Ίδρυμα
Οικονομικών και Βιομηχανικών Ερευνών (ΙΟΒΕ), επενδύει
σταθερά 9 εκατ. ευρώ ετησίως για δράσεις προστασίας του
φυσικού περιβάλλοντος. Στόχος, η μείωση του περιβαλλον-
τικού αποτυπώματος, αλλά και η ενεργή αποκατάσταση ιστο-
ρικά επιβαρυμένων περιοχών.

Από την πρώτη στιγμή ανάληψης της ευθύνης λειτουργίας
των Μεταλλείων Κασσάνδρας, η εταιρεία δεσμεύτηκε για την
αποκατάσταση περιοχών που φέρουν το βάρος παλαιότερης
μεταλλευτικής δραστηριότητας, αλλά και εκείνων όπου εξε-
λίσσεται η σύγχρονη παραγωγική διαδικασία. Υιοθετώντας
την αρχή της Παράλληλης Αποκατάστασης, ενσωματώνει τον
σχεδιασμό της, επανόρθωσης του τοπίου σε κάθε φάση της
ανάπτυξης των έργων της, από την εξερεύνηση έως την ολο-
κλήρωση της μεταλλευτικής δραστηριότητας. Σύμφωνα λοι-
πόν με την πρόσφατη μελέτη του ΙΟΒΕ, ήδη το 44% των εκτά-
σεων που χρησιμοποιεί έχει αποκατασταθεί ή βρίσκεται σε
διαδικασία αποκατάστασης, ενισχύοντας την περιβαλλοντική
ανθεκτικότητα της περιοχής.

Το 2012, ξεκίνησαν οι εργασίες αποκατάστασης του παλαι-
ού χώρου απόθεσης αποβλήτων του μεταλλείου Ολυμπιά-
δας, σε μια έκταση 300.000 τετραγωνικών μέτρων, σηματο-
δοτώντας μια από τις σημαντικότερες παρεμβάσεις περιβαλ-
λοντικής αποκατάστασης στην περιοχή.

Μετά από αναλυτική αξιολόγηση των αποβλήτων, καθώς
και μελέτη των γεωχημικών και φυσικών κινδύνων, τα παλιά
απόβλητα υποβλήθηκαν σε κατάλληλη επεξεργασία και, μέ-
σω της σύγχρονης μεθόδου αφύγρανσης (Ξηρής Απόθεσης),
μετατράπηκαν σε νωπό αμμώδες υλικό, το οποίο στη συνέ-
χεια μεταφέρθηκε στη νέα εγκατάσταση στη θέση «Κοκκινό-
λακκας».

Ο χώρος απόθεσης Κοκκινόλακκας σχεδιάστηκε ώστε να
είναι πλήρως ασφαλής και προστατευμένος, διαθέτοντας σύ-
στημα στεγάνωσης ανώτερο από τις απαιτήσεις της αδειοδό-
τησης και κατασκευασμένο βάσει προδιαγραφών ΧΥΤΕΑ,
υπερκαλύπτοντας έτσι όλα τα πρότυπα ασφαλούς αποθήκευ-
σης και διαχείρισης καταλοίπων.

Η αποκατάσταση του παλαιού χώρου απόθεσης αποβλή-
των του μεταλλείου Ολυμπιάδας, δεν περιορίστηκε στην
απομάκρυνση αποβλήτων. Δόθηκε έμφαση στην αναβάθμιση
της ποιότητας του εδάφους, με τη χρήση φυσικών οργανικών

υλικών από την περιοχή, όπως κομποστοποιημένα απόβλητα
και υπολείμματα υλοτομίας, προερχόμενα από την τοπική
περιοχή. 

Στο πλαίσιο της αποκατάστασης, δημιουργήθηκε, το μεγα-
λύτερο φυτώριο στην Ελλάδα, που φιλοξενεί πάνω από
1.000.000 φυτά από 250 διαφορετικά ενδημικά είδη. Για τις
ανάγκες άρδευσή του αξιοποιείται νερό από τις μεταλλευτι-
κές εγκαταστάσεις, ενισχύοντας έτσι τη βιοποικιλότητα της
περιοχής. Μέσω του φυτώριου, πέραν των αναγκών στα έργα
περιβαλλοντικών αποκαταστάσεων, καλύπτονται και ανάγ-
κες της τοπικής κοινωνίας και των οικείων δήμων.

Αξίζει να σημειωθεί ότι, η αποκατάσταση του παλαιού χώ-
ρου της Ολυμπιάδας, ένα έργο αξίας €100 εκατ., ήταν ένα πο-
λύπλοκο έργο, με προκλήσεις τόσο φυσικές όσο και γεωχη-
μικές. Η τελική φάση της αποκατάστασης του παλαιού χώρου
απόθεσης αποβλήτων βρίσκεται σε εξέλιξη και αναμένεται
να ολοκληρωθεί σύντομα, μεταμορφώνοντας την περιοχή σε
ένα πράσινο, οικοσύστημα με ενισχυμένη βιοποικιλότητα.

Η διαχείριση του νερού αποτελεί ακόμη έναν τομέα στον
οποίο καταγράφονται εντυπωσιακά αποτελέσματα. Μέσα σε
δέκα χρόνια, η εταιρεία έχει πετύχει μείωση της κατανάλω-
σης κατά 75%, αξιοποιώντας πλήρως τη μονάδα επεξεργα-
σίας και ανακύκλωσης νερού και ενσωματώνοντας τη χρήση
ανακυκλωμένου νερού σε κάθε στάδιο παραγωγής σύμφωνα
με την πρόσφατη μελέτη του ΙΟΒΕ.

Παράλληλα, η καινοτομία λειτουργεί ως πυλώνας περι-
βαλλοντικής υπευθυνότητας αλλά και διαφάνειας. Μέσα από
τον ψηφιακό της μετασχηματισμό, η Ελληνικός Χρυσός έχει
αναπτύξει ένα εκτεταμένο Πρόγραμμα Περιβαλλοντικής Πα-
ρακολούθησης, το οποίο καταγράφει σε πραγματικό χρόνο
15 κρίσιμες παραμέτρους – από την ποιότητα του νερού και
του αέρα, μέχρι τη σκόνη, τον θόρυβο και τις δονήσεις – σε
πάνω από 500 σημεία ελέγχου.

Τα δεδομένα είναι δημόσια διαθέσιμα μέσω της πλατ-
φόρμας environmental.hellas-gold.com, όπου ο επισκέ-
πτης μπορεί να περιηγηθεί στην περιοχή μέσω ενός δια-
δραστικού, τρισδιάστατου χάρτη, να επιλέξει έναν από τους
500 σταθμούς μέτρησης και να διαβάσει, με απλό και κατα-
νοητό τρόπο, τις τιμές των περιβαλλοντικών παραμέτρων,
εμπλουτισμένες με συγκριτικά παραδείγματα από την κα-
θημερινότητα.

Υπεύθυνη μεταλλευτική δραστηριότητα
στην Ελλάδα με σεβασμό στο περιβάλλον

Το παράδειγμα 
της Ελληνικός Χρυσός
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Η
κλιματική αλλαγή και η υπέρμετρη
κατανάλωση των φυσικών πόρων
αποτελούν τη βασικότερη απειλή

που αντιμετωπίζουν σήμερα η παγκόσμια
κοινωνία, η οικονομία και φυσικά ο ίδιος ο
πλανήτης. Κύριες αιτίες, ο υπερπληθυσμός
και η αλόγιστη χρήση μη ανανεώσιμων πη-
γών ενέργειας που υπονομεύουν την επι-
βίωση των επόμενων γενεών. Όπως είχε
τονίσει ο προηγούμενος Επίτροπος Περι-
βάλλοντος, Ωκεανών και Αλιείας Βιρτζίνι-
ους Σινκεβίτσιους, «έχουμε μόνο έναν
πλανήτη Γη και μέχρι το 2050 θα κατανα-
λώνουμε σαν να είχαμε τρεις». Είναι προ-
φανές ότι αυτό δεν μπορεί να συνεχιστεί
και η Ευρώπη προωθεί το Σχέδιο Δράσης
για την Κυκλική Οικονομία, που οφείλει να
βάλει σε κυρίαρχη θέση την κυκλικότητα,
σε αντίθεση με τη γραμμική οικονομία που
ακολουθούμε αυτή τη στιγμή. 

Τι είναι η κυκλική οικονομία;
Είναι ένα λογικό μοντέλο με στόχο τη

μείωση των αποβλήτων και την αξιοποίηση
των υλικών στο έπακρο, προωθώντας την
ανακύκλωση και την επαναχρησιμοποί-
ηση. Σήμερα -σε πολύ μεγάλο βαθμό- ακο-
λουθούμε το γραμμικό οικονομικό μοντέ-
λο και το τρίπτυχο «παραγωγή, χρήση και
απόρριψη». Στόχος είναι αυτό να αλλάξει
εισάγοντας παντού το σύστημα κλειστού
κύκλου, όπου τα απόβλητα μίας διαδικα-
σίας γίνονται πρώτη ύλη για την επόμενη. 

Βασικά οφέλη 
της κυκλικής οικονομίας

1. Μείωση υπολειμμάτων: Με τη χρήση
των υπολειμμάτων ως πρώτες ύλες σε άλ-
λες παραγωγικές δραστηριότητες, βελτιώ-
νεται τη διαχείριση πόρων.

2. ΑΠΕ: Η κυκλική οικονομία προωθεί τη
χρήση ανανεώσιμων μορφών ενέργειας
και βιοκαυσίμων, μειώνοντας την εξάρτη-
ση από τα ορυκτά καύσιμα.

3. Βιωσιμότητα: Η μείωση της εξάρτησης
από μη ανανεώσιμους πόρους συμβάλλει
στη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των το-
πικών οικονομιών, περιορίζοντας την περι-
βαλλοντική επιβάρυνση.

4. Θέσεις εργασίας: Η ανάπτυξη βιομη-
χανιών που βασίζονται σε υπολειμματικές
ροές ως πρώτες ύλες δημιουργεί νέες θέ-
σεις εργασίας.

Αρχές μιας αειφόρου κοινωνίας

Στόχος μιας αειφόρου και κυκλικής οι-
κονομίας είναι η διασφάλιση της μακρο-

πρόθεσμης ευημερίας των ανθρώπων, των
οικοσυστημάτων και των πόρων, εξασφα-
λίζοντας ότι και οι μελλοντικές γενιές θα
απολαύσουν τα ίδια ή ακόμα και καλύτερα
επίπεδα διαβίωσης. Ως πρώτη αρχή εμφα-
νίζεται η διαγενεακή δικαιοσύνη, η οποία
αφαιρεί από τη σημερινή γενιά το δικαίωμα

να καταστρέφει ή και να εξαντλεί τους πό-
ρους που θα χρειαστούν οι μελλοντικοί
πληθυσμοί.

Οικονομική βιωσιμότητα

Στόχος εδώ είναι η διατήρηση της οικο-
νομικής ανάπτυξης μέσω της αποδοτικής
χρήσης των πόρων, της ανακύκλωσης, με

τέτοιο τρόπο ώστε η οικονομία να αντέχει
τις επερχόμενες παγκόσμιες αλλαγές και
να διασφαλίζει την ευημερία χωρίς να βλά-
πτει το περιβάλλον.

Βιοποικιλότητα
Η περιβαλλοντική ισορροπία επιτυγχά-

νεται μέσω της αειφορικής διαχείρισης
των φυσικών πόρων, όπως το νερό, το έδα-
φος και ο αέρας, αλλά και της μείωσης των
αποβλήτων και της εξάρτησης από μη ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας.

Κοινωνική δικαιοσύνη και συμμετοχή

Η αειφορική κοινωνία προωθεί την ισό-
τητα και τη δικαιοσύνη με ισότιμη πρόσβα-
ση στην υγεία, εκπαίδευση και εργασία,
ενώ η ευημερία -εκτός της οικονομικής-
επεκτείνεται στην ποιότητα ζωής, την
υγεία, την εκπαίδευση κ.λπ.

Παγκόσμια συνεργασία
Η αειφόρος ανάπτυξη και η κυκλική οι-

κονομία είναι δύο παγκόσμιες προκλήσεις.
Η επιτυχία τους απαιτεί συνεργασία κρα-
τών, οργανισμών και κοινωνιών. Αυτό ση-
μαίνει ότι για να επιτύχουν η κυκλική οικο-
νομία και η αειφορία απαιτείται διεθνής
συνεργασία για την επίτευξη κοινών περι-
βαλλοντικών, οικονομικών και κοινωνικών
στόχων, μέσω της ανταλλαγής γνώσεων,
τεχνολογίας και πόρων. Τα κράτη μπορούν
να συνεργαστούν για την επίλυση των παγ-
κόσμιων προκλήσεων, όπως η κλιματική
αλλαγή, η φτώχεια και η ανισότητα.

Οι αρχές 
της αειφορίας 

και της κυκλικής
οικονομίας
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H
Βιώσιμη Ανάπτυξη αποτελεί βα-
σικό πυλώνα του επιχειρησια-
κού σχεδιασμού των δραστηριο-
τήτων του Ομίλου ΕΛΛΑΚΤΩΡ.

Υπό την καθοδήγηση βέλτιστων διεθνών
πρακτικών και προτύπων, ο Όμιλος συνεχί-
ζει να ενισχύει την ενσωμάτωση κριτηρίων
που σχετίζονται με το Περιβάλλον, την Κοι-
νωνία και τη Διακυβέρνηση (ESG) στην επι-
χειρηματική του δραστηριότητα και στρατη-
γική, συνδυάζοντας οικονομικές και ESG
επιδόσεις. 

Το 2024, πραγματοποιήθηκε μια σειρά
πρωτοβουλιών και δράσεων που αφορούσαν
στη Βιώσιμη Ανάπτυξη, τα οποία είχαν ως
αποτέλεσμα τη βελτίωση των επιδόσεων του
Ομίλου σε θέματα ESG. Πιο συγκεκριμένα ο
Όμιλος ΕΛΛΑΚΤΩΡ πέτυχε αξιολόγηση 98%
ESG Transparency Score στον Δείκτη ATH-
EX ESG Index, βελτιωμένη κατά 3 ποσοστι-
αίες μονάδες, επιβεβαιώνοντας τη σταθερή
δέσμευση για διαφάνεια σε όλους τους το-
μείς των δραστηριοτήτων του αλλά και την 1η
θέση στο Bloomberg μεταξύ των εταιρειών
με primary listing στο ΧΑ, σημειώνοντας
βαθμολογία 98,3. Επιπρόσθετα, ο Όμιλος
ΕΛΛΑΚΤΩΡ συμπεριλήφθηκε για πρώτη φο-
ρά στην εθνική λίστα των “The 50 Most Su-
stainable Companies in Greece” για το 2024
του QualityNetFoundation, ενώ απέσπασε
Overall A Score στην πλατφόρμα Synesgy
για το 2024, μετά από αξιολόγηση με βάση τα
διεθνή πρότυπα ESG (Περιβάλλον, Κοινωνία,
Διακυβέρνηση). Η διάκριση αυτή κατατάσσει
τον Όμιλο ανάμεσα στις κορυφαίες επιχει-
ρήσεις, επιβεβαιώνοντας τη διαχρονική του
δέσμευση στη βιώσιμη ανάπτυξη και την
υπεύθυνη επιχειρηματικότητα. Για 2η συνε-
χή χρονιά, ο Όμιλος υπέβαλε έκθεση προς
αξιολόγηση στον ανεξάρτητο οργανισμό πι-
στοποίησης (CDP) για τους 13 τομείς γνω-
στοποίησης σχετικά με την κλιματική αλλαγή
αποσπώντας υψηλή βαθμολογία Β. 

Το περιβαλλοντικό αποτύπωμα του Ομίλου
για το 2024 εκφράζει τη δέσμευσή του στην
κλιματική ουδετερότητα. Σημαντικές πρωτο-
βουλίες προς αυτήν την κατεύθυνση αποτε-
λούν η ολοκλήρωση της εκπόνησης του Οδι-
κού Χάρτη για την επίτευξη μηδενικών εκ-

πομπών αερίων του θερμοκηπίου έως το
2050, καθώς και αξιολόγηση των αποτελε-
σμάτων της διαδικασίας αναγνώρισης κλι-
ματικών κινδύνων και των πιθανών οικονο-
μικών επιπτώσεών τους, σύμφωνα με τις συ-
στάσεις του TCFD. Παράλληλα, ο Όμιλος δε-
σμεύτηκε μέσω της πρωτοβουλίας Science
Based Targets initiative (SBTi) να θέσει βρα-
χυπρόθεσμους, επιστημονικά τεκμηριωμέ-
νους στόχους για τη μείωση των εκπομπών
του. Παράλληλα ο Όμιλος κατέγραψε 19%
μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκη-
πίου (Scope 1&2) σε σύγκριση με το 2023,
Αποφυγή 1 εκ. τόνων εκπομπών CO2 eq.
(τρίτων) αλλά και Παραγωγή 221 GWh Πρά-
σινης Ενέργειας.

Η κοινωνική διάσταση παραμένει στρατη-
γική προτεραιότητα του Ομίλου, ο οποίος
συμβάλλει στην κοινωνική ευημερία τόσο
μέσω της επιχειρηματικής του δραστηριότη-
τας όσο και στοχευμένων κοινωνικών πρω-

τοβουλιών ανταποκρινόμενος στις ανάγκες
της κοινωνίας. Το 2024 ενίσχυσε περαιτέρω
τις δράσεις Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης
(ΕΚΕ), εστιάζοντας σε πρωτοβουλίες στήρι-
ξης της Νέας Γενιάς,  εκπαίδευσης του αν-
θρώπινου δυναμικού του, καθώς και στη
διασφάλιση ενός υγιούς, ασφαλούς και χω-
ρίς διακρίσεις εργασιακού περιβάλλοντος
διοργανώνοντας σχετικές εκπαιδεύσεις σε
θέματα Ασυνείδητων Προκαταλήψεων, Βίας
& Παρενόχλησης, στο πλαίσιο του εγκεκρι-
μένου προγράμματος ενίσχυσης της εταιρι-
κής κουλτούρας σε θέματα Διαφορετικότη-
τας, Ισοτιμίας & Συμπερίληψης. 

Στο πλαίσιο των  ενεργειών κοινωνικής
ευθύνης με περιβαλλοντικό αποτύπωμα που
έχουν στόχο τον περιορισμό των επιπτώσε-
ων της κλιματικής αλλαγής, ο Όμιλος ΕΛΛΑ-
ΚΤΩΡ στήριξε το εκπαιδευτικό περιβαλλον-
τικό πρόγραμμα του μη κερδοσκοπικού πε-
ριβαλλοντικού  και ανθρωπιστικού οργανι-

σμού We4All με τίτλο “GREEN FUTURE”, το
οποίο αφορά σε περιβαλλοντικές εκπαιδεύ-
σεις σε σχολεία, με έμφαση στις περιοχές
που δραστηριοποιείται ο Όμιλος. Πιο συγκε-
κριμένα, εντός του 2024, πραγματοποιήθη-
καν 40 εκπαιδευτικές περιβαλλοντικές δρά-
σεις σε σχολεία της πρωτοβάθμιας και δευ-
τεροβάθμιας εκπαίδευσης, με τη συμμετοχή
1.466 παιδιών σε όλη την Ελλάδα. 

Στις αρχές του 2024, πραγματοποιήθηκε η
έναρξη του προγράμματος “SDGs Coffee
Breaks”, ένα πρόγραμμα ενημέρωσης και
ευαισθητοποίησης των εργαζομένων στους
17 Στόχους Βιώσιμης Ανάπτυξης των Ηνω-
μένων Εθνών, σε συνεργασία με τη μη κερ-
δοσκοπική κίνηση Wise Greece.

Ο Όμιλος ΕΛΛΑΚΤΩΡ λειτουργεί με συνέ-
πεια στις αξίες του, προάγοντας βιώσιμη
ανάπτυξη με προστιθέμενη αξία για τους με-
τόχους, τους εργαζομένους, την ελληνική οι-
κονομία και κοινωνία.

ΟΜΙΛΟΣ ΕΛΛΑΚΤΩΡ

Βιώσιμη επιχειρηματικότητα 
& ESG αποτύπωμα
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Επτά στις δέκα επιχειρήσεις
κερδίζουν σε αξία μέσω ESG 

Κ
ορυφαίο στοίχημα για τους επιχειρηματικούς

ομίλους αλλά και μικρότερες επιχειρήσεις της

χώρας αποτελούν τα κριτήρια βιωσιμότητας,

που είναι γνωστά ως ESG, στα οποία φαίνεται ότι έχουν

προσαρμοστεί οι επτά στις δέκα επιχειρήσεις. 

Τα κριτήρια που επηρεάζουν και καθορίζουν ολοένα

και περισσότερο το όνομα και την αξία μιας επιχείρησης

είναι οι δράσεις της για το περιβάλλον, η στάση της απέ-

ναντι στο κοινωνικό σύνολο και η εταιρική διακυβέρνη-

ση. Τα τρία αυτά στοιχεία καθορίζουν και τη βαθμολογία

των επιχειρήσεων στην κλίμακα ESG (Environmental,

Social and Governance). Τα τελευταία χρόνια, η περι-

βαλλοντική αλλά και η κλιματική κρίση, οι κοινωνικές

ανισότητες και η επιτακτική ανάγκη για διαφανείς εταιρι-

κές διαδικασίες έχουν δημιουργήσει μια πρωτοφανή -

και άκρως θετική- ανάγκη για ευαισθητοποίηση προς

αυτά τα θέματα.

Σύμφωνα με έρευνα της Ernst & Young, οι επτά στις

δέκα επιχειρήσεις έχουν θετική χρηματοοικονομική

επίδραση από τις επενδύσεις ESG, κάτι που δείχνει τη

σπουδαία σημασία των συγκεκριμένων κριτηρίων. Η χά-

ραξη των πολιτικών για την αντιμετώπιση της κλιματικής

αλλαγής αποτελεί, σε μεγάλο βαθμό, ευθύνη των εθνι-

κών κυβερνήσεων. Ωστόσο, η υλοποίηση των πολιτικών

αυτών και η επίτευξη ουσιαστικής προόδου εναπόκειν-

ται, κυρίως, στις επιχειρήσεις, οι οποίες καλούνται να

στραφούν στις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, να βελ-

τιώσουν την ενεργειακή απόδοσή τους, καθώς και να

μειώσουν τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου και την

παραγωγή απόβλητων.

Επένδυση στην καινοτομία
Παράλληλα, μεγάλα στοιχήματα για τους επιχειρηματι-

κούς ομίλους είναι η επένδυση στην καινοτομία, η αξιο-

ποίηση της σχέσης με τους καταναλωτές, η εκπαίδευση

σχετικά με τις βιώσιμες επιλογές και η ενθάρρυνση της

υπεύθυνης κατανάλωσης. Όλες οι έρευνες που έχουν γί-

νει καταγράφουν την απόλυτη αφοσίωση των στελεχών

επιχειρήσεων να επενδύσουν στην αξία της βιώσιμης πε-

ριβαλλοντικής ανάπτυξης, της εταιρικής κοινωνικής ευ-

θύνης και της εταιρικής διακυβέρνησης. Οι επιχειρήσεις

που επενδύουν σε δράσεις για τον μετριασμό της κλιματι-

κής αλλαγής δημιουργούν μακροπρόθεσμη χρηματοοι-

κονομική αξία για τις ίδιες βελτιώνοντας τα μεγέθη των

ισολογισμών τους και την κεφαλαιοποίησή τους, παράλ-

ληλα με την αξία που δημιουργούν για την κοινωνία, τους

πελάτες και τους εργαζομένους. 

Από την άλλη, είναι γεγονός ότι οι μακροπρόθεσμες

επενδύσεις για τη βιώσιμη ανάπτυξη δεν είναι πάντα

συμβατές με τους βραχυπρόθεσμους στόχους ενός ορ-

γανισμού. Σύμφωνα με έρευνες που έχουν πραγματο-

ποιηθεί, διαπιστώνεται συχνά η ύπαρξη σημαντικών δια-

φορών στις απόψεις μεταξύ των μετόχων και των στελε-

χών σε σχέση με την επίτευξη βραχυπρόθεσμων και μα-

κροπρόθεσμων στόχων. Η συντριπτική πλειονότητα των

παραγόντων του εγχώριου επιχειρείν συμφωνεί ότι η

επιτυχημένη προώθηση της βιώσιμης ανάπτυξης από τις

ελληνικές επιχειρήσεις εξαρτάται, σε καθοριστικό βαθ-

μό, από την ύπαρξη αποτελεσματικής εταιρικής διακυ-

βέρνησης. 

Εταιρική διακυβέρνηση
Σε κάθε περίπτωση, η προώθηση της βιώσιμης ανά-

πτυξης με γνώμονα τη δημιουργία ευρύτερης αξίας

εξαρτάται, σε καθοριστικό βαθμό, από την ύπαρξη απο-

τελεσματικής εταιρικής διακυβέρνησης και εντοπίζει

περιθώρια βελτίωσης ως προς τις δυνατότητες των διοι-

κητικών συμβουλίων να ασκούν εποπτεία στην εφαρμο-

γή πρακτικών ESG. Σημειώνεται ότι τα στελέχη των ελλη-

νικών επιχειρήσεων εμφανίζονται πιο ικανοποιημένα

για τον ενεργό ρόλο των διοικητικών τους συμβουλίων

στις δράσεις τους για το κλίμα, σε σχέση με τους ομολό-

γους τους στην υπόλοιπη Ευρώπη. Τέλος, αξίζει να ση-

μειωθεί ότι δίνεται ιδιαίτερη αξία στη συστηματική,

υπεύθυνη και αυθεντική διακυβέρνηση μιας επιχείρη-

σης, καθώς θεωρείται ως ακρογωνιαίος λίθος για την

επίτευξη υψηλής βαθμολογίας με βάση τα κριτήρια ESG.
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Πόροι 10 δισ. 
από το ΤΑΑ για
περιβαλλοντικά έργα 

Π
όρους πάνω από 10 δισ. ευρώ από

το Ταμείο Ανάκαμψης επένδυσε

και επενδύει η κυβέρνηση σε

προγράμματα για το περιβάλλον, προϋπο-

λογισμός που αντιστοιχεί στο 28% του συ-

νολικού πακέτου που έχει κατοχυρώσει η

χώρα μας. 

Η πράσινη ανάπτυξη, η προστασία και η

αξιοποίηση του περιβάλλοντος περιλαμ-

βάνονται στις βασικές προτεραιότητες της

χώρας, καθώς αποτελεί διακηρυγμένη θέ-

ση της κυβέρνησης η προσαρμογή στην

κλιματική αλλαγή. Οι άμεσοι πόροι που θα

διατεθούν έως το τέλος της προγραμματι-

κής περιόδου του Ταμείου Ανάκαμψης και

Ανθεκτικότητας ανέρχονται σε 6 δισ. ευρώ,

ενώ συνολικά οι επενδυτικοί πόροι που

αναμένεται να κινητοποιηθούν τα προσεχή

χρόνια στον συγκεκριμένο τομέα ανέρχον-

ται σε 10,39 δισ. ευρώ.

Στρατηγικές επενδύσεις
Τα περιβαλλοντικά έργα του Ταμείου

Ανάκαμψης περιλαμβάνουν σημαντικές

στρατηγικές επενδύσεις, όπως η ανάπλα-

ση του Ελαιώνα, το νότιο παραλιακό μέτω-

πο της Αττικής, καθώς και παρεμβάσεις σε

Θεσσαλονίκη, Πάτρα και άλλες μεγάλες

και μικρές πόλεις. Το βασικό ζητούμενο

μέσα από τις περιβαλλοντικές αυτές δρά-

σεις που θα πραγματοποιηθούν με κοινοτι-

κούς και εθνικούς πόρους είναι η βελτίωση

της ζωής των πολιτών, αποτελώντας πα-

ράλληλα πόλο έλξης επισκεπτών, επενδύ-

σεων και νέων θέσεων εργασίας.

Μεταξύ των πλέον εμβληματικών έργων

περιλαμβάνεται και η ανάπλαση των

πρώην βασιλικών Κτημάτων Τατοΐου, με

την ανακαίνιση των 42 ιστορικών κτηρίων

και των υποδομών του, με παράλληλη ανά-

πτυξη περιπατητικών και ποδηλατικών

διαδρομών στο δάσος του Τατοΐου, με στό-

χο την απόδοση του ανακαινισμένου κτή-

ματος στους κατοίκους του λεκανοπεδίου

για επαφή με τη φύση και ψυχαγωγία.

Ένα άλλο σημαντικό έργο που έχει εν-

ταχθεί στις δράσεις του Ταμείου Ανάκαμ-

ψης αφορά την ανακαίνιση του Ολυμπια-

κού Σταδίου, που αποτελεί τη μεγαλύτερη

αθλητική εγκατάσταση της χώρας, ώστε να

γίνει ακόμη πιο ελκυστικός προορισμός

για τους κατοίκους του λεκανοπεδίου της

Αθήνας και όχι μόνο. Σπουδαίας εθνικής

σημασίας θεωρούνται τα πολεοδομικά

σχέδια που πρέπει να ολοκληρωθούν μέσα

στα επόμενα 2-3 χρόνια σε όλη τη χώρα,

εξυπηρετώντας τον στόχο για τη διευκό-

λυνση της νόμιμης δόμησης ώστε να προ-

σελκυστούν επενδύσεις και η περιβαλλον-

τική πολεοδομική ανάπτυξη να γίνει πιο

φιλική.

Επιπλέον, στο πρόγραμμα για το περι-

βάλλον περιλαμβάνονται ο Νέος Θαλάσ-

σιος Χωροταξικός Σχεδιασμός αλλά και ο

χωροταξικός σχεδιασμός για τις Ανανεώ-

σιμες Πηγές Ενέργειας. Επιπλέον προβλέ-

πονται προγράμματα αναδάσωσης 165.000

στρεμμάτων σε όλη την Ελλάδα με προτε-

ραιότητα στις πυρόπληκτες περιοχές. Στο

πλαίσιο αυτό προβλέπονται ολοκληρωμέ-

νες παρεμβάσεις στην περιοχή της Πάρνη-

θας και στη Θεσσαλονίκη.

Ενίσχυση των δικτύων ύδρευσης
Από την άλλη πλευρά, μέσω του Ταμείου

Ανάκαμψης χρηματοδοτείται η ενίσχυση

των δικτύων ύδρευσης σε Πρέβεζα, Άρτα,

Λέσβο, Λευκάδα, Κέρκυρα, ενώ προβλέ-

πονται σημαντικές επενδύσεις σε σύγ-

χρονες υποδομές υδροδότησης και δια-

χείρισης πόσιμου νερού, καθώς και αρ-

δευτικά δίκτυα. 

Από την άλλη πλευρά, ιδιαίτερη έμφαση

δίνεται στη δημιουργία υποδομών επε-

ξεργασίας αστικών λυμάτων σε οικισμούς

κάτω των 2.000 κατοίκων και σε μεγάλα

παραλιακά μέτωπα σε ολόκληρη τη χώρα,

ενώ προβλέπονται εκσυγχρονισμός εγκα-

ταστάσεων επεξεργασίας αστικών λυμά-

των και επανάχρηση του επεξεργασμένου

ύδατος σε δεκάδες πόλεις. 

Τέλος, μεταξύ των προγραμμάτων με

περιβαλλοντικό αποτύπωμα περιλαμβά-

νονται τα εθνικά δίκτυα μονοπατιών και

διαδρομών πεζοπορίας, ο τεχνολογικός

εκσυγχρονισμός της Πολιτικής Προστα-

σίας, η αύξηση της ανακύκλωσης για να

περιοριστεί το πρόβλημα της υγειονομι-

κής ταφής απορριμμάτων, οι «έξυπνες»

περιβαλλοντικές και πολιτιστικές υποδο-

μές κ.ά.
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Α
ν σκεφτούμε τον τρόπο με τον
οποίο οι επιχειρήσεις επηρε-
άζουν το περιβάλλον, το πρώ-

το πράγμα που θα μας έρθει στο μυαλό
είναι το αποτύπωμα που αφήνει μια
πολύ μεγάλη και ενεργοβόρα επιχεί-
ρηση. Για παράδειγμα, οι εταιρείες
ενέργειας, οι τσιμεντοβιομηχανίες, οι
μεταλλουργικές επιχειρήσεις αλλά και
οι μεταφορές. 

Η αλήθεια όμως είναι ότι τελικά όλες
οι επιχειρήσεις προκαλούν επιπτώσεις
στο περιβάλλον από την καθημερινή τους λειτουργία. Και
αυτό διότι όλες οι επιχειρήσεις καταναλώνουν ενέργεια,
παράγουν απορρίμματα ή απόβλητα. 

Το ρεύμα, το χαρτί, τα διάφορα αναλώσιμα, τα καύσιμα
των οχημάτων της επιχείρησης ή των αυτοκινήτων των ερ-
γαζόμενων είναι μερικά μόνο από τα παραδείγματα που
επηρεάζουν το περιβάλλον. Και φυσικά όσο μεγαλύτερος
είναι ένας οργανισμός, τόσο μεγαλύτερο αποτύπωμα έχει
στο περιβάλλον και φυσικά μεγαλύτερη ευθύνη για την
προστασία του.

Φιλικές προς το περιβάλλον
Οι μεγάλες επιχειρήσεις λόγω της αναλογικά μεγαλύτε-

ρης χρήσης πόρων, ακόμη και με μικρές αλλαγές στον τρό-
πο λειτουργίας τους, μπορούν να γίνουν φιλικές προς το
περιβάλλον, αυξάνοντας ταυτόχρονα και τα κέρδη τους, εί-
τε με τη μείωση του κόστους είτε με την αύξηση των εσό-
δων, καθώς η αποδεδειγμένα θετική εταιρική δραστηριό-
τητα για την προστασία του περιβάλλοντος είναι πολύ ση-
μαντική για κάποιους καταναλωτές. Σύμφωνα με έρευνα
της ICAP-CRIF, η προστασία του περιβάλλοντος έχει λάβει
σημαντική θέση στην επιχειρηματικότητα. Το 83% των εται-
ρειών δηλώνει ότι έχει ως προτεραιότητα την αποτελεσμα-
τική διαχείριση του χαρτιού και των στερεών αποβλήτων,
ενώ το 81% ακολουθεί εσωτερικά προγράμματα ανακύ-

κλωσης. Επίσης, η ενίσχυση της περιβαλλοντικής συνεί-
δησης του προσωπικού επιλέγεται από το 79% των επιχει-
ρήσεων.

Εταιρικές δράσεις
Οι συνηθέστερες εταιρικές δράσεις που αποσκοπούν

στην αποκατάσταση της ισορροπίας με το φυσικό περιβάλ-
λον είναι:
� Ενεργή εισαγωγή της ανακύκλωσης στους χώρους ερ-
γασίας, δηλαδή η τοποθέτηση ειδικών κάδων συγκέντρω-
σης χαρτιού, μπαταριών, αλουμινίου και η προτροπή για τη
χρήση τους. Η κατάργηση του χαρτιού στις συναλλαγές και
η ηλεκτρονική αποστολή παραστατικών είναι ένας άλλος

τρόπος μείωσης της χρήσης χαρτιού.
� Μείωση της ηλεκτρικής ενέργειας ξε-
κινώντας με την αντικατάσταση των
λαμπτήρων πυρακτώσεως ή φθορίου ή
η τοποθέτηση αυτόματων συστημάτων
ανίχνευσης κίνησης για εξοικονόμηση
φωτισμού σε χώρους που δεν βρίσκον-
ται συχνά εργαζόμενοι. Είναι προφανές
ότι η χρήση του φυσικού φωτός είναι
ό,τι καλύτερο για το περιβάλλον, ενώ
μελέτες έχουν δείξει ότι ο ήλιος ενι-
σχύει την ευτυχία και κινητροδοτεί την

αποδοτικότητα.
� Μείωση της χρήσης κλιματιστικών όποτε αυτό είναι εφι-
κτό με την εγκατάσταση παραθύρων που να ανοίγουν, αλλά
και η εγκατάσταση βιοκλιματικών αρχιτεκτονικών χαρα-
κτηριστικών (π.χ. εξωτερικά σκιάδια) που θα εξασφαλί-
σουν όσο το δυνατόν μεγαλύτερη απόδοση των παθητικών
συστημάτων δροσισμού και θέρμανσης.
� Μείωση του ψηφιακού αποτυπώματος. Σύμφωνα με
την ιστοσελίδα Website Carbon, μία μέση ιστοσελίδα πα-
ράγει 1,76 γραμμάριο διοξειδίου του άνθρακα για κάθε
προβολή σελίδας. Τα πολλά χρώματα, τα βίντεο και τα
γραφικά αυξάνουν το χρόνο φορτώματος σπαταλώντας
ενέργεια. Όσο πιο απλή, τόσο πιο φιλική στο περιβάλλον
είναι μία ιστοσελίδα.
� Μείωση της χρήσης οχημάτων ή αντικατάστασή τους
από ηλεκτρικά. Όσο λιγότερα μηχανοκίνητα τροχοφόρα
κυκλοφορούν, τόσο λιγότερο διοξείδιο του άνθρακα εκ-
πέμπεται στην ατμόσφαιρα. Μία μεγάλη επιχείρηση θα
μπορούσε να προτείνει στους εργαζομένους να μοιράζον-
ται το ίδιο αυτοκίνητο για να έρχονται στη δουλειά ή να
χρησιμοποιούν ποδήλατο ή ακόμη και σύγχρονα ηλεκτρι-
κά μέσα μετακίνησης, όπου και όποτε αυτό είναι εφικτό.
Επίσης, η εργασία από το σπίτι είναι ένας ακόμη τρόπος
μείωσης των μετακινήσεων και άρα η δυνατότητα τηλερ-
γασίας είναι μία περιβαλλοντική επιλογή.

Τι μπορεί να κάνει
για το περιβάλλον

μια μεγάλη επιχείρηση
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Η
Εταιρική Περιβαλλοντική Ευθύνη

(ΕΠΕ) αποτελεί σήμερα έναν από

τους πιο κρίσιμους άξονες για τη

βιώσιμη ανάπτυξη των επιχειρήσεων σε

όλο τον κόσμο. Αν και το ενδιαφέρον για

την περιβαλλοντική διαχείριση έχει συχνά

συνδεθεί με μεγάλους οργανισμούς και

πολυεθνικές, η σημασία της ΕΠΕ είναι εξί-

σου, αν όχι και περισσότερο, επιτακτική για

τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις (ΜμΕ), οι

οποίες αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της οι-

κονομίας στις περισσότερες χώρες.

Η ΕΠΕ αναφέρεται στη δέσμευση των

επιχειρήσεων να λειτουργούν με τρόπο φι-

λικό προς το περιβάλλον, μειώνοντας το οι-

κολογικό τους αποτύπωμα, και να υιοθε-

τούν πρακτικές που προστατεύουν τη φύση

και τους φυσικούς πόρους. Δεν πρόκειται

μόνο για τη συμμόρφωση με την κείμενη

νομοθεσία αλλά για μια προληπτική και

υπεύθυνη στάση που περιλαμβάνει τη βιώ-

σιμη διαχείριση πρώτων υλών, την ενερ-

γειακή απόδοση, τη μείωση αποβλήτων και

τη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.

Περιορισμένη πρόσβαση
Οι ΜμΕ χαρακτηρίζονται από περιορι-

σμένους πόρους, μικρότερο προϋπολογι-

σμό και συχνά πιο στενή σχέση με την τοπι-

κή κοινωνία και αγορά. Αυτά τα χαρακτηρι-

στικά δημιουργούν περιορισμένη πρόσβα-

ση σε τεχνογνωσία και τεχνολογίες περι-

βαλλοντικής διαχείρισης, οικονομικούς

περιορισμούς που καθιστούν δυσκολότε-

ρη την υλοποίηση περιβαλλοντικών επεν-

δύσεων, καθώς και έλλειψη ειδικών στελε-

χών που να ασχολούνται αποκλειστικά με

την περιβαλλοντική πολιτική.

Παράλληλα, δημιουργούν ευκαιρίες

αναφορικά με την ευελιξία και την ταχύτη-

τα στην υιοθέτηση καινοτόμων πρακτικών,

διατηρούν καλύτερη επαφή με την τοπική

κοινωνία, που μπορεί να στηρίξει αυτές τις

περιβαλλοντικές πρωτοβουλίες, ενώ τους

δίνεται η δυνατότητα για θετική εικόνα και

ανταγωνιστικό πλεονέκτημα μέσω της πε-

ριβαλλοντικής υπευθυνότητας.

Για τις ΜμΕ η ΕΠΕ είναι σημαντική γιατί η

αυστηροποίηση των περιβαλλοντικών κα-

νονισμών απαιτεί από τις ΜμΕ να προσαρ-

μοστούν και να αποφύγουν πρόστιμα ή νο-

μικές κυρώσεις που μπορεί να βλάψουν

οικονομικά την επιχείρηση. Η βελτιστοποί-

ηση της χρήσης ενέργειας και πρώτων

υλών οδηγεί σε μείωση κόστους παραγω-

γής, κάτι κρίσιμο για τις μικρές επιχειρή-

σεις. Την ίδια στιγμή οι καταναλωτές δεί-

χνουν αυξανόμενο ενδιαφέρον για προϊόν-

τα και υπηρεσίες που σέβονται το περιβάλ-

λον, δημιουργώντας νέες ευκαιρίες για την

ανάπτυξη της επιχείρησης, ενώ πολλοί φο-

ρείς χρηματοδότησης προτιμούν να υπο-

στηρίζουν επιχειρήσεις που εφαρμόζουν

πολιτικές βιωσιμότητας.

Καλές πρακτικές
Στις καλές πρακτικές, απόρροια της

εφαρμογής αυτής της πολιτικής είναι η

μείωση και ανακύκλωση των αποβλήτων.

Απλές ενέργειες, όπως η ανακύκλωση

χαρτιού, πλαστικών και μετάλλων, αλλά και

η μείωση των αποβλήτων από την παραγω-

γική διαδικασία, μπορούν να κάνουν μεγά-

λη διαφορά. Στις καλές πρακτικές συγκα-

ταλέγεται και η ενεργειακή αποδοτικότητα

με την εγκατάσταση ενεργειακά αποδοτι-

κών φωτιστικών, χρήση έξυπνων συστημά-

των ελέγχου, αλλά και επένδυση σε ανανε-

ώσιμες πηγές ενέργειας, όπου αυτό είναι

εφικτό. Η εκπαίδευση του προσωπικού και

η ευαισθητοποίησή του είναι κρίσιμες για

την επιτυχία της ΕΠΕ. Δημιουργούνται συ-

νεργασίες και δικτύωση με τη συμμετοχή

σε τοπικά και κλαδικά δίκτυα περιβαλλον-

τικής υπευθυνότητας, ανταλλαγή καλών

πρακτικών και προώθηση κοινών πρωτο-

βουλιών, ενώ προωθούνται η διαφάνεια

και η επικοινωνία με τη δημοσιοποίηση

των περιβαλλοντικών στόχων και επιδόσε-

ων, σύμφωνα με την οποία ενισχύεται η εμ-

πιστοσύνη των πελατών και συνεργατών.

Τα εμπόδια
Παρά τα πολλαπλά οφέλη η εφαρμογή

της ΕΠΕ στις ΜμΕ δεν είναι πάντα εύκολη.

Η έλλειψη κεφαλαίων, τεχνογνωσίας και

χρόνου αποτελούν σημαντικά εμπόδια.

Ωστόσο, η αξιοποίηση ευρωπαϊκών και

εθνικών προγραμμάτων στήριξης, η συ-

νεργασία με τοπικούς φορείς και η σταδια-

κή υιοθέτηση μέτρων μπορούν να αποδώ-

σουν καρπούς.

Επιπλέον, η δημιουργία μιας πολιτισμι-

κής αλλαγής μέσα στην επιχείρηση, όπου

το περιβάλλον αποτελεί προτεραιότητα για

όλους τους εργαζόμενους, είναι το πιο

ισχυρό «όπλο» για μακροχρόνια επιτυχία.

Εταιρική Περιβαλλοντική
Ευθύνη και μικρομεσαίες





Σ
την εποχή της ψηφιακής επανάστασης

οι τεχνολογικές εξελίξεις παίζουν κα-

θοριστικό ρόλο όχι μόνο στην οικονομία

και την κοινωνία αλλά και στην προστασία του

περιβάλλοντος. Οι ψηφιακές τεχνολογίες απο-

τελούν βασικό εργαλείο για τη μείωση του περι-

βαλλοντικού αποτυπώματος, καθώς προσφέ-

ρουν λύσεις που επιτρέπουν την πιο αποδοτική

χρήση πόρων, τη μείωση των εκπομπών ρύπων

και τη βελτίωση της βιωσιμότητας σε διάφο-

ρους τομείς.

Η ψηφιακή αλληλογραφία
Μέσω της αλματώδους εξέλιξης της τεχνολο-

γίας η δυνατότητα ψηφιακής αλληλογραφίας

μειώνει σημαντικά τη χρήση χαρτιού. Η ψηφιο-

ποίηση εγγράφων και διαδικασιών μειώνει

δραστικά την ανάγκη για εκτύπωση και κατανάλωση χαρτι-

ού. Με την εισαγωγή ηλεκτρονικών αρχείων, ψηφιακών

υπογραφών και ηλεκτρονικών τιμολογίων οι επιχειρήσεις

και οι οργανισμοί εξοικονομούν φυσικούς πόρους, μει-

ώνοντας την αποψίλωση δασών και τη ρύπανση που σχετί-

ζεται με την παραγωγή χαρτιού.

Τα τελευταία χρόνια, ειδικά μετά την πανδημία της Co-

vid-19, προωθήθηκε σημαντικά η τηλεργασία, συνεπώς

μειώθηκε αντίστοιχα και η ανάγκη μετακίνησης. Η ευρεία

υιοθέτηση τεχνολογιών τηλεργασίας και ψηφιακής συ-

νεργασίας επιτρέπει σε εργαζόμενους να εργάζονται απο-

μακρυσμένα, περιορίζοντας σημαντικά τις καθημερινές

μετακινήσεις τους. Αυτό συνεπάγεται μείωση της κατανά-

λωσης καυσίμων και των εκπομπών αερίων του θερμοκη-

πίου που προκαλούνται από τα μέσα μεταφοράς, ειδικά

στις μεγάλες πόλεις με αυξημένη κυκλοφοριακή συμφό-

ρηση.

Τα έξυπνα δίκτυα
Αναπτύχθηκαν έξυπνα δίκτυα ενέργειας και διαχείριση

κατανάλωσης, καθώς οι τεχνολογίες όπως το Internet of

Things (IoT) και τα έξυπνα δίκτυα (smart grids) βελτιστο-

ποιούν τη διαχείριση ενέργειας, επιτρέποντας την καλύτε-

ρη κατανομή και χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργει-

ας. Μέσω αισθητήρων και συστημάτων αυτοματισμού εί-

ναι δυνατή η παρακολούθηση και ρύθμιση της κατανάλω-

σης ενέργειας σε πραγματικό χρόνο μειώνοντας την άσκο-

πη σπατάλη.

Αναπτύχθηκε περαιτέρω το Industry 4.0, η ψηφιακή με-

ταμόρφωση της βιομηχανίας, μέσω της ενσω-

μάτωσης ψηφιακών τεχνολογιών, όπως η τε-

χνητή νοημοσύνη, τα ρομπότ, η ανάλυση μεγά-

λων δεδομένων (big data) και η τρισδιάστατη

εκτύπωση, η βιομηχανία οδηγείται σε πιο απο-

δοτικές διαδικασίες παραγωγής με λιγότερα

απόβλητα και κατανάλωση ενέργειας. Η προλη-

πτική συντήρηση μηχανών και η βελτιστοποί-

ηση των γραμμών παραγωγής μειώνουν τη χρή-

ση πρώτων υλών και τη ρύπανση.

Η δημιουργία έξυπνων πόλεων και η βιώσιμη

αστική διαχείριση επιτρέπουν μέσω των ψη-

φιακών τεχνολογιών τη δημιουργία έξυπνων

πόλεων, όπου η διαχείριση των αποβλήτων, η

κυκλοφορία, ο φωτισμός και η χρήση ενέργειας

γίνονται με τρόπο αποδοτικό και περιβαλλοντι-

κά φιλικό. Με συστήματα αισθητήρων και ανά-

λυσης δεδομένων, οι πόλεις μπορούν να μειώσουν την κα-

τανάλωση πόρων και να βελτιώσουν την ποιότητα ζωής

των κατοίκων.

Ψηφιακές πλατφόρμες εκπαίδευσης 
και ενημέρωσης

Παράλληλα, οι ψηφιακές πλατφόρμες εκπαίδευσης και

ενημέρωσης διευκολύνουν την ευαισθητοποίηση πολιτών

και επιχειρήσεων για περιβαλλοντικά ζητήματα. Η ευρεία

διάδοση πληροφοριών και η ανταλλαγή καλών πρακτικών

συμβάλλουν στην υιοθέτηση πιο φιλικών προς το περιβάλ-

λον συμπεριφορών, ενώ και οι εμπορικές πλατφόρμες

μειώνουν τα απόβλητα. Οι ηλεκτρονικές αγορές και οι ψη-

φιακές πλατφόρμες διαμοιρασμού (sharing economy)

μειώνουν την ανάγκη για παραγωγή νέων προϊόντων μέσω

καλύτερης αξιοποίησης των υπαρχόντων πόρων. Αυτό μει-

ώνει το περιβαλλοντικό αποτύπωμα που σχετίζεται με την

παραγωγή, τη μεταφορά και την απόρριψη προϊόντων.

Οι ψηφιακές τεχνολογίες δεν αποτελούν μόνο εργαλεία

οικονομικής ανάπτυξης και καινοτομίας αλλά και κρίσιμα

μέσα για την προστασία του πλανήτη. Μέσω της μείωσης

των φυσικών πόρων που καταναλώνονται, της βελτίωσης

της ενεργειακής αποδοτικότητας και της προώθησης βιώ-

σιμων συμπεριφορών, η ψηφιακή μετάβαση συμβάλλει

ουσιαστικά στη μείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώμα-

τος σε παγκόσμιο επίπεδο. Η ευρύτερη υιοθέτηση καινο-

τόμων τεχνολογιών σε όλους τους τομείς της κοινωνίας εί-

ναι μονόδρομος για ένα βιώσιμο μέλλον.
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Πώς οι ψηφιακές
τεχνολογίες

μειώνουν το...
περιβαλλοντικό

αποτύπωμα
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Η ψυχική υγεία ιδωμένη από έναν μη ειδικό

Π
ριν από αρκετά χρόνια, ίσως δύο δε-
καετίες, αντιλήφθηκα για πρώτη φο-
ρά σοβαρά την έννοια και τη σημασία

της ψυχικής υγείας. Όταν σε ηλικία 26 χρό-
νων, ούσα φοιτήτρια διδακτορικού προγράμ-
ματος σε πανεπιστήμιο της Αμερικής, μου
χτύπησε την πόρτα η κατάθλιψη, στην αρχή
δεν κατάλαβα τίποτα. Κατάλαβα δηλαδή ότι
ήμουν σε απόγνωση, σε απελπισία, ότι δεν εί-
χα κίνητρο να κάνω τίποτα, ότι δεν μπορούσα
ούτε να σκεφτώ αλλά ούτε και να κά-
νω κάτι που θα μου έδινε χαρά.

Ξυπνούσα το πρωί και μέχρι το
βράδυ που έπεφτα για ύπνο, έκλαιγα.
Και ώρες ολόκληρες κουλουριασμέ-
νη στο κρεβάτι μου σκεπτόμουν με
μανία τι θα μπορούσα να κάνω διαφο-
ρετικό από το να κάθομαι εκεί και να
κλαίω και τίποτα δεν μπορούσα να
σκεφτώ που θα μου έδινε έστω και
στιγμιαία χαρά ή ανακούφιση. Στον
δρόμο μου βρέθηκαν άνθρωποι,
όπως ο θείος μου ο Γιώργος και η φί-
λη μου (πλέον) Σοφία Κούσουλα, που
με συμβούλεψαν: «Πήγαινε να μιλή-
σεις σε κάποιον».

Πήρα τα πόδια μου και πήγα μέχρι
την κλινική του πανεπιστημίου. Και
ζήτησα ραντεβού με ψυχολόγο. Συ-
ναντήθηκα και με ψυχίατρο. Η διά-
γνωση: κατάθλιψη. Ύπουλη και επικίνδυνη
για όσους δεν γνωρίζουν. Ξεκίνησα ψυχοθε-
ραπεία και φαρμακευτική αγωγή. Η κατάθλι-
ψη πέρασε μετά από περίπου 1,5 χρόνο. Η ψυ-
χοθεραπεία διήρκεσε 3 χρόνια στην Αμερική,
ατομική και ομαδική. Συνεχίστηκε στην Ελλά-
δα με αφορμή το διαζύγιο και ολοκληρώθηκε
μετά από 8 χρόνια. Σύνολο 11! «Αποφοίτησες»,
μου είπε η ψυχολόγος μου τον Σεπτέμβριο
του 2023. Σίγουρα η πιο σημαντική αποφοίτη-
ση της ζωής μου.

Τα σημαντικότερα προβλήματα που βασανί-
ζουν τους περισσότερους ανθρώπους αποτε-
λούν αντικείμενο της ψυχικής υγείας. Ακόμη
και τα περισσότερα σωματικά προβλήματα
προέρχονται από εκεί. Αρκεί κάποιος να δια-
βάσει λίγο Γκαμπόρ Ματέ «Όταν το σώμα λέει
όχι», λίγο Τάνζι και Τσόπρα «Ο θεραπευτικός
εαυτός» ή Μπρους Λίπτον «Η Βιολογία της
Πεποίθησης». Η βιβλιογραφία είναι τεράστια
και δεν θέλω να κουράσω.

Δυστυχώς τα θέματα ψυχικής υγείας απο-
τελούν ακόμη και σήμερα, εν έτει 2025, ταμ-
πού. Ειδικά στις μικρές κοινωνίες. Ενώ κανέ-
νας δεν διστάζει να πει ότι έχει αυχενικό, δεν
θα ξεστομίσει ποτέ την πηγή αυτού του προ-
βλήματος, που φυσικά ξεκινάει από το άγχος.

Ενώ κανείς δεν διστάζει να ξεστομίσει ότι έχει
θέματα με τον ύπνο, δεν θα μιλήσει ποτέ για
τους λόγους που δεν κοιμάται. Προχθές
ήμουν στους Δελφούς, για μια δουλειά, και
φεύγοντας στο πάρκινγκ άκουσα άθελά μου
μια κυρία να λέει στο τηλέφωνο ότι έχει να
κοιμηθεί μήνες… Γνωρίζετε πόσο σοβαρό εί-
ναι αυτό για το νευρικό σύστημα;

Τολμήστε να αναγνωρίσετε τα ζητήματα που
τυχόν κουβαλάτε. Το πιθανότερο είναι ότι δεν

«φταίτε» για αυτά. Μάλλον κάποιος
ή κάποια σας τα έβαλε στη «σάκα»
σας όταν ήσασταν παιδιά χωρίς να
το γνωρίζετε. Και έμειναν εκεί και
τα κουβαλάτε μια ζωή. Μιλήστε και
γιατρέψτε τις πληγές και τα τραύ-
ματά σας ώστε να μπορέσετε να ζή-
σετε καλύτερα και εσείς και οι γύ-
ρω σας. Και αν δεν έχετε κίνητρο να
το κάνετε πια για εσάς, τότε κάντε
μια γενναία πράξη, ένα δώρο στα
παιδιά σας.

Δεν φαντάζεστε πόσα από τα
«θέματα» που κουβαλάμε τα «πε-
τάμε στα μούτρα» των παιδιών μας
χωρίς καν να το αντιλαμβανόμαστε.
Δεν φαντάζεστε πόσες συμπεριφο-
ρές και πόσα τραύματα μεταφέ-
ρουμε αυτόματα και χωρίς καμία
βούληση στα παιδιά μας, μεταφέ-
ροντας το πρόβλημα από γενιά σε
γενιά, «εις τους αιώνες των αιώνων

αμήν», που λέει και η φίλη μου η Φρόσω. Σπά-
στε το μοτίβο. Γίνετε εσείς ο κρίκος της αλυσί-
δας που θα σπάσει τη μεταφορά του προβλή-
ματος στην επόμενη γενιά και θα απαλλάξει τα
παιδιά μας από παλαιά μενίρ.

Και τελευταίο και πιο σοβαρό. Έρχομαι συ-
νεχώς αντιμέτωπη με παιδιά ψυχικά τραυμα-
τισμένα. Παιδιά με διαφόρων ειδών διαταρα-
χές: προσωπικότητας, διατροφικές κ.λπ.

Παρατηρήστε από κοντά τη συμπεριφορά
των παιδιών σας. Προσέξτε τυχόν «περίερ-
γες» και «ύποπτες» αλλαγές. Τάση αυτοκατα-
στροφής, τάση απομόνωσης, βίαιη συμπερι-
φορά, μεγάλες αλλαγές στις διατροφικές συ-
νήθειες, τάση να κάνουν κακό στον εαυτό
τους, ψυχοσωματικά συμπτώματα που παρα-
πέμπουν στο ότι κάτι μέσα τους τα βασανίζει.
Μιλήστε τους με κατανόηση και αγάπη. Προ-
σπαθήστε να τα ακούσετε χωρίς απαραίτητα
να θέλετε να τα διορθώσετε. Προσπαθήστε να
εστιάσετε στην αιτία και όχι στο σύμπτωμα. Αν
θεραπευτεί η αιτία, τότε το σύμπτωμα θα φύ-
γει. Αν εστιάσετε στο σύμπτωμα, η αιτία θα
εκτροχιαστεί. Μην καθυστερείτε. Σε αρκετές
περιπτώσεις τα ζητήματα μπορεί να καταλή-
ξουν να είναι «ζωής ή θανάτου». Και δεν
υπερβάλλω. 

της
Μαρίνας-
Σελήνης
Κατσαΐτη

Αναπληρώτρια
καθηγήτρια

και πρόεδρος
του Τμήματος

Περιφερειακής
και Οικονομικής

Ανάπτυξης
του Γεωπονικού
Πανεπιστημίου

Αθηνών

Η επόμενη μέρα για
την ελληνική παραγωγή

Π
ρόσφατα ο υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Θεοδωρικάκος
τόνισε την ανάγκη για μια εκ βάθρων αλλαγή στα παραγωγικά πρότυ-
πα της χώρας μας. Κι έχει απόλυτο δίκιο. Αν θέλουμε η ελληνική οι-

κονομία να σταθεί σταθερά στα πόδια της, πρέπει να ξαναδούμε από την αρχή
πώς παράγουμε πλούτο.

Δεν έχουμε δημοσιονομικό έλλειμμα,
αλλά το παραγωγικό έλλειμμα παραμένει

Η Ελλάδα την τελευταία περίοδο έχει βελτιώσει πάρα πολύ τα δημόσια οι-
κονομικά της. Δεν παράγει δηλαδή πρωτογενές έλλειμ-
μα, ενώ μειώνει το χρέος της. Έχει ξεφύγει από τον
εφιάλτη των «δίδυμων ελλειμμάτων», δηλαδή των ελ-
λειμμάτων στον κρατικό υπολογισμό και του ταυτόχρο-
νου ελλείμματος στο εμπορικό ισοζύγιο. Θυμίζω ότι πολ-
λοί ήταν αυτοί που απέδιδαν ως αιτία του προβλήματος
του εμπορικού ισοζυγίου τα κρατικά ελλείμματα. Τώρα οι
εξελίξεις τούς διαψεύδουν.

Η Ελλάδα συνεχίζει να έχει μεγάλο έλλειμμα στο εμπο-
ρικό ισοζύγιο, παρότι διόρθωσε τα δημόσια οικονομικά
της. Σύμφωνα με στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, το

2023 το έλλειμμα αυτό έφτασε τα 20,6 δισ. ευρώ. Τι σημαί-
νει αυτό πρακτικά; Ότι εισάγουμε πολύ περισσότερα απ’
όσα παράγουμε και εξάγουμε. Και αυτό μας κάνει διαρ-

κώς εξαρτημένους από το εξωτερικό. Και ότι τελικά τα αίτια της οικονομικής
μας δυσπραγίας είναι πολύ βαθιά και χρειάζεται μια εξίσου βαθιά αλλαγή στο
σύνολο της παραγωγικής μας αλυσίδας.

Χρειαζόμαστε να φέρουμε ξανά επενδύσεις, να στηρίξουμε όλους όσοι πα-
λεύουν καθημερινά αλλά και να δημιουργήσουμε ένα περιβάλλον εμπιστοσύ-
νης με ευκαιρίες για να φέρουμε πίσω αυτούς που έχουν φύγει.

Να προσελκύσουμε ξανά επενδύσεις
Δυστυχώς η Ελλάδα δεν προσελκύει τόσες παραγωγικές ξένες επενδύσεις

όσες θα έπρεπε. Σύμφωνα μάλιστα και με έκθεση της ΕΥ για το 2023, βρίσκε-
ται σε πολύ χαμηλή θέση σε σχέση με άλλες ευρωπαϊκές χώρες στην προσέλ-
κυση άμεσων ξένων επενδύσεων. Όμως, η προσέλκυση των επενδύσεων εί-
ναι ένας πολύ κρίσιμος παράγοντας για να αλλάξει το παραγωγικό μας μοντέ-
λο. Χρειαζόμαστε ένα περιβάλλον σταθερό και φιλικό προς τον επενδυτή. Με
κανόνες, με διαφάνεια και με αξιοπιστία.

Το ανθρώπινο δυναμικό είναι
το μεγαλύτερό μας κεφάλαιο

Τα τελευταία χρόνια πολλοί νέοι και μορφωμένοι άνθρωποι αναγκάστηκαν
και έφυγαν στο εξωτερικό, αναζητώντας μια καλύτερη τύχη. Όμως, το πιο
πολύτιμο «κεφάλαιο» που διαθέτουμε είναι το ανθρώπινο δυναμικό μας. Εί-
ναι πολύ σημαντικό να δημιουργήσουμε τις συνθήκες αυτές που θα αποτρέ-
ψουν τη φυγή των εργαζομένων στο εξωτερικό αλλά και θα πείσουν όσους
έφυγαν να επιστρέψουν. Αυτό σημαίνει να μπορούμε να παρέχουμε προσιτή
και ποιοτική στέγη, καλές δημόσιες μεταφορές, σύγχρονες υπηρεσίες υγεί-
ας και εκπαίδευσης. Φυσικά και ένα περιβάλλον εργασίας που στηρίζει τον
εργαζόμενο.

Η αλλαγή του παραγωγικού μοντέλου
είναι το μεγάλο στοίχημα για την πατρίδα μας

Πρέπει επιτέλους να στηριχθούμε στις δικές μας δυνάμεις παράγοντας και
εξάγοντας περισσότερο. Με παραγωγικές επενδύσεις, με θεσμικό πλαίσιο, με
αξιοκρατία, με αποτελεσματικό δημόσιο τομέα και πάνω απ’ όλα με σεβασμό
στον κάθε εργαζόμενο. Πρόκειται για έναν εθνικό στόχο που όλοι έχουν το
μερίδιο ευθύνης τους, με το μεγαλύτερο να είναι προφανώς αυτό της κυβέρ-
νησής μας, η οποία πρέπει να επιταχύνει ακόμη περισσότερο στις απαραίτη-
τες μεταρρυθμίσεις.

του
Θανάση Παιδή

Πρώην 
αντιπεριφερειάρχης,

πολιτευτής 
με τη ΝΔ
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Τ
ο Α5 ερώτημα των φετινών θεμάτων Βιολογίας ρω-
τούσε για τα ωάρια που χρησιμοποιήθηκαν κατά τη
δημιουργία του κλωνοποιημένου προβάτου Dolly

και του διαγονιδιακού προβάτου Tracy. Το 1997, το πρόβα-
το Tracy ήταν το πρώτο διαγονιδιακό ζώο που παρήγαγε
ανασυνδυασμένη πρωτεΐνη στο γάλα του, η οποία χρησι-
μοποιήθηκε στη θεραπεία του εμφυσήματος και της κυ-
στικής ίνωσης. Το 1997 ήταν η χρονιά που πέρασα στην Ια-
τρική Σχολή του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλο-
νίκης, γράφοντας 158/160 στη ΒΙΟΛΟΓΙΑ.

Θυμάμαι όταν ήμουν στο τελευταίο έτος των σπουδών
μου, Μάιος του 2003, καθοδόν προς τη Θεσσαλονίκη, την
πόλη που για το φοιτητικό καπρίτσιο της λιώσαμε σε σχο-
λικά και φροντιστηριακά έδρανα, την πόλη που ονειρεύον-
ται χιλιάδες από τους μαθητές που προσέρχονται κάθε
χρόνο, όπως και φέτος, για να εξεταστούν στις Πανελλή-
νιες, είχα πάρει να διαβάζω, με ένα συναίσθημα περιέρ-

γειας ανάμεικτης με νοσταλγία και
χαρμολύπη, τα προτεινόμενα θέματα
που συμπεριλαμβάνονταν στο ένθετο
μιας εφημερίδας, αφιερωμένο στις
Πανελλήνιες Εξετάσεις, με τίτλο
«Υποψήφιος».

Στις δικές μας εξετάσεις δεν υπήρ-
χαν θέματα κατεύθυνσης και θέματα
γενικής παιδείας, υπήρχαν μόνο Δέ-
σμες, υπήρχαν ΑΕΙ και ΤΕΙ και όχι
«ανωτατοποιημένα» ιδρύματα, υπήρ-
χαν άλλα βιβλία που, ευτυχώς, εκ-
συγχρονίστηκαν. Λόγω αντικειμένου
σπουδών ξεκίνησα από τα θέματα της
Βιολογίας. Τα θέματα προέρχονταν
κυρίως από τον χώρο της Γενετικής,
γεγονός καθ’ όλα αναμενόμενο, μια
και η επιστήμη της Γενετικής ήδη από
τα δικά μου λυκειακά χρόνια

(ανα)διαμόρφωνε καθημερινά με τις αλματώδεις εξελίξεις
της το πρόσωπο των βιολογικών επιστημών, της Ιατρικής
συμπεριλαμβανομένης.

Άρχισα να αξιολογώ τον εαυτό μου και δεν διστάζω να
ομολογήσω πως δεν μπορούσα να ανταποκριθώ σε ένα
μεγάλο μέρος των ερωτήσεων. Παρά τη μεγάλη βαθμολο-
γία μου στην τότε «Βιολογία Δέσμης», παρά τις προσφερό-
μενες κατά τη διάρκεια των σπουδών μου γνώσεις Γενικής
Βιολογίας, τα θέματα στα οποία καλούνταν να διαγωνι-
στούν, το 2003, οι μαθητές της Γ’ Λυκείου για να χαρακτη-
ριστούν ως κατάλληλοι για εισαγωγή στην Ιατρική Σχολή
δεν ήταν και τόσο «βατά» για εμένα.

Τις επόμενες ημέρες έδειξα τα θέματα του ενθέτου σε
αρκετούς συμφοιτητές μου και όλες οι διαπιστώσεις συνέ-
κλιναν στο συμπέρασμα πως ο τελειόφοιτος της Γ’ Λυ-
κείου του 2003 είχε (τη στιγμή που τελειώνει το Λύκειο)
περισσότερες -πιθανόν- γνώσεις Γενικής Βιολογίας από
τον τελειόφοιτο του 6ου έτους της Ιατρικής. Η φαινομενική
αυτή αντινομία έχει πολλές λογικές εξηγήσεις, ταυτόχρο-
να όμως αντανακλά τους ρυθμούς και τη φύση της γνώσης
στον σύγχρονο κόσμο.

Η Γενική Βιολογία αποτελεί ένα μικρό κομμάτι της Ιατρι-
κής Γνώσης και ως εκ τούτου είναι δικαιολογημένη μια
σχετική αμηχανία των φοιτητών Ιατρικής μπροστά στα θέ-
ματα των εισαγωγικών, καθώς στο διάστημα των σπουδών
μας γνώσεις ανατομίας και φυσιολογίας του ανθρώπου,
παθολογίας, χειρουργικής και όλων των βασικών ιατρικών

ειδικοτήτων στριμώχτηκαν στο γνωστικό πεδίο της μνήμης
μας που καταλάμβανε κατ’ αποκλειστικότητα η πάλαι ποτέ
«Βιολογία Δέσμης».

Ένας τελειόφοιτος του Βιολογικού, για παράδειγμα, θα
μπορούσε να ανταποκριθεί καλύτερα στα ίδια θέματα,
όπως και ένας τελειόφοιτος του Μαθηματικού δεν θα συ-
ναντούσε ιδιαίτερες δυσκολίες μπροστά στα «Μαθηματικά
Κατεύθυνσης». Αυτή όμως είναι η μία μόνο «πλευρά του
λόφου» ή καλύτερα του υψώματος που λέγεται επιστημο-
νική γνώση. Είναι η πλευρά που έχει να κάνει με την εξει-
δίκευση γιατί όσο ενδελεχέστερα μελετούμε ένα επιστη-
μονικό πεδίο τόσο μικραίνει η ευρύτητα του γενικότερου
ορίζοντα των γνώσεών μας και όσο μεγαλύτερος είναι ο
πλουραλισμός των γνώσεών μας τόσο ρηχότερη είναι -
αναγκαστικά- η κατανόηση των επιμέρους επιστημονικών
θεμάτων.

Αυτή είναι η κατάρα και η ευχή των πεπερασμένων ικα-
νοτήτων της ανθρώπινης μνήμης· να μην μπορεί να συγ-
κρατήσει τα πάντα, να πρέπει να διακρίνει το σημαντικό
από το σημαντικότερο (μια και στην περίπτωση της επιστή-
μης δεν υπάρχει ασήμαντο), το χρήσιμο από το χρησιμότε-
ρο. Ο homo universalis της Αναγέννησης έδωσε τη θέση
του στον homo specialis της εποχής μας.

Και από εδώ αρχίζει η άλλη πλευρά, η πλευρά που
αφορά τους ταχύτατους ρυθμούς συσσώρευσης επι-
στημονικής γνώσης, τις ιλιγγιώδεις ταχύτητες αλλαγής
των επιστημονικών δεδομένων. Ως μαθητές λυκείου δι-

δαχθήκαμε τη Βιολογία από ένα βιβλίο που ακόμη και
για τη δική μας εποχή, την εποχή που κλωνοποιήθηκε η
Dolly (το διάσημο πρόβατο του 1996), θεωρείτο ξεπερα-
σμένο.

Το βιβλίο όμως αυτό ήταν περισσότερο ενημερωμένο σε
σύγκριση με τα «νεολιθικά» συγγράμματα Βιολογίας που
μας υποδέχτηκαν στο πρώτο έτος, συγγράμματα που αν εί-
χαν εκδοθεί λίγο νωρίτερα μπορεί να μην είχαν προλάβει
ακόμη και αυτήν την ανακάλυψη της διπλής έλικας του
DNA. Το 2003, επτά χρόνια δηλαδή και… μια αλλαγή ενός
αιώνα από το 1996 που κλωνοποιήθηκε η Dolly, για να υπο-
βληθεί τον Ιούλιο του 2003 σε ευθανασία λόγω προχωρη-
μένης αρθροπάθειας (οφειλόμενης σε πρόωρη γήρανση)
και με το ανθρώπινο γονιδίωμα να έχει ήδη αποκρυπτο-
γραφηθεί, οι μαθητές του λυκείου που κατευθύνονταν στις
Ιατρικές Σχολές διδάσκονταν τη Βιολογία από ένα βιβλίο
σαφώς πιο εναρμονισμένο με τις σύγχρονες εξελίξεις.

Ο ρυθμός της επιστημονικής προόδου είναι πραγματικά
ασύλληπτος. Νέα δεδομένα προστίθενται καθημερινά στον
ήδη αποθησαυρισμένο όγκο γνώσεων άλλοτε αλλάζοντας,
άλλοτε συμπληρώνοντας και πάντως σίγουρα τροποποιών-
τας τη γενική εικόνα της επιστήμης και του κόσμου μας
που, χρησιμοποιώντας «τη γνώση ως καύσιμο» κατά τον
Άλβιν Τόφλερ, αλλάζει ραγδαία σε όλα τα επίπεδα.

*  Όταν έγραφα το συγκεκριμένο άρθρο, το 2003, ήμουν
φοιτητής Ιατρικής ΑΠΘ.

Οι Πανελλήνιες Εξετάσεις 
και τα αρθριτικά της Dolly (Μέρος Ι)

του
Χρίστου 
Χ. Λιάπη

Επίκ. καθηγητής
Ψυχιατρικής 
στην Ιατρική 

Σχολή 
του ΔΠΘ και

αναπλ. πρόεδρος
Επιστημονικού

Συμβουλίου 
ΕΟΠΑΕ*



Μ
ηνύματα προς τη διεθνή κοινότητα
έστειλε ο πρόεδρος της Ουκρανίας με
αφορμή την πρόσφατη επιδρομή τους

με drones σε διάφορες αεροπορικές βάσεις της
Ρωσίας. Όπως είπε, τα μισά από τα 41 αεροσκά-
φη που έπληξαν οι ουκρανικές δυνάμεις δεν
μπορούν να επισκευαστούν και επιπλέον, η ου-
κρανική επίθεση στα ρωσικά αεροσκάφη δεν θα
είχε πραγματοποιηθεί εάν προηγουμένως η Μό-
σχα είχε συμφωνήσει σε εκεχειρία.

Αναφορικά με τη συμφωνία ανταλλαγής Ρώ-
σων και Ουκρανών αιχμαλώτων, ο Ζελένσκι είπε
ότι αυτή μπορεί να διεξαχθεί και μέσα στο Σαβ-
βατοκύριακο.

Από την άλλη πλευρά, η εκπρόσωπος του ρω-
σικού υπουργείου Εξωτερικών Μαρία Ζαχάρο-
βα έκανε λόγο για άμεση αλλά και έμμεση εμ-
πλοκή στις ουκρανικές «τρομοκρατικές επιθέ-
σεις» εναντίον μη στρατιωτικών στόχων στη Ρω-
σία. Όταν ρωτήθηκε αν η Ρωσία πιστεύει ότι η
Δύση εμπλέκεται στις επιθέσεις των τελευταίων
ημερών, η Ζαχάροβα είπε ότι η Δύση προμήθευ-
σε όπλα, έδωσε συντεταγμένες στόχων, αρνήθη-
κε να καταδικάσει τέτοιες επιθέσεις τις οποίες
και υποκίνησε.

«Αυτοί είναι αρκετοί τομείς που αποδει-
κνύουν το γεγονός της εμπλοκής, τόσο της άμε-
σης όσο και της έμμεσης, και την ενοχή της Δύ-
σης για τις τρομοκρατικές επιθέσεις που πραγ-
ματοποιούνται κατά αμάχων και εγκαταστάσεων
μη στρατιωτικών υποδομών από το καθεστώς
του Κιέβου», δήλωσε η Ζαχάροβα.

Αλλάζει πόστο στον διοικητή
του στρατού ξηράς

Ο Ζελένσκι ετοιμάζεται πάντως για ανακατα-
τάξεις στον ουκρανικό στρατό, συμπεριλαμβα-
νομένου του διορισμού σε νέο πόστο του διοικη-
τή του στρατού ξηράς που είχε προ ημερών υπο-
βάλει την παραίτησή του λόγω του πολύνεκρου
ρωσικού πλήγματος σε κέντρο εκπαίδευσης
στην περιφέρεια Σούμι. Σε βιντεοσκοπημένο
μήνυμά του ανέφερε πως ο υποστράτηγος Μι-
χάιλο Ντραπάτι θα αναλάβει διοικητής των στρα-
τευμάτων στην πρώτη γραμμή του μετώπου.

Από την πλευρά του, ο υποστράτηγος Ντραπά-
τι έγραψε σε ανάρτησή του στο Facebook πως ο
πρόεδρος Ζελένσκι τού εξέφρασε «την υποστή-
ριξή του» και τον «ενθάρρυνε» να επικεντρωθεί
στα πλέον σημαντικά ζητήματα: «Στον πόλεμο,
στο μέτωπο των μαχών και στη νίκη». Ο Ουκρα-
νός πρόεδρος ανακοίνωσε επίσης πως ενέκρινε
τον διορισμό του Ολέχ Απόστολ στη θέση του δι-
οικητή των αλεξιπτωτιστών και τον διορισμό του
Ρόμπερτ Μπρόβντι ως επικεφαλής των δυνάμε-
ων μη επανδρωμένων συστημάτων.

ΝΑΤΟ καλεί Κίεβο στη σύνοδο 
Κορυφής του Ιουνίου

Η Ουκρανία έχει προσκληθεί στη Σύνοδο Κο-
ρυφής του ΝΑΤΟ στη Χάγη στα τέλη Ιουνίου,
όπως δήλωσε ο επικεφαλής της Συμμαχίας
Μαρκ Ρούτε πριν τη συνάντηση των υπουργών
Άμυνας στις Βρυξέλλες.

«Προσκάλεσα στη Σύνοδο Κορυφής την Ου-
κρανία. Θα ανακοινώσουμε το πρόγραμμα το
συντομότερο δυνατόν με περισσότερες λεπτο-

μέρειες», δήλωσε ο Ρούτε. Ερωτηθείς αν έχει
προσκληθεί προσωπικά ο Ουκρανός πρό-
εδρος, ο Ρούτε δήλωσε μόνο ότι το πρόγραμμα
θα ανακοινωθεί σύντομα. Ο γενικός γραμματέ-
ας του ΝΑΤΟ ανακοίνωσε ακόμα ότι οι σύμμα-
χοι πρόκειται να διευρύνουν την αποτροπή και
τις αμυντικές ικανότητές τους ορίζοντας νέους,
φιλόδοξους στόχους. «Οι στόχοι αυτοί ορίζουν
ποιες δυνάμεις και συγκεκριμένες δυνατότη-
τες χρειάζεται να παρέχει κάθε σύμμαχος,
ώστε να ενισχυθούν η αποτροπή και η άμυνά
μας. Αεροπορική και πυραυλική άμυνα, όπλα
μεγάλου βεληνεκούς, επιμελητεία και μεγάλοι
χερσαίοι σχηματισμοί ελιγμών είναι μεταξύ
των κορυφαίων προτεραιοτήτων μας», πρό-
σθεσε. Αναφορικά με την απουσία του Πιτ
Χέγκσεθ από τη συνάντηση της ομάδας επα-
φών για την Ουκρανία στις Βρυξέλλες, ο Ρούτε
απάντησε ότι οι ΗΠΑ είναι προσηλωμένες στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά προσδοκούν ότι η
Ευρώπη και ο Καναδάς θα δαπανήσουν πολύ
περισσότερα για την άμυνα.
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Περίπου τρεις ώρες κράτησε η συνάντηση της Ιταλίδας
πρωθυπουργού Τζόρτζια Μελόνι με τον Γάλλο πρόεδρο
Εμανουέλ Μακρόν στο κυβερνητικό μέγαρο της Ρώμης,
Παλάτσο Κίτζι. 

Η συνάντηση οργανώθηκε για να αμβλυνθούν οι διαφο-
ρές ανάμεσα στη Ρώμη και το Παρίσι, οι οποίες προέκυψαν
τις τελευταίες εβδομάδες. 

Σύμφωνα με πληροφορίες από τα ιταλικά μέσα ενημέρω-
σης, κύρια θέματα της συνάντησης ήταν το Ουκρανικό, οι

ευρωατλαντικές σχέσεις και το Μεσανατολικό. Με αναφο-
ρά, ιδίως, στη στρατηγική που μπορεί να οδηγήσει σε ειρή-
νη στην Ουκρανία, αλλά και στην καταλληλότερη σχέση τις
Γηραιάς Ηπείρου με την κυβέρνηση Τραμπ, με στόχο την
επίλυση των διαφορών που αφορούν τους εμπορικούς δα-
σμούς.

Η κακή σχέση των δύο είχε ξεκινήσει πάντως από τις
πρώτες ημέρες της κυβέρνησης Μελόνι. Το 2022, το Παρίσι
αντέδρασε έντονα όταν η Ρώμη αρνήθηκε να επιτρέψει σε

πλοίο με 234 μετανάστες να δέσει στη Γαλλία, αναγκάζον-
τάς τους να αποβιβαστούν. «Για τον Μακρόν, η Μελόνι είναι
σαν τη Μαρίν Λεπέν, ενώ για τη Μελόνι, ο Μακρόν αντιπρο-
σωπεύει τον μεγάλο χρηματοπιστωτικό κλάδο και την παγ-
κοσμιοποίηση, αλλά η αλήθεια είναι ότι έχουν πολλά κοι-
νά», έγραψε η ιταλική εφημερίδα «Il Foglio». Το πρόβλημα
ήταν η αμοιβαία δυσπιστία τους, πρόσθεσε. «Οι Ιταλοί αγα-
πούν τη Γαλλία αλλά όχι τους Γάλλους, και οι Γάλλοι αγα-
πούν την Ιταλία αλλά όχι τους Ιταλούς».

Κι ας πάν’ στην ευχή τα παλιά… - Τι συζήτησαν στην τρίωρη συνάντησή τους Μελόνι και Μακρόν 
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Τι απαντά η Συρία 
για τα πυραυλικά
χτυπήματα που
αντάλλαξε με το Ισραήλ

Οι συριακές αρχές επιμένουν ότι
«δεν θα αποτελέσουν ποτέ απειλή»
για κανέναν στην περιοχή, μετά την
εκτόξευση δύο πυραύλων από τη Συ-
ρία στα Υψίπεδα του Γκολάν για πρώτη
φορά μετά από έναν χρόνο.

Οι Ισραηλινές Αμυντικές Δυνάμεις
ανέφεραν ότι απάντησε με πυρά πυ-
ροβολικού στην πηγή των πυραύλων,
περίπου 12 χιλιόμετρα από τα σύνορα
με το Ισραήλ. Ο ισραηλινός στρατός
πραγματοποίησε επίσης μια σειρά
αεροπορικών επιδρομών σε όλη τη
νότια Συρία.

Η Συρία καταδίκασε τον ισραηλινό
βομβαρδισμό ως «κατάφωρη παρα-
βίαση της συριακής κυριαρχίας» που
«επιδεινώνει τις εντάσεις στην περιο-
χή». «Η Συρία δεν ήταν ποτέ και δεν θα
αποτελέσει ποτέ απειλή για κανέναν
στην περιοχή», ανέφερε το υπουργείο
Εξωτερικών. Αραβικά και παλαιστι-
νιακά μέσα ενημέρωσης μετέδωσαν
πως την ευθύνη ανέλαβε η οργάνωση
«Ταξιαρχίες του Μάρτυρα Μοχάμεντ
Ντέιφ». Η ονομασία της παραπέμπει
στον επικεφαλής του στρατιωτικού
βραχίονα της Χαμάς, ο οποίος σκοτώ-
θηκε σε αεροπορική επιδρομή του Ισ-
ραήλ το 2024. Μετά την εκτόξευση
ρουκετών, ο Ισραηλινός υπουργός
Άμυνας Ισραέλ Κατζ δήλωσε ότι η Ιε-
ρουσαλήμ θα απαντήσει «πλήρως»
στο καθεστώς του Σύριου ηγέτη Αχ-
μέντ αλ Σαράα.

Τι μήνυμα έστειλε μέσω επιδρομής 
με drones σε ρωσικούς στόχους

Ενώ η διεθνής διπλωματία κάνει προσπάθειες τερματισμού του πολέμου,
ο Ουκρανός πρόεδρος άφησε να εννοηθεί πως ο βομβαρδισμός 

δεν θα είχε γίνει εάν η Μόσχα είχε συμφωνήσει σε εκεχειρία 

ΒΟΛΟΝΤΙΜΙΡ ΖΕΛΕΝΣΚΙ  
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Οι ανατριχιαστικές μνήμες από τη στυγνή δολοφονία της
29χρονης Κυριακής Γρίβα έξω από το Αστυνομικό Τμήμα των
Αγίων Αναργύρων θα αναβιώσουν στην αίθουσα του Μεικτού

Ορκωτού Δικαστηρίου της Αθήνας, καθώς
χθες, σε ιδιαίτερα φορτισμένη ατμόσφαιρα,
άρχισε η δίκη του 39χρονου, ο οποίος κατη-
γορείται για το έγκλημα.

«Δολοφόνε», «φονιά» ήταν οι λέξεις που
φώναζαν οι συγγενείς της αδικοχαμένης

κοπέλας στον κατηγορούμενο, την ώρα που
οι αστυνομικοί τον οδηγούσαν στην αίθουσα
του δικαστηρίου. Μάλιστα, του απηύθυναν

και την ερώτηση «το παίζεις τρελός;», καθώς φαίνεται ότι αυ-
τή θα είναι η βασική υπερασπιστική του γραμμή, αφού το ότι
είναι ο δράστης του εγκλήματος δεν μπορεί να αμφισβητη-
θεί. Οι αστυνομικοί είχαν δημιουργήσει κλοιό γύρω από τον
39χρονο, προκειμένου να αποτρέψουν το λιντσάρισμα. Πα-

ράσταση πολιτικής αγωγής θα δηλώσουν οι γονείς της κοπέ-
λας αλλά και τα αδέλφια της. Στη συνέχεια οι συνήγοροι της
οικογένειας της Κυριακής Γρίβα υπέβαλαν αίτημα στο δικα-
στήριο για μαγνητοφώνηση της διαδικασίας και τήρηση πρα-
κτικών, καθώς και να επιτραπεί η βιντεοσκόπηση και αναμε-
τάδοση της δίκης από τα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης για λό-

γους δημοσίου συμφέροντος. Ο συνήγορος του κατηγορού-
μενου Σπύρος Δημητρίου είπε στο δικαστήριο ότι «πεποίθη-
ση της υπεράσπισης είναι, λόγω της επικινδυνότητάς του, να
μη δει ξανά το φως του ήλιου. Το πού θα κρατηθεί είναι κάτι
που θα το αναπτύξω στους αυτοτελείς ισχυρισμούς μου»,
αφήνοντας να εννοηθεί ότι θα μπορούσε αυτός ο χώρος να
είναι ένα ψυχιατρείο, αντί των φυλακών. Το δικαστήριο διέ-
κοψε για τις 30 Ιουνίου.

Το κορίτσι είχε πάει στο αστυνομικό τμήμα, προκειμένου
να καταγγείλει τον πρώην σύντροφό της και να ζητήσει βοή-
θεια. Εκείνος την περίμενε λίγα μέτρα από την είσοδο του
τμήματος και μόλις η κοπέλα βγήκε, την έσφαξε σχεδόν
μπροστά στα μάτια του φρουρού. Η κοπέλα είχε ζητήσει να τη
μεταφέρει περιπολικό στο σπίτι και είχε λάβει τη μνημειώδη
απάντηση «το περιπολικό δεν είναι ταξί». Για όλα όσα συνέ-
βησαν έξω από το Αστυνομικό Τμήμα Αγίων Αναργύρων αντι-
μετωπίζουν κατηγορίες και αστυνομικοί. 

Ξεκίνησε η δίκη για τη δολοφονία της Κυριακής Γρίβα - Το αίτημα της οικογένειας 

Π
ροφυλακίστηκαν, πατέρας και γιος,
αρχηγικά μέλη της συμμορίας απα-
τεώνων που συνελήφθησαν προχ-

θές. Ο 43χρονος και ο 25χρονος οδηγήθηκαν
χθες στον εισαγγελέα Εφετών Κομοτηνής,
όπου εκτελέστηκαν τα ευρωπαϊκά εντάλματα
σύλληψης, και στη συνέχεια οδηγήθηκαν στις
φυλακές της πόλης, μέχρι να εκδοθούν στη

Γερμανία. Το κύκλωμα δρού-
σε από τον Νοέμβριο του
2015, με το οικονομικό του
όφελος να ξεπερνά τα
8.000.000 ευρώ.

Η εξαπάτηση γινόταν μέ-
σω ενός δικτύου τηλεφωνι-
κών κέντρων που είχαν στή-
σει στην Τουρκία, παριστά-

νοντας σε πολλές περιπτώσεις τους τραπε-
ζικούς υπαλλήλους και τους αστυνομικούς.
Σύμφωνα με τις πληροφορίες, οι τηλεφω-
νητές της οργάνωσης επικοινωνούσαν με
Γερμανούς πολίτες και τους ενημέρωναν
πως δήθεν είχαν κερδίσει δώρα σε διαγω-
νισμούς. Με αυτόν τον τρόπο κατάφερναν
να τους πείθουν να συνάψουν σύμβαση για
συνδρομή περιοδικού, ώστε να έχουν πιθα-
νότητες να κερδίσουν και άλλα δώρα. Στη
συνέχεια άφηναν να περάσει ένα χρονικό
διάστημα και ανέφεραν στα θύματά τους
πως είχαν ξεχάσει να καταγγείλουν τη σύμ-
βαση, με αποτέλεσμα να εκκρεμεί η απο-
πληρωμή της οφειλής που είχε δημιουργη-

θεί. Με διάφορα τεχνάσματα τους απο-
σπούσαν τον κωδικό από τον τραπεζικό
τους λογαριασμό και μετέφεραν τα χρήμα-
τα σε συνεργούς τους στην Ελλάδα.

Παράλληλες έρευνες σε πέντε χώρες
Έπειτα από σχετικό αίτημα των γερμανι-

κών αρχών πραγματοποιήθηκαν έρευνες
στο πλαίσιο της Κοινής Ημέρας Δράσης,
στην οποία συμμετείχε η Υποδιεύθυνση Αν-

τιμετώπισης Οργανωμένου Εγκλήματος και
συγκεκριμένα το Τμήμα Δίωξης Οικονομι-
κών Εγκλημάτων, ενώ τον συντονισμό είχε η
EUROJUST και συνδρομή παρείχε η EU-
ROPOL. Η αστυνομική επιχείρηση με την
κωδική ονομασία «ΜΕΤΚUP» έγινε σε πέν-
τε χώρες, τη Γερμανία, την Αυστρία, την
Τσεχία, τη Σλοβακία και την Ελλάδα, ερευ-
νήθηκαν συνολικά 35 χώροι και 39 ύποπτοι,
ενώ ένα μέλος συνελήφθη στην Αυστρία.

Στη χώρα μας οι έρευνες της Υποδιεύ-
θυνσης Οργανωμένου Εγκλήματος Βορεί-
ου Ελλάδος επικεντρώθηκαν σε Κομοτηνή,
Θεσσαλονίκη και Τρίκαλα Ημαθίας, με 15
εφόδους σε σπίτια. Τα δύο μέλη της οργά-
νωσης που συνελήφθησαν, πατέρας και
γιος, κάτοικοι στον οικισμό Ηφαίστου Κο-
μοτηνής, φέρονται να είχαν κεντρικό ρόλο
στην εγκληματική οργάνωση. Η λίστα των
κατηγορούμενων που έφτασε στις ελληνι-
κές αρχές αριθμούσε συνολικά 25 άτομα -
ανάμεσά τους και οι δύο συλληφθέντες-
ελληνικής υπηκοότητας, οι περισσότεροι
μουσουλμάνοι, με πολλούς να ανήκουν στη
φυλή των Ρομά. Δεκαεπτά κατέθεσαν ανω-
μοτί και στη συνέχεια αφέθηκαν ελεύθε-
ροι. Κάποιοι από κατηγορούμενους, όπως
αναφέρουν αστυνομικές πηγές, βρίσκον-
ται εκτός Ελλάδας, σε χώρες όπως η Ελβε-
τία και η Ολλανδία.

Οι αστυνομικοί στις έρευνες εντόπισαν
κινητά, φορητά ψηφιακά μέσα αποθήκευ-
σης δεδομένων, τραπεζικές κάρτες, χρυ-
σαφικά και πολλά έγγραφα που σχετίζον-
ται με την υπόθεση. Τα ψηφιακά πειστήρια
που κατασχέθηκαν αναμένεται να παραδο-
θούν στις γερμανικές αρχές για επεξεργα-
σία, οι οποίοι συνεχίζουν τις έρευνες για
περισσότερα από 170 άτομα που είναι ύπο-
πτα για διαδικτυακή απάτη σε όλη την Ευ-
ρώπη και νομιμοποίηση εσόδων από εγ-
κληματική δραστηριότητα.

ΠΩΣ ΔΡΟΥΣΕ ΤΟ ΔΙΕΘΝΕΣ ΚΥΚΛΩΜΑ ΜΕ ΤΙΣ ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΕΣ ΑΠΑΤΕΣ ΚΑΙ ΤΑ ΠΛΟΚΑΜΙΑ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Η επιχείρηση με κωδικό «ΜΕΤΚUP»
και ο κομβικός ρόλος πατέρα και γιου

Οι δυο άνδρες Ρομά που συνελήφθησαν στην Κομοτηνή 
προφυλακίστηκαν μέχρι να εκδοθούν στη Γερμανία - Στην Τουρκία 

είχε στηθεί το τηλεφωνικό κέντρο της σπείρας με λεία €8 εκατ. 

Δυο από τα πολυτελή οχήματα 
που είχαν στην κατοχή τους 

οι δυο συλληφθέντες στην Κομοτηνή

Γράφει 
o Γιώργος 

Γεραφέντης

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα
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Η
τουριστική περίοδος έχει ξεκινήσει στη Μύκο-
νο και την Τρίτη, παρουσία του υπουργού Υγεί-
ας, έγινε η παράδοση 16 νεόδμητων διαμερι-

σμάτων στη 2η ΥΠε Πειραιώς & Αιγαίου για τη στέγαση
γιατρών και νοσηλευτών, δωρεά της οι-
κογένειας Δακτυλίδη. Τον Άδωνι Γεωρ-
γιάδη συνόδευαν ο διοικητής της 2ης ΥΠε
Χρήστος Ροϊλός και οι βουλευτές Κυκλά-
δων Κατερίνα Μονογυιού και Φίλιππος
Φόρτωμας. Παρόντες στην εκδήλωση
ήταν ο δήμαρχος Μυκόνου Χρήστος Βε-
ρώνης, ο αντιπεριφερειάρχης Κυκλάδων
Μάρκος Καφούρος και μέλη της οικογέ-
νειας Δακτυλίδη. Η συγκεκριμένη δωρεά

έρχεται να καλύψει το σοβαρό ζήτημα στέγασης των
γιατρών και νοσηλευτών του ΚΥ Μυκόνου καθώς και
των γιατρών που μετακινούνται στο νησί, τους καλοκαι-
ρινούς μήνες, για να στηρίξουν τις αυξημένες ανάγκες
λόγω τουρισμού. 

Δήλωση Άδωνι Γεωργιάδη 
για δολιοφθορά στον Ευαγγελισμό

Ο υπουργός Υγείας Άδωνις Γεωργιάδης με αφορμή το περι-
στατικό δολιοφθοράς στο Γενικό Νοσοκομείο Αθηνών «Ο
Ευαγγελισμός» εξέφρασε με δήλωσή του στην ΕΡΤ τον προ-
βληματισμό του για το συμβάν, αναφέροντας με νόημα πως το
κύριο σενάριο που εξετάζεται είναι η δολιοφθορά εκ των έσω!
Ο ίδιος είπε χαρακτηριστικά: «Η στιγμή που έγινε η δολιοφθο-
ρά, λίγο πριν από την έναρξη του καύσωνα, δείχνει ότι αυτός
που το έκανε δεν ήθελε να βγάλει λεφτά, ήθελε να προκαλέσει

πρόβλημα στη λειτουργία του νοσοκομείου και στη δημόσια ει-
κόνα του Εθνικού Συστήματος Υγείας. Ξέρω πολύ καλά ότι δεν
είναι όλοι ευχαριστημένοι με τη μεγάλη πρόοδο που κάνει το
ΕΣΥ και πολλοί στενοχωριούνται που το βλέπουν να πηγαίνει
μπροστά. Θέλω να ελπίζω ότι κανένας από αυτούς δεν είναι εμ-
πλεκόμενος. Περιμένω από την Ελληνική Αστυνομία να κάνει
άμεσα τη δουλειά της και να έχουμε τον ένοχο. Εάν ο ένοχος εί-
ναι εμπλεκόμενος και εργαζόμενος στο ΕΣΥ, έχετε τον λόγο της
τιμής μου ότι θα απολυθεί αμέσως». Για το συμβάν στον Ευαγ-
γελισμό διενεργείται και ΕΔΕ και προανάκριση. 

ΜΕΓΑΛΗ ΔΩΡΕΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΔΑΚΤΥΛΙΔΗ

Προσφέρει 16 διαμερίσματα για τη στέγαση γιατρών και νοσηλευτών της Μυκόνου

Γράφει 
η Κατερίνα 

Παπακωστοπούλου 
kpapakosto@yahoo.gr

Σ
την παραγγελία για διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης για το αδίκη-
μα της ανθρωποκτονίας από αμέ-

λεια κατά 7 προσώπων, αιρετών και δημο-
τικών υπαλλήλων, στην υπόθεση του δυ-
στυχήματος στο λούνα παρκ της Χαλκιδι-
κής, προχώρησε ο αντεισαγγελέας Εφετών
Θεσσαλονίκης.

Τα επτά άτομα που έχουν ήδη παραπεμ-
φθεί σε δίκη για παράβαση καθήκοντος εί-
ναι η δήμαρχος Κασσάνδρας Αναστασία
Χαλκιά, δύο αντιδήμαρχοι και δύο δημοτι-
κοί υπάλληλοι-προϊστάμενοι υπηρεσιών,
καθώς και δύο μηχανικοί.

Όλοι τους είχαν μηνυθεί από τον πατέρα
του 19χρονου που έχασε τη ζωή του στο
λούνα παρκ τον περασμένο Αύγουστο για
ανθρωποκτονία από αμέλεια, συνδεόμενη
με πράξεις και παραλείψεις ως προς την

εγκατάσταση, λειτουργία και ασφάλεια του
λούνα παρκ.

Ο εισαγγελέας ζήτησε να συνεχιστεί η
έρευνα προς αυτά τα πρόσωπα, ενώ ως
προς το σκέλος των ευθυνών, που αφο-
ρά τον ιδιοκτήτη, τον χειριστή του συγ-
κεκριμένου παιχνιδιού και έναν μηχανι-
κό, αναμένεται η ετυμηγορία του Συμ-
βουλίου Πλημμελειοδικών Πολυγύρου
για την παραπομπή τους σε δίκη ή όχι,
καθώς αυτοί αντιμετώπισαν κυρίως το
αδίκημα της ανθρωποκτονίας με ενδε-
χόμενο δόλο.

Όπως αναφέρει το ΑΠΕ-ΜΠΕ, η αντιει-
σαγγελέας πρότεινε τη μετατροπή της κα-
τηγορίας από ανθρωποκτονία με ενδεχό-
μενο δόλο σε θανατηφόρα έκθεση και την
παραπομπή τεσσάρων προσώπων σε δίκη
ενώπιον Μεικτού Ορκωτού Δικαστηρίου.

Το χρονικό του τραγικού 
συμβάντος

Το περιστατικό εκτυλίχθηκε τον Αύγου-
στο του 2024, όταν ο 19χρονος έχασε τη
ζωή του κάτω από αδιευκρίνιστες -μέχρι
σήμερα- συνθήκες, ενώ βρισκόταν σε παι-
χνίδι του λούνα παρκ, το οποίο δεν πλη-
ρούσε τους προβλεπόμενους όρους ασφα-
λείας. Το τραγικό συμβάν έφερε στο προ-
σκήνιο το καθεστώς αδειοδοτήσεων τέτοι-
ων εγκαταστάσεων, αλλά και τις ευθύνες
των τοπικών αρχών που οφείλουν να δια-
σφαλίζουν τον έλεγχο και την εποπτεία
τους. Μετά από έντονη κοινωνική κατα-

κραυγή και παρέμβαση των δικηγόρων της
οικογένειας του θύματος, η έρευνα βαθαί-
νει και πλέον εξετάζεται σε πολλά επίπεδα,
αναζητώντας όχι μόνο τυπικές παραλεί-
ψεις, αλλά και ουσιαστικές παραβιάσεις
της υποχρέωσης πρόνοιας και ασφάλειας.

Η υπόθεση παραμένει ανοιχτή και οι
εξελίξεις αναμένονται με ιδιαίτερο ενδια-
φέρον, καθώς το ενδεχόμενο παραπομπής
αιρετών για ανθρωποκτονία από αμέλεια
θα συνιστά νομικό και πολιτικό προηγού-
μενο, με σημαντικές προεκτάσεις για τη
διαχείριση τέτοιων υποδομών σε ολόκλη-
ρη τη χώρα. 

ΔΥΣΤΥΧΗΜΑ ΣΕ ΛΟΥΝΑ ΠΑΡΚ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ

Έρευνα για Χαλκιά, 
αντιδημάρχους και 

δημοτικούς υπαλλήλους
για ανθρωποκτονία

από αμέλεια 
Διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης για το αδίκημα 
της ανθρωποκτονίας από αμέλεια κατά 7 προσώπων, 

αιρετών και δημοτικών υπαλλήλων παρήγγειλε 
ο αντεισαγγελέας Εφετών Θεσσαλονίκης
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Απέκτησε «αργία» 
ο Δήμος Αγίου Δημητρίου

Ιστορικής σημασίας απόφαση πέτυχε
ο δήμαρχος Αγίου Δημητρίου Στέλιος
Μαμαλάκης, καθώς μετά από επίμονη
προσπάθεια και τεκμηριωμένο αίτημα
που κατέθεσε, υπογράφηκε το Προεδρι-
κό Διάταγμα που καθιερώνει επισήμως
την 26η Οκτωβρίου, ημέρα εορτής του
Αγίου Δημητρίου του Μυροβλήτου, πολι-
ούχου της πόλης, ως τοπική ημέρα αρ-
γίας για τον ομώνυμο δήμο! «Η απόφαση
αυτή είναι ιστορικής σημασίας, τιμά βα-
θιά τη θρησκευτική μας παράδοση και
ενισχύει τον συμβολισμό της ημέρας αυ-
τής για όλες και όλους. Την 26η Οκτωβρί-
ου, οι δημόσιες υπηρεσίες και τα σχολεία
του δήμου θα παραμένουν κλειστά, ώστε
όλοι να μπορούμε να συμμετέχουμε στις
εκδηλώσεις εορτασμού του αγίου μας με
τη λαμπρότητα που του αξίζει», υπο-
γραμμίζει ο Στέλιος Μαμαλάκης.

Μουσικό αφιέρωμα σε
Θεοδωράκη και Χατζιδάκι
στην Ηλιούπολη

Ο Δήμος Ηλιούπολης και τα ωδεία
της πόλης, με αφορμή τα 100 χρόνια
από τη γέννηση του Μίκη Θεοδωράκη
και του Μάνου Χατζιδάκι, παρουσιά-
ζουν ένα Μουσικό Μαθητικό Αφιέρωμα
για το έργο των δύο εμβληματικών καλ-
λιτεχνών. Το αφιέρωμα θα πραγματο-
ποιηθεί σε τρία μέρη ξεκινώντας από
την Παρασκευή 6 Ιουνίου, στις 9.00 μμ,
όπου το Αττικό Ωδείο και το Ωδείο Πόλις
παρουσιάζουν έργα του Μίκη Θεοδω-
ράκη και του Μάνου Χατζιδάκι. Θα συ-
νεχιστεί την Κυριακή 8 Ιουνίου, στις
9.00 μμ, με το Εθνικό Ωδείο να παρου-
σιάζει έργα του Μίκη Θεοδωράκη και
θα ολοκληρωθεί τη Δευτέρα 23 Ιουνίου,
στις 9.00 μμ, όπου το Διεθνές Ωδείο σε
συνεργασία με τη Συμφωνική Μαθητι-
κή Ορχήστρα «Νικόλαος Μάντζαρος»
και το 4ο Γυμνάσιο Ηλιούπολης θα πα-
ρουσιάσει έργα του Μάνου Χατζιδάκι.

Ένα έργο, πολλοί χαρούμενοι 
Με ένα έργο κατάφερε να κάνει χαρούμε-

νους δύο δημάρχους ο περιφερειάρχης Αττι-

κής Νίκος Χαρδαλιάς, καθώς η βελτίωση του

σχολικού συγκροτήματος της Γκράβας αποτε-

λούσε «βραχνά» τόσο για τον δήμαρχο Αθη-

ναίων Χάρη Δούκα όσο και για αυτόν του Γαλα-

τσίου Γιώργο Μαρκόπουλο. Ο στόχος επε-

τεύχθη, καθώς η ενεργειακή αναβάθμιση του

μεγαλύτερου σχολικού συγκροτήματος της

χώρας, του Σχολικού Συγκροτήματος της Γκράβας, υπογράφηκε μεταξύ του διευθύ-

νοντος συμβούλου της ΚΤΥΠ ΑΕ Αθανάσιου Γιάνναρη και του αναδόχου του έργου,

παρουσία του υπουργού Υποδομών και Μεταφορών Χρίστου Δήμα, της υπουργού

Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού Σοφίας Ζαχαράκη και του περιφερειάρχη

Αττική Νίκου Χαρδαλιά, επισφραγίζοντας ένα έργο στρατηγικής σημασίας για την εκ-

παιδευτική κοινότητα της Αθήνας. Το έργο, συνολικού προϋπολογισμού 8.700.000

ευρώ, χρηματοδοτείται από πόρους του Περιφερειακού Προγράμματος «Αττική» της

Περιφέρειας Αττικής και υπολογίζεται πως θα έχει ολοκληρωθεί σε περίπου τρία έτη.

Α
ναταραχή στη «δεξιά πολυκατοι-
κία» του Δήμου Λυκόβρυσης-
Πεύκης έφερε η απόφαση του

δημάρχου Μάριου Ψυχάλη να τιμήσει
τον επικεφαλής της δημοτικής παράτα-
ξης «Νέα Δημιουργία» Παναγιώτη Ιωάν-
νου ως έναν εκ των πρωτεργατών του θε-
σμού του παιδικού φεστιβάλ, πριν από
περίπου 45 χρόνια. Να σημειώσουμε
πως η συμβολή του είχε αμφισβητηθεί
ακόμα και από τον έτερο επικεφαλής πα-
ράταξης της αντιπολίτευσης Γρηγόρη
Λέων, γεγονός που μεγάλωσε τη «ρήξη»
στην «γαλάζια» παράταξη. Χαρακτηρι-
στική είναι η ανάρτηση που έκανε ο κ.
Ιωάννου: «Η αλήθεια δεν εκβιάζεται,
αποδεικνύεται. Το θέμα του 1ου Παιδι-
κού Φεστιβάλ Πεύκης έκλεισε. Και
έκλεισε θεσμικά. Με την επίσημη ανα-
γνώριση από τον δήμαρχο Μάριο Ψυχάλη και τη δη-
μοτική αρχή. Για όσους επιμένουν να ψιθυρίζουν στο
σκοτάδι… αν υπάρχει ντοκουμέντο της εποχής φω-
τογραφία-έγγραφο-επίσημο στοιχείο, ας το δείξουν.
Αν όχι, ας σταματήσουν να κουράζουν τον τόπο με
την άγνοιά τους». Μάλιστα, έστρεψε τα βέλη συγκε-
κριμένα κατά του Γρηγόρη Λέων, για τον οποίο ανέ-

φερε χαρακτηριστικά πως «όσο για τον κύριο Λέων,
που επέλεξε να αναφερθεί στο θέμα μέσα στο Δημο-
τικό Συμβούλιο, επικαλούμενος “μου είπαν”, “άκου-
σα”, “κάποιος με ενημέρωσε”… Εδώ δεν παίζουν αυ-
τά. Αν έχεις τεκμήριο, φέρ’ το. Αν όχι, κλείσ’ τo. Τώρα.
Γιατί η λάσπη που πετάς επιστρέφει. Και δεν παίρνει
τον αέρα -παίρνει εσένα».

«Γαλλικά» για την προβολή 
Άναψαν τα αίματα, στο Δημοτικό Συμβούλιο Ελευσίνας με

αφορμή το κονδύλι των δαπανών για την τουριστική προβο-
λή. Όλα ξεκίνησαν όταν ο γενικός γραμματέας του δήμου
Γρηγόρης Σαμπάνης, με αρκετή καθυστέρηση, εισηγήθηκε
το θέμα κοστολογώντας τις σχετικές δαπάνες σε 30.000, που
θα προέλθουν από σχετική αναμόρφωση του προϋπολογι-
σμού για το 2025.

Ο δημοτικός σύμβουλος της αντιπολίτευσης Γιώργος
Ηλιόπουλος αμφισβήτησε την εισήγηση του γενικού γραμματέα, καθώς δεν υπήρχαν δεδομένα σύγκρισης
με τις δαπάνες προηγουμένων ετών για την τουριστική προβολή του δήμου. «Δεν έχουν στόχους ούτε δεδο-
μένα αλλά θα βάλουν “μπροστά” την πολιτιστική πρωτεύουσα. Εύχομαι να δούμε κάτι καλύτερο», είπε χαρα-
κτηριστικά ο Λεωνίδας Παπάς, επικεφαλής της «Συμφωνίας Πολιτών». Ακολούθησαν και οι άλλες παρατά-
ξεις της αντιπολίτευσης που αναφέρθηκαν στο θέμα, εγείροντας ερωτήματα μεταξύ άλλων για το ότι δεν
υπάρχουν δεδομένα, ώστε να υπάρχει στοχοθεσία για το τι επιθυμούν από τη δημοτική αρχή να επιτευχθεί,
με αποτέλεσμα οι τόνοι να ανέβουν πολύ και να ακουστούν βαριές εκφράσεις… 

Επίθεση εκ δεξιών

Πάνε για διαζύγιο;
Κάτι δεν πάει καλά το τελευταίο χρονικό

διάστημα στις σχέσεις του δημάρχου Κορυ-
δαλλού Νίκου Χουρσαλά και του αντιδημάρ-
χου Τεχνικών Υπηρεσιών Γιώργου Δημόπου-
λου… Όπως μετέφεραν στον Ωτακουστή κα-
λά πληροφορημένες πηγές, ο δήμαρχος δεί-
χνει δυσαρεστημένος από τον στενότατ συ-
νεργάτη του τα τελευταία πέντε χρόνια και
συνδιοικούντα στην προηγούμενη θητεία,
εξαιτίας απλής αναλογικής. Οι ίδιες πηγές
μάλιστα σημειώνουν πως οι επόμενοι μήνες
είναι κρίσιμοι και θα δείξουν εάν ο γάμος
των δύο οδηγηθεί σε διαζύγιο…

.
Ποιος δήμαρχος της
Αττικής κατηγορείται
ευθέως πως κάνει
«μπίζνες» με την πο-

λιτική προστασία θέτοντας σε κίνδυνο
την πόλη; Σύμφωνα με τις κακές γλώσ-
σες, η δημοτική αρχή καθυστέρησε
εσκεμμένα να ξεκινήσει τους καθαρι-
σμούς στους ελεύθερους χώρους, περι-
μένοντας να φτάσει η ημερομηνία που
ξεκινούσε η αντιπυρική περίοδος, ώστε
να μπορεί να κάνει απευθείας αναθέ-
σεις με τη δικαιολογία του κατεπείγον-
τος! Μάλιστα, επειδή γνωρίζουν πως εί-
χε εγκαίρως εξασφαλιστεί η χρηματο-
δότηση του έργου από άλλο φορέα, ανα-
ζητούν ικανοποιητικές απαντήσεις… 

Δεν αντέχουν το «δούλεμα» 
Αντικείμενο χλευασμού έγινε από την αντιπολίτευση,

αλλά κυρίως από κατοίκους του Δήμου Αχαρνών, η ανα-
κοίνωση του δημάρχου Σπύρου Βρεττού για τη -νέα- υπο-
γραφή Μνημονίου Συνεργασίας μεταξύ του δήμου και του
υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Χαρακτηριστικά

ήταν τα σχόλια στις ιστοσελίδες κοινωνικής
δικτύωσης του δήμου που θύμιζαν στον

δήμαρχο πως έχει ανακοινώσει ανάλογες
«συμφωνίες» και «δράσεις» μετά από
συναντήσεις με όλους τους προηγούμε-

νους υπουργούς, αλλά το αποτέλεσμα εί-
ναι πάντα το ίδιο: η παραβατικότητα «κάνει

πάρτι» σε όλες τις γειτονιές της πόλης. Καλούν
τον κ. Βρεττό, λοιπόν, να σταματήσει τις ανακοινώσεις που
έχουν γίνει ανέκδοτο στην πόλη και να παρουσιάσει επι-
τέλους αποτελέσματα στο θέμα της ασφάλειας ξεκινών-
τας από τη διακίνηση των ναρκωτικών. 
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ΔΥΠΑ - ΒΙΟΧΑΛΚΟ: Ιστορική συμφωνία
για αμειβόμενη μαθητεία στην... πράξη

Σ
ταθμό για την απασχόληση στη χώρα
μας αναμένεται να αποτελέσει το
ιστορικό μνημόνιο συνεργασίας που

υπέγραψε η Δημόσια Υπηρεσία Απασχό-
λησης με την Elval, θυγατρική του Ομίλου
ΒΙΟΧΑΛΚΟ, για την προώθηση της αμειβό-
μενης μαθητείας μέσα στο εργοστάσιο.

Η κίνηση αυτή αναμένεται να ανοίξει τον
δρόμο για συνεργασίες μεταξύ του δημό-

σιου φορέα και ιδιωτικών επιχειρή-
σεων ώστε να ενισχυθεί η τεχνική
εκπαίδευση και να αντιμετωπιστεί το
τεράστιο πρόβλημα της έλλειψης ερ-
γατικών χεριών με δεξιότητες. Χθες
ο διοικητής της ΔΥΠΑ Σπύρος Πρω-
τοψάλτης και ο διευθυντής Ανθρώπι-
νου Δυναμικού της Elval -στον τομέα
έλασης αλουμινίου της ElvalHalcor-
Γιώργος Παπανδρέου υπέγραψαν το

σχετικό μνημόνιο συνεργασίας με στόχο
τη στενότερη διασύνδεση της τεχνικής εκ-
παίδευσης με τις πραγματικές ανάγκες της
σύγχρονης βιομηχανίας.

Στο πλαίσιο της συμφωνίας, από το
νέο σχολικό έτος στην Επαγγελματική
Σχολή (ΕΠΑΣ) Μαθητείας της ΔΥΠΑ στη
Χαλκίδα θα λειτουργήσει η νέα ειδικότη-
τα «Τεχνίτης Εργαλειομηχανών» με θε-
ωρητική εκπαίδευση και αμειβόμενη
και ασφαλισμένη πρακτική εξάσκηση
εντός της υπερσύγχρονης βιομηχανικής
μονάδας της Elval στα Οινόφυτα Βοι-
ωτίας, η οποία αποτελεί τη δεύτερη με-
γαλύτερη σε δυναμικότητα θερμής έλα-
σης αλουμινίου στην Ευρώπη.

Τι προσφέρειστους σπουδαστές
Η νέα ειδικότητα απευθύνεται σε νέες

και νέους ηλικίας έως 29 ετών, αποφοί-

τους τουλάχιστον γυμνασίου, και η ΔΥΠΑ
προσφέρει τα εξής:

1. Δωρεάν φοίτηση για 2 έτη (4 εξάμηνα).
2. Αμειβόμενη και ασφαλισμένη μαθη-

τεία (125-156 ευρώ εβδομαδιαίως για 4-5
μέρες μαθητείας).

3. Επίδομα στέγασης έως 240 ευρώ
μηνιαία και σίτισης 9 ευρώ ημερησίως (με
διευρυμένα εισοδηματικά κριτήρια).

4. Παροχή σπουδαστικής άδειας και
δυνατότητα αναβολής στράτευσης.

Επιπλέον, η εταιρεία Elval θα παρέχει

ιδιωτική ασφάλιση, διατακτικές κάρτες,
ημερήσια σίτιση και δωρεάν μεταφορά από
και προς το εργοστάσιο στα Οινόφυτα με δι-
κά της οχήματα. Όπως δήλωσε μεταξύ άλ-
λων ο διοικητής της ΔΥΠΑ Σπύρος Πρωτο-
ψάλτης, «η συνεργασία μας με την Elval, μια
από τις πιο δυναμικές βιομηχανίες της χώ-
ρας, αποτελεί πρότυπο για το πώς η τεχνική
εκπαίδευση μπορεί να μετατραπεί σε απτό
μονοπάτι προς την απασχόληση για νέους
και νέες με διάθεση να μάθουν και να εξε-
λιχθούν. Με τέτοιες συνέργειες χτίζουμε

σταθερές γέφυρες μεταξύ εκπαίδευσης και
απασχόλησης και ενισχύουμε την τοπική
ανάπτυξη σε περιοχές όπως η Εύβοια και η
Βοιωτία». Από την πλευρά του, ο διευθυν-
τής Ανθρώπινου Δυναμικού της Elval Γιώρ-
γος Παπανδρέου δήλωσε μεταξύ άλλων ότι
«η εταιρεία είναι ιδιαίτερα ευτυχής για τη
συνεργασία της με τη ΔΥΠΑ και για την κοι-
νή προσπάθεια να ενισχύσουμε τη Σχολή
Επαγγελματικής Μαθητείας στο Βασιλικό
Χαλκίδας, τη μοναδική σχολή του είδους
της στη Βοιωτία και την Εύβοια».

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης

loukas1972@gmail.com

Με εξαιρετικά δελεαστικούς όρους το πρόγραμμα απασχόλησης ανοίγει τον δρόμο 
για συνεργασίες Δημοσίου και ιδιωτικών επιχειρήσεων που θα ενισχύσουν 

την τεχνική εκπαίδευση των εργαζόμενων

Στη «μέγγενη» της ΑΑΔΕ τα πρατήρια καυσίμων από 12/6 - Τα πέντε νέα μέτρα
Σαρωτικά μέτρα για τον έλεγχο του λαθρεμπορίου

καυσίμων στα πρατήρια υγρών καυσίμων προωθεί η
Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων και Εσόδων, καθώς από την
προσεχή Πέμπτη 12 Ιουνίου αναβαθμίζεται το σύστημα
εισροών-εκροών για να κλείσουν ακόμη περισσότερο τα
«παράθυρα» για τους επιτηδείους.

Πιο συγκεκριμένα:
1. Εγκαθίσταται αυτόματος μηχανισμός μέτρησης

στάθμης ώστε να προσδιορίζονται η ποσότητα και η θερ-
μοκρασία του καυσίμου σε κάθε δεξαμενή. Θα δημοσι-
εύονται πιστοποιημένοι ογκομετρικοί πίνακες, οι οποίοι
θα καταρτίζονται αποκλειστικά από φορείς διαπιστευμέ-

νους από το Εθνικό Σύστημα Διαπίστευσης ή ευρωπαϊ-
κούς φορείς, για μέγιστη ακρίβεια και εγκυρότητα στις
μετρήσεις.

2. Θεσπίζεται ένα συγκεντρωτικό ισοζύγιο για περισ-
σότερες μέρες, το οποίο επιτρέπει τον άμεσο εντοπισμό
τυχόν «μη φυσιολογικής συμπεριφοράς», για την πραγ-
ματοποίηση στοχευμένων ελέγχων.

3. Όσοι δραστηριοποιούνται ως εγκαταστάτες του συ-
στήματος εισροών - εκροών θα πρέπει πλέον να είναι πι-
στοποιημένοι για την τεχνική τους επάρκεια.

4. Όλα τα προειδοποιητικά σήματα (alarms) από τις
κρίσιμες λειτουργίες του συστήματος θα διαβιβάζονται

σε πραγματικό χρόνο στο Κέντρο Λήψης Σημάτων της
ΑΑΔΕ επιτρέποντας την άμεση αντίδραση.

5. Το νέο σύστημα εισροών - εκροών θα διαλειτουργεί
με το Κεντρικό Πληροφοριακό Σύστημα Εισροών Εκρο-
ών και άλλες εφαρμογές της ΑΑΔΕ για την άμεση διαβί-
βαση δεδομένων ποσοτήτων και αξιών.

Για να διασφαλιστεί η έγκαιρη και ομαλή μετάβαση στο
νέο σύστημα, η ΑΑΔΕ έχει αποστείλει μηνύματα μέσω
email σε 1165 πρατηριούχους και σε 65 κατασκευαστές
λογισμικού και εγκαταστάτες σχετικά με την υποχρέωση
προσαρμογής των συστημάτων τους στις νέες προδια-
γραφές.

Ο διοικητής της ΔΥΠΑ Σπύρος Πρωτοψάλτης
και ο διευθυντής Ανθρώπινου Δυναμικού 
της Elval -στον τομέα έλασης αλουμινίου 
της ElvalHalcor- Γιώργος Παπανδρέου 
που υπέγραψαν το σχετικό 
μνημόνιο συνεργασίας
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Σε υψηλότερα επίπεδα κινήθηκαν τα επι-
τόκια των νέων δανείων τον Απρίλιο, παρά το
γεγονός ότι στις επτά προηγούμενες αποφά-
σεις της η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ) έχει προχωρήσει σε μειώσεις επιτο-
κίων. Μάλιστα η αγορά έχει σχεδόν προεξο-
φλήσει ότι και στη σημερινή συνεδρίασή
τους στη Φρανκφούρτη οι κεντρικοί τραπε-
ζίτες της Ευρώπης θα προχωρήσουν σε μία ακόμη
μείωση των επιτοκίων του ευρώ κατά 25 μονάδες
βάσης.

Παρά τη συρρίκνωση των επιτοκίων της Ευρώπης
πάντως, στη χώρα μας, το μέσο επιτόκιο των νέων δα-
νείων αυξήθηκε στο 4,80%, ενώ την ίδια στιγμή το μέ-
σο επιτόκιο των νέων καταθέσεων παρέμεινε αμετά-
βλητο στο πολύ χαμηλό 0,38%. Το αποτέλεσμα είναι το

περιθώριο επιτοκίου μεταξύ των νέων καταθέ-
σεων και δανείων να αυξηθεί στις 4,42 εκατο-
στιαίες μονάδες.

Όσον αφορά τα υφιστάμενα δάνεια, το μέσο
επιτόκιό τους μειώθηκε κατά 11 μονάδες βά-
σης και διαμορφώθηκε στο 5,02%, ενώ μείωση
τριών μονάδων καταγράφηκε και στο μέσο
επιτόκιο των υφιστάμενων καταθέσεων, που

διαμορφώθηκε στο 0,40%.
Και ενώ σήμερα αναμένεται ακόμη μία μείωση επι-

τοκίων της ΕΚΤ -η όγδοη σε σειρά από τον περασμένο
Ιούνιο- σύμφωνα με τα στοιχεία που δημοσιεύονται
σε blog της ΕΚΤ, τα επόμενα χρόνια οι πληρωμές στε-
γαστικών δανείων αναμένεται να αυξηθούν. Αιτία αυ-
τού του παράδοξου φαίνεται πως είναι η επιλογή των
πελατών για σταθερό ή κυμαινόμενο επιτόκιο με δια-

φορετική διάρκεια, αλλά και η άνιση κατανομή των
δύο αυτών τύπων επιτοκίων στο σύνολο της Ευρωζώ-
νης. Το θέμα βέβαια είναι ότι αν όντως υπάρξει αυτή η
εξέλιξη, θα έρθει σε αντίθεση με τους στόχους της
ΕΚΤ για τόνωση της οικονομίας και σίγουρα θα επη-
ρεάσει και τη χώρα μας σε σχέση με την οικοδομική
δραστηριότητα, η οποία βρίσκεται σε πολύ χαμηλά
επίπεδα. 

Σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ, τον Φεβρουάριο, οι οικο-
δομικές άδειες μειώθηκαν κατά 53% σε όλη την επι-
κράτεια σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα του 2024. Τα
νούμερα προβληματίζουν, ιδιαίτερα τώρα που η στε-
γαστική κρίση βρίσκεται σε έξαρση. Οι άδειες δεν ξε-
πέρασαν τις 2.130 από 4.537, ενώ πτώση κατά 51,7%
σημείωσε και η επιφάνεια των κατοικιών που αδει-
οδοτήθηκαν. 

Πέφτουν τα επιτόκια της ΕΚΤ, ανεβαίνουν των νέων δανείων

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Η
Ελλάδα, μια χώρα που αντι-
προσωπεύει λιγότερο από το
0,3% του παγκόσμιου ΑΕΠ,

ελέγχει περίπου το 20% της παγκό-
σμιας ποντοπόρου ναυτιλίας, αναδει-
κνύοντας τον κυρίαρχο ρόλο της στη
διεθνή ναυτιλιακή αγορά.

Αυτή η επιρροή υπογραμμίζει τη
στρατηγική σημασία της ναυτιλίας για
την Ελλάδα, με τον τομέα να επηρεάζει
μία στις 15 θέσεις εργασίας στον ιδιω-

τικό τομέα της χώρας, καθιστών-
τας τη ναυτιλία ζωτικό πυλώνα της
εθνικής οικονομίας.

Ο ρόλος της ελληνικής ναυτι-
λίας τόσο στην παγκόσμια όσο και
στην ελληνική οικονομία επανα-
βεβαιώθηκε από μελέτη της
McKinsey & Company, η οποία
υπογραμμίζει επίσης ότι θα μπο-

ρούσε να επιτευχθεί πρόσθετος ετή-
σιος αντίκτυπος ύψους 3-4 δισ. δολα-
ρίων, κυρίως μέσω της επέκτασης της
βάσης των Ελλήνων ναυτικών, της ανά-
πτυξης ναυπηγείων και της επένδυσης
στη ναυτιλιακή τεχνολογία.

Σύμφωνα με τη μελέτη που παρουσιά-
στηκε στο Ναυτιλιακό Συνέδριο που
διοργάνωσε η εφημερίδα «Ναυτεμπορι-
κή», η Ευρωπαϊκή Ένωση ελέγχει περί-
που το 32% της παγκόσμιας ναυτιλιακής
μεταφορικής ικανότητας. Από αυτή τη
χωρητικότητα, σχεδόν τα δύο τρίτα βρί-
σκονται υπό ελληνική ιδιοκτησία ή έλεγ-
χο, καθιστώντας την Ελλάδα παγκόσμια
ηγέτιδα στις θαλάσσιες μεταφορές.

Από τους μεγαλύτερους
στόλους του κόσμου

Ο ελληνικός στόλος αριθμεί πάνω
από 5.000 πλοία, καθιστώντας τον έναν
από τους μεγαλύτερους στον κόσμο.

Πάνω από το 26% των θαλάσσιων εισα-
γωγών αργού πετρελαίου της Ευρώπης
μεταφέρεται με ελληνόκτητα δεξαμε-
νόπλοια, τα οποία αντιπροσωπεύουν
περίπου το 20% της παγκόσμιας χωρη-
τικότητας δεξαμενόπλοιων. Παράλλη-
λα, το 21% της παγκόσμιας χωρητικότη-
τας των πλοίων μεταφοράς υγροποι-
ημένου φυσικού αερίου είναι ελληνι-

κής ιδιοκτησίας, εξυπηρετώντας ση-
μαντικό μέρος των ενεργειακών αναγ-
κών της Ευρώπης. 

Τα ναυτιλιακά περιουσιακά στοιχεία
υπολογίζονται μεταξύ 140 δισ. δολα-
ρίων και 180 δισ. δολαρίων, με ετήσια
ακαθάριστα έσοδα που κυμαίνονται
μεταξύ 40 δισ. δολαρίων και 50 δισ. δο-
λαρίων, εκ των οποίων τα 14 δισ. δολά-

ρια επιστρέφουν στην οικονομία.
Σύμφωνα με τα τελευταία επίσημα

στοιχεία, τα ελληνόκτητα πλοία αντι-
προσωπεύουν σημαντικό μερίδιο των
παγκόσμιων τονομιλίων. Περίπου το
16% των παγκόσμιων τονομιλίων δεξα-
μενόπλοιων πραγματοποιείται από ελ-
ληνόκτητα πλοία, το 16% των τονομι-
λίων πλοίων μεταφοράς χύδην φορτί-
ου καλύπτεται επίσης από Έλληνες
πλοιοκτήτες, καθώς και το 27% των
παγκόσμιων τονομιλίων LNG διακινεί-
ται από ελληνόκτητα πλοία.

Η παρουσία αυτή είναι ζωτικής ση-
μασίας για την ελληνική οικονομία.

Μεγάλοι μισθοί
Περίπου το 15% της απασχόλησης

που συνδέεται με τη ναυτιλία προέρχε-
ται από δραστηριότητες που δεν σχετί-
ζονται με τη ναυτιλία, υπογραμμίζον-
τας τα μεγάλα έμμεσα οφέλη που απο-
φέρει ο τομέας.

Επίσης, το 10% της συνολικής μισθο-
δοσίας του ιδιωτικού τομέα στην Ελλά-
δα συνδέεται άμεσα ή έμμεσα με τη
ναυτιλία και το 6% της συνολικής απα-
σχόλησης στον ιδιωτικό τομέα προέρ-
χεται από τη ναυτιλιακή βιομηχανία.

Τα ναυτιλιακά επαγγέλματα προσφέ-
ρουν μισθούς τρεις φορές υψηλότε-
ρους από τον ελληνικό εθνικό μέσο
όρο. Ο μέσος ετήσιος μισθός για θέσεις
χερσαίας ναυτιλίας είναι περίπου
55.000 ευρώ και για τους ναυτικούς
αυξάνεται περίπου στα 65.000 ευρώ.

Ο ελληνικός ναυτιλιακός τομέας αν-
τιπροσωπεύει 20.000 θέσεις εργασίας
στη διαχείριση πλοίων, 17.000 Έλληνες
ναυτικούς που εργάζονται σε ελληνό-
κτητα πλοία και 9.000 θέσεις εργασίας
στον ευρύτερο ναυτιλιακό τομέα.

Γράφει 
o Γιώργος
Σκορδίλης

gskordilis@gmail.com

Η συνεισφορά 
της ελληνικής ναυτιλίας 

στην ευρωπαϊκή 
και εθνική οικονομία 

Έχει ετήσιο τζίρο άνω των $40 δισ., εκ των οποίων 
τα $14 δισ. επιστρέφουν στην οικονομία, ενώ ελέγχει 

περίπου το 20% της παγκόσμιας ποντοπόρου ναυτιλίας 
με περιουσιακά στοιχεία μεταξύ $140 δισ. και $180 δισ.
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Σε τροχιά συνεχούς ανάκαμψης κινείται ο Διεθνής
Αερολιμένας Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος», με
την επιβατική κίνηση να καταγράφει ισχυρούς ρυθ-
μούς αύξησης. Τα στατιστικά στοιχεία για τον Απρίλιο
του 2025 επιβεβαιώνουν την επιστροφή στην πλήρη
αεροπορική δυναμική, καθώς διακινήθηκαν 2,71 εκα-

τομμύρια επιβάτες, σημειώνοντας αύξηση 9% σε
σχέση με τον Απρίλιο του 2024.

Αναλυτικά, η εγχώρια επιβατική κίνηση κατέ-
γραψε άνοδο 6,6%, ενώ η διεθνής κίνηση ση-
μείωσε εντυπωσιακή αύξηση 10%, αντικατο-
πτρίζοντας την ενίσχυση του τουριστικού ρεύ-

ματος προς την ελληνική πρωτεύουσα και την
ανάδειξη της Αθήνας σε περιφερειακό κόμβο
συνδεσιμότητας.

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζουν και τα συγκεν-
τρωτικά στοιχεία του πρώτου τετραμήνου του 2025.
Από τον Ιανουάριο έως τον Απρίλιο, ο Διεθνής Αερολι-

μένας Αθηνών εξυπηρέτησε 8,52 εκατομμύρια επιβά-
τες, σημειώνοντας αύξηση 10,6% σε σύγκριση με το
αντίστοιχο διάστημα του 2024. Από αυτούς, οι εγχώρι-
οι ταξιδιώτες αυξήθηκαν κατά 4,1%, ενώ η διεθνής κί-
νηση εκτινάχθηκε στο +13,3%.

Η τάση αυτή υπογραμμίζει όχι μόνο την ανάκαμψη
του τουριστικού κλάδου, αλλά και την επιτυχημένη

στρατηγική του αεροδρομίου να επενδύει σε νέες
αγορές και σύγχρονες υποδομές. Παράλληλα, η αύ-
ξηση της ζήτησης για πτήσεις προς και από την Αθήνα
κατατάσσει την πόλη μεταξύ των πλέον ανταγωνιστι-
κών ευρωπαϊκών προορισμών.

Το 2025 διαφαίνεται πως θα αποτελέσει ένα νέο
έτος-ορόσημο, με τις προοπτικές για το καλοκαίρι να
είναι εξαιρετικά αισιόδοξες, τόσο για τον αερολιμένα
όσο και για την ελληνική οικονομία συνολικά.

Τα δεδομένα επιβεβαιώνουν ότι το «Ελευθέριος
Βενιζέλος» έχει επιστρέψει δυναμικά στα προ πανδη-
μίας επίπεδα, ενισχύοντας τον ρόλο του ως στρατηγι-
κού αεροπορικού κόμβου στη Νοτιοανατολική Ευρώ-
πη. Καθώς το 2025 εξελίσσεται, όλα δείχνουν πως η
Αθήνα όχι μόνο «γεμίζει βαλίτσες», αλλά και εδραι-
ώνει τη θέση της στον παγκόσμιο χάρτη του ταξιδιού,
προσφέροντας εμπειρίες, συνδέσεις και προοπτικές
χωρίς σύνορα.

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

«Πετάει» η αεροπορική κίνηση στο «Ελ. Βενιζέλος» - Αύξηση 9% τον Απρίλιο σε σχέση με πέρυσι

Τ
η θέση της στη Νοτιοανατο-
λική Ευρώπη ενισχύει η Met-
len, η οποία προχώρησε στην

υπογραφή μη δεσμευτικής συμφω-
νίας για την εξαγορά του 75% από
τον τομέα εμπορίας ενέργειας της
Most Energy στη Βουλγαρία, όχι
όμως και τα έργα ανανεώσιμων πη-
γών ενέργειας και τα συστήματα
αποθήκευσης της βουλγάρικης εταιρεί-
ας, με το τίμημα να ανέρχεται στα 6,8
εκατ. ευρώ.

Η Metlen, μέσω της εξαγοράς, επι-
διώκει να αποκτήσει μια αξιόπιστη επι-
χειρησιακή βάση στη Βουλγαρία, η
οποία θα διευκολύνει την επέκταση της
υφιστάμενης πελατειακής της βάσης,
ενισχύοντας παράλληλα τη φυσική της
παρουσία στη χώρα. Και αυτό με τη δυ-
ναμική της εταιρείας εμπορίας ενέργει-
ας Most Energy, η οποία διαθέτει συνο-

λικά 897 βιομηχανικούς και
εμπορικούς πελάτες (Β2Β)
υψηλής κατανάλωσης, ενώ
επιπλέον λειτουργεί και ως
Φορέας Σωρευτικής Εκπρο-
σώπησης (ΦοΣΕ) σε 143 πε-
λάτες. Με τη συναλλαγή να τε-
λεί υπό την αίρεση της δέου-
σας επιμέλειας (due diligen-

ce), της συμφωνίας επί του επιχειρημα-
τικού πλάνου και της λήψης των απα-
ραίτητων εγκρίσεων από τις αρμόδιες
αρχές, ο ελληνικός κολοσσός στοχεύει
να ενισχύσει περαιτέρω τον τομέα M In-
tegrated Supply & Trading.

Επέκταση χαρτοφυλακίου 
πελατών υψηλής κατανάλωσης

Η συμφωνία εντάσσεται στο ευρύτερο
στρατηγικό σχέδιο της Metlen, το οποίο
αποσκοπεί στην επέκταση του χαρτο-
φυλακίου πελατών υψηλής κατανάλω-
σης από τον βιομηχανικό και εμπορικό
τομέα (B2B), καθώς και στην ενίσχυση
της δραστηριότητας προμήθειας ενέρ-
γειας στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Ο
ελληνικός όμιλος θα προσφέρει στους
πελάτες του λύσεις προμήθειας ενέρ-
γειας με ενσωματωμένα εργαλεία δια-
χείρισης κινδύνου, εξασφαλίζοντας έτσι
προβλεψιμότητα, ανταγωνιστικότητα

και ενεργειακή ευελιξία. Επιπλέον, μέ-
σω της δραστηριότητας της Most
Energy ως Φορέα Σωρευτικής Εκπρο-
σώπησης (ΦοΣΕ), η Metlen συνεχίζει
να ενισχύει τη θέση της στην περιοχή,
καθώς θα διαχειρίζεται χαρτοφυλά-
κια ανανεώσιμων πηγών ενέργειας
τρίτων και ιδιόκτητων μονάδων ΑΠΕ.

Άλλωστε η Metlen διαθέτει μακρά
και εδραιωμένη παρουσία στον ενερ-
γειακό τομέα της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης. Μέσα από στρατηγικές συ-
νεργασίες και επενδύσεις σε καινοτό-
μες ενεργειακές λύσεις, η εταιρεία
έχει αναπτύξει ένα ευρύ χαρτοφυλά-
κιο δραστηριοτήτων που περιλαμβά-
νει την εμπορία και προμήθεια φυσι-
κού αερίου και ηλεκτρικής ενέργειας,
την ενεργειακή διαχείριση, καθώς και
την ανάπτυξη έργων ΑΠΕ και αποθή-
κευσης ενέργειας. 

TO NEO MEGA DEAL ΤΗΣ METLEN

Εξαγοράζει το 75%
του τομέα εμπορίας

ενέργειας 
της Most Energy 
στη Βουλγαρία

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Ο ελληνικός όμιλος ενισχύει τη θέση του 
στη ΝΑ Ευρώπη αποκτώντας μια αξιόπιστη επιχειρησιακή
βάση στη γειτονική χώρα - Στα 6,8 εκατ. ευρώ το τίμημα 
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Εθνική Τράπεζα: Ξεκινά την
επαναγορά ιδίων μετοχών

Την έναρξη υλοποίησης του πρώτου σκέ-

λους του προγράμματος επαναγοράς ιδίων

μετοχών (Σκέλος I) ανακοίνωσε η Εθνική Τρά-

πεζα. Όπως επισημαίνεται σε σχετική ανακοί-

νωση, το Σκέλος Ι θα υλοποιηθεί σύμφωνα με

την έγκριση που δόθηκε από την Ετήσια Γενι-

κή Συνέλευση των μετόχων που πραγματο-

ποιήθηκε στις 30 Μαΐου 2025 (η «Γενική Συνέ-

λευση»), σύμφωνα με τις διατάξεις του άρ-

θρου 49 του Νόμου 4548/2018, καθώς και τις

σχετικές εξουσιοδοτήσεις που παρασχέθη-

καν από τη Γενική Συνέλευση στο Διοικητικό

Συμβούλιο της Τράπεζας· τις σχετικές εγκρί-

σεις που χορηγήθηκαν όπως απαιτείται από το

ισχύον νομικό και κανονιστικό πλαίσιο, συμ-

περιλαμβανομένης της έγκρισης του Ενιαίου

Εποπτικού Μηχανισμού (EEM) της ΕΚΤ στις 28

Μαΐου 2025· και τις σχετικές αποφάσεις του

Διοικητικού Συμβουλίου της Τράπεζας.

Jumbo: Διακόπτει 
το πρόγραμμα επαναγοράς
ιδίων μετοχών - Μέρισμα
0,5 ευρώ

Αύξηση κατά 12% παρουσίασαν οι πωλή-

σεις του Ομίλου Jumbo κατά τον μήνα Μάιο

του 2025 σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα

του προηγούμενου έτους, ενώ για τους 5

πρώτους μήνες του έτους (περίοδος Ια-

νουαρίου - Μαΐου 2025) οι πωλήσεις του

ομίλου εμφανίζονται αυξημένες κατά 8%.

Σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση, η διοίκη-

ση προτίθεται να εισηγηθεί, μεταξύ άλλων,

τη διανομή μερίσματος ύψους 68 εκατ. ευ-

ρώ, ή 0,5 ευρώ ανά μετοχή, επί συνόλου

136.059.759 ονομαστικών μετοχών της

εταιρείας, από τα κέρδη της χρήσης 2024.

Μέχρι τις 27 Μαρτίου 2025 η Jumbo είχε

προχωρήσει σε αγορά 1.694.198 ιδίων μετο-

χών, δηλαδή ποσοστό 1,25% του συνόλου

των μετοχών. Λαμβάνοντας υπόψη τον

αριθμό των ιδίων μετοχών που κατέχει σή-

μερα η εταιρεία, η διανομή συνολικού πο-

σού ευρώ 68 εκατ. ευρώ αντιστοιχεί σε μει-

κτό ποσό 0,5063 ευρώ ανά μετοχή.

Μ
νημόνιο Συμφωνίας (Memorandum of Agree-
ment - MoA) για να εξετάσουν από κοινού πώς
μπορεί να αξιοποιηθεί εμπορικά η καινοτόμος

τεχνολογία της Carbon Upcycling υπέγραψαν ο Όμιλος
ΤΙΤΑΝ και η Carbon Upcycling Technologies, νεοφυής
εταιρεία στην αξιοποίηση εκπομπών άνθρακα και βιο-
μηχανικών αποβλήτων.

Στόχος είναι η παραγωγή δομικών υλικών με χαμη-
λότερες εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα, κάνοντας
χρήση τοπικών πρώτων υλών. Η συνεργασία αυτή βασί-
ζεται σε πρότερη επένδυση του Τιτάνα στην Carbon Up-
cycling και επιβεβαιώνει τη δέσμευση και των δύο εται-
ρειών να επιταχύνουν τη μετάβαση του κλάδου των δο-
μικών υλικών προς ένα πιο βιώσιμο, πράσινο μέλλον.

Στο πλαίσιο του Μνημονίου Συμφωνίας, η Carbon Upcycling θα
πραγματοποιήσει μελέτες σε δύο εργοστάσια του Ομίλου ΤΙΤΑΝ,
με στόχο την αξιοποίηση της τεχνολογίας της για την παραγωγή
νέων υλικών, φιλικών προς το περιβάλλον. Η τεχνολογία βασίζεται
στην επαναχρησιμοποίηση εκπομπών CO₂, σε συνδυασμό με φυ-
σικά, τοπικά διαθέσιμα υλικά, για τη δημιουργία συμπληρωματι-
κών τσιμεντοειδών υλικών, δηλαδή υλικών που χρησιμοποιούνται
ως μέρος της σύνθεσης του τσιμέντου για να ενισχύσουν τις ιδιό-
τητές του και να μειώσουν το περιβαλλοντικό του αποτύπωμα. Τα

υλικά αυτά θα έχουν υψηλή απόδοση και μειωμένες εκπομπές
διοξειδίου του άνθρακα.

«Η συνεργασία μας με την Carbon Upcycling εξελίσσεται από
απλή επένδυση σε ενεργό συμμετοχή στην ανάπτυξη και δοκιμή
της τεχνολογίας της. Στόχος μας είναι να ενισχύσουμε την παρα-
γωγή καινοτόμων και αποδοτικών τσιμεντοειδών λύσεων, σύμφω-
να με τη Στρατηγική Πράσινης Ανάπτυξης του Τιτάνα για το 2026»,
δήλωσε ο Λεωνίδας Κανελλόπουλος, γενικός διευθυντής Βιώσι-
μης Ανάπτυξης και Καινοτομίας του ομίλου.

Συνεργασία του Ομίλου ΤΙΤΑΝ 
με την Carbon Upcycling

Η Σωληνουργεία Κορίνθου αναλαμβάνει έργο στο Ηνωμένο Βασίλειο
Η Cenergy Holdings ανακοινώνει ότι η Σωληνουργεία Κορίνθου, ο κλάδος σωλήνων χά-

λυβα, συμμετέχει στο έργο δέσμευσης και αποθήκευσης διοξειδίου του άνθρακα (Carbon
Capture and Storage - CCS) στον Κόλπο του Λίβερπουλ στο Ηνωμένο Βασίλειο. Το έργο
υλοποιείται από την Eni ως μέρος του βιομηχανικού συμπλέγματος (industrial cluster)
HyNet και αποτελεί καθοριστικό σταθμό στην ενεργειακή μετάβαση και τη στρατηγική μεί-
ωσης των εκπομπών άνθρακα του Ηνωμένου Βασιλείου.

Στο πλαίσιο της σύμβασης, η εταιρεία θα προμηθεύσει περίπου 41 χλμ. σωλήνων χάλυβα
ευθείας ραφής βυθιζόμενου τόξου (LSAW) και καμπύλες επαγωγικής κάμψης, με διάμετρο
20, 24 και 36 ιντσών με εξωτερική αντιδιαβρωτική επένδυση. Οι σωλήνες αυτοί θα χρησιμο-
ποιηθούν στο χερσαίο και υποθαλάσσιο σύστημα αγωγών διοξειδίου του άνθρακα (CO₂). Το
έργο Liverpool Bay CCS αποτελεί τη βασική υποδομή του HyNet, ενός από τα πλέον προηγ-
μένα και φιλόδοξα βιομηχανικά συμπλέγματα CCS παγκοσμίως. Στόχος του είναι η δέσμευ-
ση και η μόνιμη αποθήκευση εκπομπών διοξειδίου από βιομηχανικές δραστηριότητες στη Βορειοδυτική Αγγλία και τη Βόρεια Ουαλία. Η μεταφορά
του CO₂ θα γίνεται μέσω ενός συνδυασμού νέων και υφιστάμενων αγωγών, με τελικό προορισμό την ασφαλή αποθήκευσή του σε εξαντλημένα
υποθαλάσσια κοιτάσματα φυσικού αερίου της Eni κάτω από τον Κόλπο του Λίβερπουλ.

Η Πειραιώς Financial Holdings ανακοι-
νώνει ότι η θυγατρική της, Τράπεζα Πειραι-
ώς Α.Ε. (εφεξής η «Τράπεζα»), προχώρησε
σε Συμφωνία Μετόχων (η «Συμφωνία») με
τον τεχνολογικό πάροχο Qualco Α.Ε.
(«Qualco»), για την ανάπτυξη πλατφόρμας
ψηφιακών λύσεων (η «Πλατφόρμα»), με
επίκεντρο αρχικά τον τομέα των στεγαστι-
κών δανείων. Η Πλατφόρμα θα αναπτυχθεί
και θα λειτουργήσει μέσω νεοσύστατης εταιρείας, η οποία θα ελέγχε-
ται από την Τράπεζα (51%) με την Qualco να διατηρεί μειοψηφική συμ-
μετοχή (49%).

H στρατηγική αυτή πρωτοβουλία στοχεύει στη διαφοροποίηση της
θέσης της Πειραιώς, προσφέροντας ένα ολοκληρωμένο ψηφιακό τα-
ξίδι στους πελάτες στεγαστικών δανείων, επιταχύνοντας τoν χρόνο
εκταμίευσης και βελτιστοποιώντας τις σχετικές διαδικασίες. Η Πλατ-

φόρμα, αξιοποιώντας τη χρήση της τεχνη-
τής νοημοσύνης, θα βελτιώσει την εμπει-
ρία στεγαστικής χρηματοδότησης απλο-
ποιώντας τα βήματα από την αίτηση έως
την εκταμίευση, μέσω αυτοματοποιημέ-
νων και ψηφιακά υποστηριζόμενων διαδι-
κασιών. Μελλοντικά, προβλέπεται η δια-
σύνδεση της Πλατφόρμας με πλατφόρμες
αγοραπωλησίας ακινήτων, καθώς και με

άλλα ψηφιακά εργαλεία, διευρύνοντας την εμβέλεια της Τράπεζας
στην αγορά.

Η Πλατφόρμα θα καλύπτει τόσο την επεξεργασία δανείων που χο-
ρηγούνται από την Τράπεζα, όσο και την διερεύνηση ευκαιριών χρη-
ματοδότησης για λογαριασμό της Τράπεζας. Η Qualco δεσμεύεται για
τη συνεχή ανάπτυξη, συντήρηση και εξέλιξη του προϊόντος, ώστε να
εξασφαλίζεται η βέλτιστη απόδοση και κερδοφορία της Πλατφόρμας.

Ψηφιακή πλατφόρμα για στεγαστικά από Πειραιώς-Qualco
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H
συνέχεια των τελικών του πρωταθλήμα-
τος της GBL κρίθηκε εντέλει στο γραφείο
του υπουργού αναπληρωτή Αθλητισμού

Γιάννη Βρούτση, με την απόφαση ωστόσο να εί-
ναι θετική για το άθλημα. Οι τελικοί θα συνεχι-
στούν και ο Παναθηναϊκός Aktor θα υποδεχθεί
τον Ολυμπιακό στο ΟΑΚΑ, αύριο στις 21.00 για το
Game 3 με τη σειρά να είναι στο 1-1. Για να συμ-
βεί αυτό χρειάστηκαν δύο 24ωρα γεμάτα εντά-
σεις, διαπραγματεύσεις και μηνύσεις, καθώς οι ιδιο-
κτήτες των δύο ΚΑΕ είναι σε άγρια προσωπική κόν-
τρα, την ώρα που ο Γιάννης Βρούτσης επιχείρησε να
βάλει στην άκρη όλα τα ζητήματα που δεν σχετίζον-
ται με το μπάσκετ, φέρνοντάς τους στο γραφείο του
για να διασφαλίσουν την ομαλή διεξαγωγή των αγώ-
νων. Σε διαφορετική περίπτωση η κυβέρνηση είχε
πάρει απόφαση οριστικής διακοπής των τελικών.

Κατά τη διάρκεια της χθεσινής μέρας έπειτα από
μια αλληλουχία μηνύσεων, στην οποία ενεπλάκη-
σαν και η κόρη του Δημήτρη Γιαννακόπουλου Δέ-
σποινα αλλά και ο αντιπρόεδρος της ΚΑΕ Ολυμπια-
κός Γιώργος Σκινδήλιας, εντέλει ο ιδιοκτήτης της
«πράσινης» ΚΑΕ προσήλθε στο γραφείο του κ.
Βρούτση. Μετά από συνάντηση μιάμισης ώρας ο κ.
Γιαννακόπουλος αποχώρησε δηλώνοντας: «Είχαμε
μία πάρα πολύ καλή συνάντηση, όλα πήγαν καλά.
Θεωρώ ότι ο υπουργός πρότεινε μια πολύ δίκαιη
λύση για τη συνέχεια του πρωταθλήματος. Πρέπει
το πρωτάθλημα να τελειώσει στα γήπεδα». Ακολού-

θησαν οι αδερφοί Αγγελόπουλοι, που επι-
τέθηκαν ξανά προσωπικά στον Δημήτρη
Γιαννακόπουλο κάνοντας μια σειρά από
καταγγελίες σε βάρος του. Το ραντεβού των
Παναγιώτη και Γιώργου Αγγελόπουλου με
τον κ. Βρούτση διήρκεσε περισσότερο από
δύο ώρες. Εντέλει, αποχωρώντας από το
γραφείο του υπουργού αναπληρωτή, δή-
λωσαν με τη σειρά τους ότι «η βούληση της

κυβέρνησης είναι ξεκάθαρη, θέλει το πρωτάθλημα
να συνεχιστεί και να τελειώσει. Υπήρξε μια σοβαρή
διάθεση για τομές για να μην επαναληφθούν φαινό-
μενα που μας έφεραν σήμερα εδώ. Υπήρξαν κάποι-

ες εντάσεις, αλλά σε καλό κλίμα, στο τέλος όμως
συμφωνήσαμε. Συζητήθηκαν όλα τα θέματα και τα
παλιότερα και είναι ξεκάθαρο. Είναι πολύ σημαντι-
κή η ατομική ευθύνη του καθενός, ειδικά αν είσαι
ιδιοκτήτης ομάδας. Άλλο τι θα κάνει ο καθένας και
άλλο η κυβέρνηση. Θα συνεχιστούν οι τελικοί και ο
καλύτερος ας κερδίσει».

«Ευχαριστούμε θερμά τις διοικήσεις των δύο ιστο-
ρικών ομάδων και προσωπικά τους ιδιοκτήτες για τη
θετική ανταπόκριση στο κάλεσμα. Προτεραιότητα εί-
ναι η ολοκλήρωση του πρωταθλήματος σε ασφαλές
κλίμα. Περάσαμε τον κάβο. Δόθηκαν διαβεβαιώσεις
για την ασφάλεια και το ευ αγωνίζεσθαι. Και οι δύο
πλευρές εγγυώνται την ομαλή διεξαγωγή των αγώ-
νων», ήταν τα λόγια του Γιάννη Βρούτση μετά τα δια-
δοχικά ραντεβού.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες που υπάρχουν, αυτό
που αποφασίστηκε είναι να συνεχιστούν οι αγώνες
με την προϋπόθεση οι ιδιοκτήτες των δύο ΚΑΕ να
μην παραβρεθούν στις αναμετρήσεις που θα διεξαχ-
θούν στην έδρα του αντιπάλου, ενώ θα αναρτηθεί η
ίδια ανακοίνωση στις ιστοσελίδες Παναθηναϊκού και
Ολυμπιακού. Έτσι, την Παρασκευή στις 21.00 στο
ΟΑΚΑ θα γίνει το τζάμπολ του Game 3, την Κυριακή
(8/6) στις 21.00 θα διεξαχθεί το Game 4 στο ΣΕΦ και
αν χρειαστεί πέμπτος τελικός, αυτός θα διεξαχθεί
την Τρίτη 10 Ιουνίου στις 21.00 στο ΟΑΚΑ.

«Λευκός καπνός» για τη συνέχιση 
του πρωταθλήματος της GBL μετά 

τις συναντήσεις του υπουργού 
αναπληρωτή Αθλητισμού Γιάννη 

Βρούτση με τον Δημήτρη Γιαννακόπουλο
και τους αδερφούς Αγγελόπουλους -

Διαβεβαιώσεις για ασφαλή διεξαγωγή
των τελικών έδωσαν οι ιδιοκτήτες 
Παναθηναϊκού και Ολυμπιακού - 

Την Παρασκευή το Game 3

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Habemus... μπάσκετ



Γαλατά για Κοτάρσκι
«Βόμβα» προέκυψε από την Τουρκία, καθώς

δημοσιεύματα αναφέρουν πως ο Κροάτης τερ-
ματοφύλακας του ΠΑΟΚ Ντομινίκ Κοτάρσκι έχει
συμφωνήσει για να συνεχίσει την καριέρα του
στη Γαλατασαράι. Το δημοσίευμα της «Sabah»
πάντως βασίζει το ρεπορτάζ του σε πηγές από τα
ελληνικά μέσα ενημέρωσης. Σύμφωνα με αυτά,
ο Κοτάρσκι δήλωσε πως «έχω συμφωνήσει με τη
Γαλατά».

Θέλει Πογκμπά 
η Μονακό

Ολοκληρώθηκε τον περασμένο Μάρτιο η τιμω-
ρία του Πολ Πογκμπά και ο Γάλλος μέσος ψάχνει
ακόμη για τον επόμενο σταθμό στην καριέρα του.
Ο 31χρονος διεθνής σταρ έχει μπει στο στόχα-
στρο αρκετών ομάδων - μία από αυτές είναι και η
Μονακό. Οι Μονεγάσκοι θέλουν να κάνουν δικό
τους τον Πογκμπά και φέρεται να του έχουν κα-
ταθέσει πρόταση. 

Θέλουν Σον 
οι Σαουδάραβες

Ο Σον Χέουνγκ-μιν είναι στα σχέδια ομάδων
της Σαουδικής Αραβίας, μολονότι υπέγραψε την
επέκταση της συνεργασίας του με την Τότεναμ
έως το καλοκαίρι του 2026. Ο 32χρονος Νοτιοκο-
ρεάτης διεθνής επιθετικός έχει μεγάλες προτά-
σεις από Αλ Ιτιχάντ και Αλ Χιλάλ, σύμφωνα με
όσα υποστηρίζει η ιστοσελίδα TalkSPORT.

Προς Σαμπαντέλ 
η Γιαννοπούλου

Λίγες μέρες αφότου πρωταγωνίστησε στην
επιστροφή της Βουλιαγμένης στην κορυφή του
ελληνικού πρωταθλήματος μετά από δώδεκα
χρόνια, η Αθηνά Γιαννοπούλου ετοιμάζεται για
μία μεταγραφή που όμοιά της δεν έχει κάνει κα-
μία Ελληνίδα πολίστρια. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, η 24χρονη διεθνής βρίσκεται πολύ κοντά σε
συμφωνία με την πρωταθλήτρια Ισπανίας Σαμ-
παντέλ, την ομάδα που την τελευταία 15ετία κυ-
ριαρχεί στη γυναικεία υδατοσφαίριση.

Θρήνος για 14χρονο 
ποδοσφαιριστή στη Γαλλία

Στο πένθος βυθίστηκε το γαλλικό ερασιτεχνικό ποδόσφαιρο από
την είδηση για τον θάνατο του 14χρονου Ιλάν, ο οποίος αγωνιζόταν με
τα χρώματα της Ζενές Βιλναβέζ. Ο άτυχος νεαρός υπέκυψε στο Πα-
νεπιστημιακό Νοσοκομείο του Μπορντό, όπου διεκομίσθη έπειτα
από μια βίαιη σύγκρουση με έναν αντίπαλο κατά την διάρκεια ενός
τουρνουά που διεξήχθη την Κυριακή στην πόλη Μερινιάκ.
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Μόνο αυτοί…
γλίτωσαν

Τ
ην ανοικτή... πληγή στο αριστερό
άκρο της άμυνάς του, εκεί όπου
πέρυσι έβγαλε επί της ουσίας

μόνος του όλη τη σεζόν ο Φίλιπ Μλαντέ-
νοβιτς, κλείνει ο Παναθηναϊκός. Οι
«πράσινοι» συμφώνησαν σε όλα με τον
διεθνή αριστερό μπακ Γιώργο Κυριακό-
πουλο, ο οποίος θα φορά τη φανέλα με
το τριφύλλι στο μέρος της καρδιάς για τα
επόμενα τέσσερα χρόνια.

Ο 29χρονος μπακ-χαφ τα τελευταία
χρόνια αγωνιζόταν στην Ιταλία, με τε-
λευταίο σταθμό της καριέρας του την
Μόντσα, στην οποία είχε 3 γκολ και 5
ασίστ. Κατά καιρούς ο επαναπατρισμός
του Κυριακόπουλου, που αναδείχτηκε
από τον Αστέρα Τρίπολης, ήταν ένα από
τα θέματα που «έπαιζαν», με την ΑΕΚ να μοιάζει φαβορί
για να τον πετύχει. Εντέλει ο Παναθηναϊκός ήταν αυτός

που κινήθηκε πιο γρήγορα και κατάφερε να κάνει δικό του
τον παίκτη. 

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

«Πράσινος» ο Κυριακόπουλος

Μόνο οι... μασκότ Ολυμπιακού και Παναθηναϊκού έχουν γλιτώσει -
για την ώρα- από τον ορυμαγδό των εκατέρωθεν μηνύσεων. Αν και ποτέ δεν ξέρεις… 
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Γράφει 
η Δήμητρα 

Δάρδα

«Η Τρίτη Άνοιξη» της Γωγώς Ατζολετάκη
Με τη χαρακτηριστική της ευαισθησία και διεισδυτική μα-

τιά η ηθοποιός και συγγραφέας επιστρέφει λογοτεχνικά με

το νέο της μυθιστόρημα «Η Τρίτη Άνοιξη» (Εκδόσεις Επίμε-

τρο) ένα βιβλίο γεμάτο συναισθηματική ωριμότητα, υπαρ-

ξιακά ερωτήματα και ελπίδα. Η Γωγώ Ατζολετάκη, η λαμπε-

ρή πρωταγωνίστρια βαθιάς παιδείας, υφαίνει μια ιστορία για

τη δύναμη της δεύτερης ευκαιρίας. Μια ωδή στη ζωή μιας

ηλικιωμένης, που μπορεί να ανθήσει ξανά σαν μια ανανεω-

μένη άνοιξη. Με λόγο λυρικό και απόλυτα ανθρώπινο, ανα-

δεικνύει το γυναικείο βίωμα, τη μοναξιά, τη μνήμη και την

ανάγκη για φως ακόμη και όταν όλα φαίνονται χαμένα.

Η Γωγώ Ατζολετάκη, με την πολυδιάστατη καλλιτεχνική

διαδρομή και το διαρκές ενδιαφέρον για τις λεπτές απο-

χρώσεις της ανθρώπινης ψυχής, χαρίζει στο έργο μια ζων-

τάνια και ένα βάθος που αγγίζουν τον αναγνώστη. Ένα τρυ-

φερό και συγκινητικό βιβλίο που απευθύνεται σε όλες τις

γενιές, αναδεικνύοντας την ομορφιά της ανανέωσης και

της ελπίδας.

Ελληνικό disco night fever:
Από τα 80s μέχρι τα 00s!

Ε
να μεγαλειώδες music show διάρκειας
τριών ωρών μετατρέπεται στη μεγαλύτερη
συνάντηση αστέρων της εγχώριας ποπ

σκηνής, με φόντο ένα εκρηκτικό μωσαϊκό από χο-
ρό, φώτα, visuals και αμέτρητες επιτυχίες που ση-
μάδεψαν γενιές. Οι Trashformers, γιορτάζοντας 20
χρόνια διαγαλαξιακής διασκέδασης, ενορχηστρώ-
νουν την Τετάρτη 12 Ιουνίου στην Τεχνόπολη ένα
καλοκαιρινό υπερθέαμα, μια μεγαλειώδη συλλε-
κτική συναυλία με guest star τους θρύλους των
80s, 90s και 00s.

Η ομάδα που ξεκίνησε την αναβίωση των 90s και
έγινε διάσημη για τα ανεπανάληπτα show-parties
παρουσιάζει το απόσταγμα αυτού του μαγικού
μουσικού ταξιδιού, συνδέοντας το εκπληκτικό line
up με ένα ασταμάτητο dance hits οπτικοακουστικό
υπερθέαμα.

Η θρυλική ελίτ της ποπ όλων των εποχών
Είναι η πρώτη και μοναδική φορά που όλοι αυτοί

οι δημοφιλείς καλλιτέχνες βρίσκονται στην ίδια
σκηνή, σε μια ανεπανάληπτη σύμπραξη που ενώνει
διαφορετικές δεκαετίες, ήχους και διαχρονικές
επιτυχίες κάτω από τα φώτα της πιο disco-pop
βραδιάς του φετινού Summer Love Festival.

Πασχάλης Αρβανιτίδης, Κώστας Χαριτοδιπλω-
μένος, Διονύσης Σχοινάς, Σοφία Βόσσου, Θάνος
Καλλίρης, Γιάννης Ζουγανέλης, Δημήτρης Μέντζε-
λος, Νίκος Βουρλιώτης (NiVo) & Ισορροπιστής,
Στέλλα Γεωργιάδου, Γιώργος Λεμπέσης, Γιάννης
Σαββιδάκης, Μπέσσυ Αργυράκη, Σοφία Αρβανίτη,
Πάνος Κονδυλός (Ριφιφί), Γιώργος Σαρρής (Ζιγκ
Ζαγκ), Δημήτρης Κοργιαλάς, Κακά Κορίτσια, Νίκος
Μίχας, Νεκτάριος Σφυράκης και οι Φίλοι για Πάντα
μοιράζονται το stage γράφοντας ιστορία σε μια νύ-
χτα απόλυτης μουσικής αναβίωσης.

The story so far
Η ιστορία των Trashformers ξεκινάει κάπου στο

μακρινό 2004, σε μια εποχή που παντού κυριαρ-
χούσε μια στιλιζαρισμένη δήθεν διασκέδαση. Δεν
υπήρχε περίπτωση να βγεις το 2004 και να ακού-
σεις ήχους από τα 90s, ήταν ταμπού. Ως αντίδραση
σε αυτή την κατάσταση, σε ένα underground στέκι
στην Πάτρα γεννιέται μια ιδέα ανατρεπτική -για τα
δεδομένα της εποχής- με βασική αξία το χιούμορ
και σκοπό την ακομπλεξάριστη διασκέδαση. Είναι
αυτή ακριβώς η στιγμή που δημιουργούν τα φημι-

σμένα Trash Parties που αγκαλιάζονται γρήγορα
από φανατικό κοινό.

Το 2007 η ομάδα διακτινίζεται στην Αθήνα βά-
ζοντας τα θεμέλια για το Νο1 διαγαλαξιακό party.
Έτσι, μέσα σε βραδιές γεμάτες όρεξη για ακραία
διασκέδαση, βάζουν σε κίνηση την αναβίωση των
90s, με χιλιάδες σόλες παπουτσιών λιωμένες από
τον πολύ χορό! Παράλληλα πραγματοποιούν ταξί-
δια και στην υπόλοιπη Ελλάδα διανύοντας χιλιόμε-
τρα απίστευτης τρέλας. Κάπου εκεί ξεκινούν οι

πρώτες συνεργασίες με καλλιτέχνες από τις μου-
σικές τους αναμνήσεις, που έως τότε δεν έκαναν
εμφανίσεις για χρόνια, ως secret guests στα
events.

Λίγο μετά οι Trashformers αρχίζουν να χτίζουν
το live show τους με χορευτικά, τραγούδι και per-
formances, δημιουργώντας μια συνολική εμπειρία
ακομπλεξάριστης διασκέδασης, ανεβαίνοντας σε
μεγαλύτερες σκηνές στην Αθήνα αλλά και σε ιστο-
ρικά live stages του Λονδίνου με sold out events.

Οι Trashformers, γιορτάζοντας 20 χρόνια διαγαλαξιακής διασκέδασης, 
ενορχηστρώνουν την Τετάρτη 12 Ιουνίου στην Τεχνόπολη ένα καλοκαιρινό 

υπερθέαμα, μια μεγαλειώδη συλλεκτική συναυλία
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Πολιτισμός 
και λάμψη 

στο Μουσείον 
της Πόλεως 

Κ
οσμοσυρροή φιλότεχνων, συλλεκτών και εικαστι-
κών στα εγκαίνια της έκθεσης «Ανθρωποκεντρικά
Μοτίβα» του Κώστα Ευαγγελάτου στο Μουσείον

της Πόλεως των Αθηνών.

Κώστας Ευαγγελάτος

Ελένη Καταλιάκου, Κώστας Ευαγγελάτος,
Βασιλική Μπίντζου

Κώστας 
Ευαγγελάτος,
Ντιάνα και 
Παναγιώτης
Καγκελάρης

Χριστίνα 
Μούρα, 
Κώστας 

Ευαγγελάτος,
Ανθούλα 
Δανιήλ, 

Όλγα 
Ανδρικοπούλου

Κ
ο
σ
μ
ικ
ά

Επ
ιμ

έλ
ει

α:
 Δ

ήμ
ητ

ρα
 Δ

άρ
δα

Ζέτα Τζιώτη, Ευαγγελία Νάκα, 
Κώστας Ευαγγελάτος, Ειρήνη Νταϊφά

Κατερίνα Λούκα, 
Ντάνυ Μαρτζώκας

Αντώνης Γ. Βογιατζής
Κώστας Ευαγγελάτος, 

Ιωάννα Φόρτη, Φίλιππος Βαζάκας

Θεοφανία Ανδρονίκου-Βασιλάκη, 
Κώστας Ευαγγελάτος



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Για εσάς τους Κριούς η επικοινωνία
σας βρίσκεται σε πολύ ιδιαίτερες
στιγμές. Ίσως ανοίξετε νέο κεφάλαιο
σε κάθε δραστηριότητα όπου απαι-
τούνται ιδιαίτερα προσόντα.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Οικονομικές συμφωνίες και καλές
προοπτικές συμβαίνουν στην καθημε-
ρινότητά σας. Κάποια γεγονότα θα σας
δώσουν τις λύσεις που περιμένατε πο-
λύ καιρό.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Για εσάς τους Διδύμους τα πράγματα
είναι εξαιρετικά θετικά, όπου οι ευ-
καιρίες δεν θα καθυστερούν και οι
συμφωνίες θα σας δώσουν το κάτι πα-
ραπάνω από εκείνο που περιμένατε.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Είστε σε μια πολύ καλή μέρα για τα οι-
κονομικά σας, δραστήριοι για τη συναι-
σθηματική σας ζωή. Πολύ πιθανόν να
γίνετε πολυέξοδοι και να απολαύσετε
στιγμές γεμάτες επικοινωνία και πνευ-
ματικούς προορισμούς.

Λέων
(23/7-22/8)
Για εσάς τους Λέοντες η κοινωνικότητά
σας βρίσκεται σε μια ιδιαίτερη χρονική
στιγμή, έχετε την προοπτική να κάνετε
νέες γνωριμίες και να βρείτε με κάποια
πρόσωπα κοινούς επαγγελματικούς
προορισμούς.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Είστε πάρα πολύ ενεργοί σε νοητικό
επίπεδο και σίγουρα θα έχετε επιτυ-
χίες κοινωνικές, επαγγελματικές και
πνευματικές. Αν χρειαστεί να κάνετε
συμφωνίες που δεν θέλετε ακόμη να
παρουσιάσετε, τώρα είναι η καλύτερη
στιγμή για μυστικές συνεννοήσεις.

Ζυγός
(23/9-23/10)

Για εσάς τους Ζυγούς σήμερα οι πνευ-

ματικοί σας προορισμοί μπορεί να

αφορούν και εμπειρίες από μετακινή-

σεις και ταξίδια. Γενικότερα θα έχετε

μια καλή προοπτική με τα φιλικά σας

πρόσωπα.  

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Για εσάς τους Σκορπιούς τα οικονομι-

κά σας βρίσκονται σε άνθηση και

ίσως κατανοήσετε με ευκολία τις

ανάγκες των άλλων. Μην αφήσετε τις

ευκαιρίες να χαθούν.  

Τοξότης
(22/11-21/12)

Για εσάς τους Τοξότες τα πράγματα θα

αλλάξουν προς το καλύτερο και χαίρε-

στε όσο τίποτε άλλο τις νέες προοπτι-

κές που έρχονται και πλουτίζουν τη

ζωή σας.  

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Καλή μέρα για την επαγγελματική σας

πορεία αλλά και τα οικονομικά σας.

Φροντίστε να κάνετε καλές επιλογές

στις αγορές σας και μην αφήσετε τις

αγοραστικές σας επιθυμίες να αδει-

άσουν το πορτοφόλι σας.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Για εσάς τους Υδροχόους σήμερα οι κα-

ταστάσεις είναι αρκετά ευδιάκριτες.

Έχετε καλή πνευματική και δημιουργι-

κή κατάσταση και επικοινωνείτε με ευ-

κολία.

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Αμεσότητα και ταχύτητα έχετε αυτήν

τη χρονική στιγμή σε κάτι που σας

απασχολεί αυτή την περίοδο. Ίσως

υπάρξει μια καλή επαγγελματική προ-

οπτική.

ΠΕΜΠΤΗ 5 ΙΟΥΝΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL ΖΩΔΙΑ52

Ευνοϊκή γωνία σήμερα σχηματίζει ο Ερμής
με τον Άρη, όπου η θετική έκβαση
κάποιων καταστάσεων θα συμβεί άμεσα.

Οι σχέσεις ανανεώνονται μέσω της επικοινωνίας
και των καλών συμφωνιών ή των επιτυχημένων
αποφάσεων.   


